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SKUPNA SEJA SEKRETARIATA CK ZKS IN PREDSEDSTVA RS ZSS

IDEJNOPOLITIČNA OCENA 
IZPOPOLNJEVANJA 

SAMOUPRAVNE ZAKONODAJE
DELAVSKA
ENOTNOST

V bitki za nadaljnji razvoj samoupravljanja morata ZKS in sindikat biti ofenzivna
njem za spopade z nasprotniki samoupravljanja

z zna-

[r NOVEMBRA 1%9 ŠT. 45, LETO XXVIi

■itelcstina
Kupujte naše umetno usnje TEXGN
V tem proizvodu so združene vse dobre lastnosti 
Pravega usnja in tekstila.
TEXON je mehak, lahek, zračen, toda za vodo ne
propusten ter se kroji, šiva, pere in kemično čisti 
eiako kot tkanine.
Zaradi naštetih lastnosti je umetno usnje TEXON 
Vsestransko uporabno v konfekciji oblačil, tako mod
nih plaščev kot raznih športnih modelov.

Predsedstvo RS ZSS in sekretariat CK ZKS sta imela v ponedeljek 3. novembra 
skupno sejo, katere namen je bil dati oceno dosedanjih političnih gibanj v zvezi z ures
ničevanjem XV. amandmaja zvezne ustave in XIII. amandmaja naše republiške ustave, 
ki delovnim organizacijam dajeta možnost, da organizacijo samoupravljanja prilagodi
jo svojim specifičnim potrebam. Za to sejo, katero sta vodila predsednik RS ZSS Tone 
Kropušek in sekretar sekretariata CK ZKS inž. Andrej Marinc, je bilo pripravljeno ob
širno predhodno gradivo, uvodne besede za razpravo pa sta dala član sekretariata CK 
ZKS Zvone Dragan in predsednik komisije za samoupravljanje pri RS ZSS Mitja Švab. 
Po živahni, vsestranski razpravi so udeleženci skupne seje sprejeli dokument »Nekatere 
idejno politične ocene o razvoju samoupravljanja in izpopolnjevanju samoupravne zako
nodaje v delovnih organizacijah«. Ta dokument, ki ga objavljamo v celoti v okviru »Po
govorov«, priloženih naši današnji številki, naj hi služil kot pripomoček celotnemu 
aktivu slovenskih sindikatov in ZKS pri nadaljnjem delu za izpopolnjevanje samouprav
ljanja in njegovo usklajevanje z ustavnimi amandmaji. Današnji »Pogovori«, skupaj s 
tem dokumentom, so hkrati tudi gradivo za plenarno sejo republiškega sveta sindika
tov, ki je predvidena še v‘tem mesecu in na kateri bo prav tako govora o nadaljnjem 
razvoju delavskega samoupravljanja.

Na ločeni seji, ki je sledila skupni seji s sekretariatom CK ZKS, je nato predsed
stvo RS ZSS sprejelo stališča o nekaterih vprašanjih predlagane ekonomske politike in 
politike zbiranja ter uporabi sredstev za splošno potrošnjo v SR Sloveniji v letu 1970; 
zaradi njihovega velikega pomena jih na 10. strani naše današnje številke objavljamo v 
celoti. Na predlog predsedstva RO sindikata delavcev industrije in rudarstva je pred
sedstvo RS ZSS mimo tega sprejelo tudi stališča slovenskih sindikatov glede temeljnih 
postavk predloga za izdajo zakona o minimalnih osebnih dohodkih delavcev.

Skupna seja predsedstva. RS 
ZSS in sekretariata CK ZKS je 
ugotovila, da smo lahko z dose-

*A2GOVOR Z ADOLFOM ŠUŠTARJEM, PREDSEDNIKOM ObSS NOVO MESTO,
^Marjanom vrabcem, tajnikom tega sindikata

Občni zbor bo piod dela 
Večine sindikalnih organizacij j
^'huij teden smo se v Novem mestu na občinskem sindikalnem svetu pogo- 

.ariali o delu tamkajšnjih sindikatov v minulem obdobju, vsebinski usme- 
,!tv' in kadrovskih pripravah na bližnji občni zbor. Naša sogovornika sta 
J'a Adolf Šuštar in Marjan Vrabec, predsednik in tajnik ObSS Novo mesto. | 
^ nam pomanjkanje prostora ne dovoljuje, da bi objavili vse, kar sta nam 

POvedala, se bomo to pot dotaknili le nekaterih najpomembnejših misli, ki 
sta jih v razgovoru podala za posebno izdajo Delavske enotnosti

danjimi rezultati uveljavljanja 
ustavnih amandmajev le delna 
zadovoljni. Nekatere delovne 
organizacije so v tem pogledu 
dosegle zelo lepe rezultate in 
rešitve, ki v polni meri zaslu
žijo posnemanje, številne delov
ne organizacije — med njimi 
tudi mnoge velike delovne orga

nizacije — pa so v precejšnjem 
zaostanku glede izpopolnjevanja 
svoje interne zakonodaje. Vzroki 
za to so različni, med drugim 
tudi nezadovoljivo delo mnogih 
sindikalnih organizacij in neza
dostna angažiranost komuni
stov v tem delu, hkrati pa mo
ramo vzroke za to dejstvo iskati

tudi v objektivnih razmerah v 
naši družbi, s katerimi se mo
ramo spopadati. Ni dvoma, da 
nadaljnji razvoj samoupravlja
nja v veliki meri zavirajo tudi 
nosilci birokratske in tehnokrat
ske miselnosti, ki se sicer v 
besedah izrekajo za samo
upravljanje, v resnici pa težijo 
le k takšnemu »samoupravlja
nju«, ki bi zagotovilo njihov 
prevladujoč vpliv v delovnih or
ganizacijah.

Vodstvo slovenskih sindika
tov posveča razvoju samouprav
ljanja stalno skrb — minula seja 
predsedstva je bila v zadnjem 
času če četrta seja vodstva sin
dikatov, posvečena temu vpra
šanju, — šesta plenarna seja CK 
ZKS pa je dala komunistom do
volj osnov za globlje razume
vanje samoupravnih procesov, 
hkrati pa jih je zavezala za kon
kretno delovanje na vseh tistih 
točkah, kjer se vodi bitka za 
nadaljnji razvoj samoupravlja
nja. Idejna enotnost o teh vpra
šanjih je torej dosežena tako v 
ZK kot v sindikatih, uresniče
vanje te idejne enotnosti v 
praksi pa do sedaj ni zadovolji
vo. Zato je nujno, da komuni
sti in vsi sindikalni aktivisti 
okrepijo svojo politično akcijo 
in se še bolj smotrno organizi
rajo, da bi dosegli kar najbolj
še rezultate pri nadaljnjem raz
vijanju samoupravljanja. To ni

(Nadaljevanje na 2. strani)

Hi ! IT,'nuli dveletni mandat- 
$tobi si je ObSS Novo me- 
gr Predvsem prizadeval 
s-, ^čiti sklepe Vi. kongre- 
*|0 ^4» programske osnove 
So,u6"skih sindikatov in re- 
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Hu t*11 2adnjem občnem zbo- 

11 Slede na dejstvo, da 
°^0vr*e sindikalne orga- 

»UtoC|i® dobile z novim sta- 
V odi .^4 pomembno vlogo 
tl*,u °^anju in samostojnem 
*9de S' OkSfj močno pri- 
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Stho ®v°jih prizadevanjih ni- 
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K v u3®1 A,1olf Šuštar.. v —...... ouaiai. "Sicer
'H v pfio33kšni meri smo uspeli 
PottlaniJv so bile naše glavne 
^hili a vVosti, bodo najbolje 

na ^Sati v svojih razpra- 
°bcnem zboru. Vse sku- 

r^Pehi50 nasi uspehi in tudi 
aSi° rezultat kolek- 

K,,_7ela organov sindikal-

^ s'ndikalni svet No-
C5hdatn„ie P0svetil v minulem 
h?2orno^tm obdobju še posebno 

rac!osP°darjenju. nadali- 
^zvoju samoupravljanja

in prilagajanju interne zakono
daje ustavnim amandmajem.

»Na osnovi resolucije, spre
jete na zadnjem občnem zboru 
in na temelju delovnega pro
grama, smo posebno pozorno 
spremljali gospodarska gibanja 
v občini. Saj smo od osmih sej 
občinskega sindikalnega sveta 
posvetili gospodarstvu kar tri« 
smo zvedeli od predsednika 
Šuštarja. »Občinski sindikalni 
svet je predvsem razpravljal in 
ocenjeval skladnost gospodar
skih gibanj s sprejetimi ukrepi, 
zasledoval politiko porasta pro
izvodnje, ustalitve cen in vklju
čevanje našega gospodarstva v 
mednarodno delitev dela. Ures
ničevanje gospodarske reforme 
je bila torej osnovna - naloga 
sindikafov v občini.

Za minulo obdobje je znači
len predvsem izreden gospodar
ski razvoj. To nam dokazuje na 
primer podatek, da se je v mi
nulem letu povečal bruto pro
izvod v primerjavi z letom 1967 
za celih 32 %. Od tu izhaja tudi 
močno povečana akumulacija, ki 
se je lani povečala kar za 39,6 
odstotka in je dosegla 9 mili
jard 251 milijonov starih din. 
To pa je vsekakor dokaj trdna 
osnova za obnovo in nadaljnji 
razvoj proizvodnih zmogljivosti 
v občini.

Z rastjo akumulacije so se 
hitro povečali tudi osebni do
hodki. V celoti so bili v 1. 1968 
za 22,9 % večji v primerjavi z 
letom dni poprej. Povprečni 
osebni dohodki so znašali 95.250 
starih dinarjev mesečno. Vsi ti

podatki nam torej kažejo, da. je 
gospodarstvo v letu 1968 pre
seglo vsa pričakovanja. Naj 
omenimo le to, da je bilo pla
nirano v minulem letu poveča
nje celotnega dohodka samo za 
18 %.

Omenjeni podatki, ki govore 
d znatnih premikih v proizvod
nji, ne bi sami po sebi veliko 
pomenili, če ne bi hkrati bele
žili tudi kvalitetne premike v 
gospodarjenju. Dohodek v go
spodarstvu v občini se je pove
čal za 21 %, v industriji za 
22 %, del dohpdka, namenjen 
osebnim dohodkom za 24 %, osta
nek dohodka pa za 7 °/o. Osta
nek dohodka je resda sorazmer
no majhen, toda hkrati se je 
povečala amortizacija v primer
javi z minulim letom kar za 
55 %. Vsi našteti uspehi so po
sledica premišljenih izboljšav in 
naložb v proizvodnji v minulih 
letih ...«

(Nadaljevanje na 4. strani)
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DELAMAms^ IZOLA

POLLJUVEN
je edinstven geriatrik 
— sredstvo za ohrani
tev svežine.
Nesporno dokazan je 
njegov učinek na mož
gane in živce, na 'srce, 
na krvni obtok in pre
bavo.

I
L AMBICIJE J

alpska modna industrija 

radovljica — Jugoslavija

ALMIRA — garancija za modne novosti
garancija za vrhunsko kvaliteto
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7 dni v sindikatih

REZERVIRANI STOLPEC
SKUPNA SEJA SEKRETARIATA CK ZKS IN PREDSEDSTVA ZS ZSS

France
Borštnik
direktor tovarne karoserij »Avtomonia- 
ža«, Ljubljana:
9 Zaupajte nam, s kakšnimi problemi in 

nalogami se trenutno največ ukvarjate 
in zakaj?

Z vzorci, ki smo jih ponudili tržišču in z vsem ostalim našim 
razvojem si je AVTOMONTAZA v zadnjem obdobju tako raz
širila trg, da vprašanje proizvodnih in kadrovskih zmogljivosti 
trenutno jpredstavlja največji problem naše delovne skupnosti.

Kot direktor podjetja ob tem seveda ne morem stati ob 
strani. Povečane proizvodne naloge smo namreč doslej reševali 
tako, da smo v prvem polletju letošnjega leta ukinili vse proste 
sobote in da so naši ljudje tri dni v tednu delali tudi popoldne. 
V nedogled tega od njih seveda ni mogoče zahtevati. Zato se 
zdaj trudimo, da bi tehnično in tehnološko tako reorganizirali 
proizvodnjo, da bi z istim številom zaposlenih le povečali obseg 
proizvodnje za nekako 40 ^lo; skratka za toliko, kolikor od nas 
zahteva tržišče. Taka pot, kot jo omenjam, je nujna in tudi 
edino mogoča. Res je, da je mogoče ljudi tudi priučiti za oprav
ljanje povsem določenih del. Vendar pa vsemu navkljub manj
ka določeno število ustrezno usposobljenega kadra. Samo za 
proizvodnjo trenutno na primer potrebujemo vsaj 80 kvalifici
ranih in visoko kvalificiranih delavcev. Iščemo jih tako rekoč 
t lučjo, pri belem dnevu, vendar jih ne moremo dobiti!

Drugo vprašuje, s katerim se veliko ukvarjam in ki mi tudi 
povzroča precej skrbi, je problematika kreditiranja prodaje 
naših avtobusov in drugih izdelkov. Smo namreč proizvajalci 
investicijske opreme, ki jo kupci — praviloma — povsod po 
svetu kupujejo na kredit. Samo z lastno akumulacijo take pro
daje seveda ne moremo kreditirati, ampak se moramo potegovati 
tudi za ustrezne namenske bančne kredite, ki pa so tudi omejeni.

Idejnopolitična ocena 
izpopolnjevanja 

samoupravne zakonodaje
(Nadaljevanje s 1. strani) 

kampanjska akcija, to mora biti 
stalno, dobro premišljeno in do
bro organizirano delo, saj so 
tudi odpori proti samoupravlja
nju plod premišljenega in orga
niziranega delovanja nasprotni
kov samoupravne ureditve naše 
družbe.

O PAROLAH 
NASPROTNIKOV 

SAMOUPRAVLJANJA
Ker je ideja .samoupravlja

nja v naši družbi pognala tako 
globoke korenine, da proti njej 
takorekoč ni možno frontalno 
nastopati, nasprotniki samo
upravljanja delujejo tako, da 
se v besedah sicer izrekajo 
za samoupravljanje, dejansko pa 
iščejo poti in načine, kako bi ga 
zavrli oziroma prilagodili svo
jim interesom.

Zato na primer razširjajo 
parolo, da je samoupravljanje 
sicer lepa stvar, ki pa ne ustre
za današnji stopnji razvoja naše 
družbe. Trdijo, da delavci niso 
zreli za samoupravljanje in' da 
se zanimajo samo za plače, vse 
drugo pa radi prepuščajo vodil
nim delavcem v proizvodnji in 
upravi. »Pristajajo« na to, da 
naj delavski sveti sicer imajo

določene pristojnosti, vendar pa 
naj bi se te pristojnosti omeje
vale v okvire splošne politike, 
konkretne odločitve pa naj bi 
bile prepuščene ožjim skupinam 
vodilnih strokovnih delavcev. 
Trdijo, da interna zakonodaja 
delovnih organizacij nima pra
vega pomena, hkrati pa predla
gajo, naj bi se v zvezi z UYeljav- 
ijanjem ustavnih amandmajev v 
tej zakonodaji spremenilo samo 

..tisto, kar zakon izrecno zahteva. 
Vse takšne in podobne parole 
imajo en sam cilj: onemogočiti 
delavcem, da bi odločali o sado
vih lastnega dela in o odnosih 
v lastni delovni organizaciji in 
v širši družbi. To odločanje naj 
bi ostalo v rokah ožjih skupin.

ZAPISEK S PLENUMA RO SINDIKATA DELAVCEV PROMETA IN ZVEZ

Brez ovinkov Mo

Potem, ko je plenum republiškega odbora sindikata de
lavcev prometa in zvez na svoji zadnji seji najprej potrdil 
delovni program za obdobje do polletja naslednjega leta 
ter prisluhnil informaciji o aktivnosti sindikata pri izpo
polnjevanju interne zakonodaje v delovnih organizacijah 
prometa in zvez Slovenije, je glavni točki dnevnega reda 
sledila razprava o sklopu zadev v zvezi s cestnim gospo
darstvom naše republike.

pomena in da so pri tem do-, 
sledna. RO sindikata delavcev- 
prometa ir. zvez pa si ob- tem 
pridržuje pravico, .da pred skle
panjem o posameznih odločit
vah upravnega odbora . poslov
nega združenja izrazi tudi last
no mnenje, oziroma predlaga 
drugačne rešitve. -mG

ki same sebe smatrajo za edino 
sposobne za sprejemanje takš
nih odločitev...

Dejstvo je, da interna zako
nodaja sama po sebi še ni zago
tovilo, da bodo odnosi v delov
nih kolektivih zares takšni, kot 
naj bi bili; dejstvo pa je tudi, 
da to zakonodajo najbolj podce
njujejo tisti, ki se ne želijo pod
rediti normirani volji kolektiva, 
v katerem delajo. Dejstvo je, 
da ustavni amandmaji izrecno 
zahtevajo le nekatere spremem
be v zakonodaji delovnih orga
nizacij, res pa je tudi, da je 
razvoj samoupravljanja in nje
govih organizacijskih oblik na
predoval v zadnjih letih tako 
močno, da bi bilo zares škodlji
vo, če ta napredek ne bi v in
ternih aktih ustrezno odrazili. 
Dejstvo je, da delavski svet ne 
more kvalificirano razpravljati 
in odločati prav o vseh zadevah, 
prav gotovo pa je tudi res, da 
ne more izpustiti iz rok raz
pravljanja in odločanja o naj

pomembnejših vprašanjih vsa
kega kolektiva, kot so reproduk
cija, investicije, delitev dohodka 
itd. Delitev samoupravnega dela 
je sicer res nujna in koristna, 
kot samoupravna družba pa ne 
moremo pristati tudi na delitev 
oblasti, ki mora ostati v rokah 
vseh delavcev, ne pa preiti v 
roke ožjih skupin, ki bi potem 
lahko odločale ne samo o stva
reh, temveč tudi o ljudeh ...

Odpor nasprotnikov samo
upravljanja je še posebno opa
zen takrat, kadar se postavlja 
vprašanje osebne odgovornosti 
za delo in za razne odločitve.- 
Tistim, ki jim samoupravljanje 
ne diši, še posebno ne diši osebna 
odgovornost. Trdijo sicer, da o 
določenih stvareh lahko kompe
tentno odločajo samo strokov
njaki, hkrati pa ne želijo, da bi 
ti strokovnjaki prevzeli tudi 
osebno odgovornost za svoje 
odločitve, temveč poskušajo to 
Odgovornost prenesti na razne 
kolektivne organe, ki so spre
jeli njihove predloge oziroma 
potrdili njihove odločitve. To pa 
seveda ne gre in zato je na 
skupni seji sekretariata CK ZKS 
in predsedstva RS ZSS med 
drugim bilo tudi sklenjeno, naj 
pristojni organi zavračajo na 
ponovno razpravo vse tiste sta
tute delovnih organizacij, v ka
terih ni opredeljena osebna od
govornost vsakega zaposlenega.

Skratka: Zveza komunistov 
in sindikati točno vedo, kaj na 
področju samoupravljanja pod
pirajo in čemu nasprotujejo. 
Potrebna pa je njihova okrep
ljena, koordinirana akcija, ka
tere nosilci morajo biti oboro
ženi z znanjem, potrebnim za 
uspešen spopad z vsemi nasprot
niki samoupravljanja.,

MINIMALNI iv 
OSEBNI DOHODEK 

NAJ V VSEJ SLOVENIJI 
ZNAŠA 450 DIN

Se najkrajše o stališčih vod
stva sindikatov do predloga za 
izdajo zakona o minimalnih

osebnih dohodkih; le-ti naj ^ 
enotno v vsej Sloveniji znaša« 
450 din, sredstva zanje naj « 
se izplačevala kot kredit, kr^ 
ditna pogodba pa naj bi dolo
čala način in čas njegovega 
vračanja. Vsakokrat naj hi ji 
soodgovorno pokrivali sklao 
skupnih rezerv gospodarski« 
organizacij občine in republik 
in proračun občine in republ^ 
ke. Čeprav bi soudeležba pror*' 
čunov' pri tem bila morda 1 
simbolična, bi to po mnenj 
sindikatov okrepilo soodgovor' 
nost družbeno-političnih skup" 
nosti za delo in življenje S0" 
spodarskih organizacij na njih0” 
vem območju.

MILAN POGAČNIK

j......... .

■

I■
■i■
trikom

TOVARNA 
PLETENIN 
IN KONFEKCIJE
KOČEVJE
Izdeluje
# moške hlače
# moške suknjiče
# damska krila
# pletenine vseh vrst
# posteljno perilo
# NAJNOVEJŠI 

MODELI,
UGODNE CENE

Izbira takšnega dnevnega 
reda nikakor ni bila naključna. 
Letošnja »cestna afera« v naši 
republiki, dokaj nasprotujoči si 
sklepi strunjanskega posvetova
nja cestnih podjetij, nerazreše
na problematika financiranja 
vzdrževanja in gradnje infra
strukturnih objektov in še po
sebej javnih cest, slednjič pa še 
priprave na sprejem republiške
ga zakona o javnih cestah so 
namreč opozorile na vrsto pro
blemov, s katerimi se srečujejo 
kolektivi cestnih podjetij in, 
ker zadeve ostajajo neurejene, 
povzročajo posledice tudi osta
lemu gospodarstvu.

Razprava na plenarni seji 
RO sindikata delavcev prometa 
in zvez se je v zvezi s tem osre
dotočila na nekaj trenutno naj
bolj aktualnih problemov, ob 
katerih naj bi tudi sindikati 
povedali svoje stališče prej, 
preden bodo pristojni organi 
razpravljali in sklepali o konč
nih rešitvah.

• Plenum RO sindikata de
lavcev prometa in zvez na pri
mer sodi, da so povsem odveč 
teoretična razglabljanja o tem, 
ali naj bi najprej ustrezno 
spremenili sedanji temeljni za
kon o javnih cestah in šele po
tem sprejeli tudi dopolnilni re
publiški zakon. Primerneje bi 
bilo, če bi sočasno razmišljali 
o temeljnih izhodiščih obeh 
predpisov in jih tudi čimprej 
izoblikovali.

Vodilo teh razprav naj bo, 
da bi zvezni predpisi urejali 
safno tiste zadeve s področja 
javnih cest (kategorizacija, na- 
čip upravljanja itd.), ki morajo 
biti enotno urejene za vso drža
vo' in ki jih federacija tudi fi
nancira iz lastnih sredstev. Vse 
ostalo pa naj bi uredili z ustrez
nimi republiškimi predpisi.

• Še vedno obstajajo zelo 
deljena mnenja o tem, ali so 
javne ceste osnovno sredstvo, ali 
pa stvar v splošni uporabi. Od 
odgovora na to vprašanje je se
veda v marsičem odvisen zna
čaj in sistem upravljanja z 
javnimi cestami.

Plenum RO sindikata delav
cev prometa in zvez v zvezi s 
tem meni, da bi morali razširiti 
krog tistih, ki odločajo o upora
bi sredstev za javne ceste in za 
gradnjo infrastrukturnih objek
tov na sploh. Poleg cestnih 
podjetij, ki trenutno skrbijo za 
vzdrževanje javnih cest ter de

loma, po pooblastilu cestnega 
sklada, tudi izvajajo nekatere 
nove investicije, bi pri teh za
devah soodločujočo besedo mo
rali dobiti tudi uporabniki jav
nih cest; predvsem cestno- 
transportna podjetja. Vsekakor 
pa je Upravni odbor republiške
ga cestnega sklada po mnenju 
plenuma RO sindikata delav
cev prometa in zvez preozek 
organ, da bi tudi v prihodnje 
njegovi sklepi še imeli odloči
len pomen.

• Problematika vzdrževanja 
in gradnje javnih cest je tako 
pereča in vsestranska, da bi 
pristojni organi morali pospešiti 
delo pri izdelavi perspektivne
ga razvoja programa gradnje in 
vzdrževanja javnih cest, obenem 
pa tudi transportne politike kot 
celote.

Ker vse doslej še niso razči
ščeni pojmi glede udeležbe po
sameznih partnerjev pri finan
ciranju gradnje infrastruktur
nih objektov, še vedno stihij
sko financiramo tako vzdrževa
nje in gradnjo cest, kakor 
hkrati dopuščamo nekontroli
ran razvoj vseh sektorjev trans
porta. Ob takšnih razmerah 
vsaka transportna panoga seve
da vidi in zagovarja predvsem 
lastne koristi. Posledica tega je 
nepotrebno prehajanje posamez
nih vrst tovora z železnice na 
javne ceste in obratno. Škodo 
trpijo tako prizadete panoge, 
kakor tudi gospodarstvo kot 
celota, ki težko pride do kom
pletnih in ekonomsko sprejem
ljivih transportnih uslug. Zaradi 
vsega tega plenum RO sindikata 
delavcev prometa in zvez pred
laga, naj bi pri republiškem Iz
vršnem svetu ustanovili pose
ben organ, ki bi koordiniral in 
usmerjal zdaj razbita prizade
vanja na vseh navedenih pod
ročjih. To bi lahko pomenilo 
pot, po kateri bi tudi dejansko 
pospešili delo pri izdelavi tistih 
dolgoročnih razvojnih načrtov, 
za katere so neposredno zainte
resirane tudi delovne organiza
cije prometa in zvez.

• Poslovno združenje Cest
nih podjetij in včlanjeni kolek
tivi se doslej še niso sporazu
meli o medsebojnih odnosih in 
pristojnostih. Plenum RO sindi
kata delavcev prometa in zvez 
v zvezi s tem sodi, naj bi se 
cestna podjetja in njihova po- 
slpvna združenja vsekakor čim
prej dogovorila o tem, da skup
no urejajo vse zadeve skupnega

Ta teden je bil v Celju, v veliki sejni dvorani tovarne EMO, IV. redni občni zbor 
občinskega odbora sindikata delavcev industrije in rudarstva. Za pomemben dogodek, 
vsaj moral bi biti, na področju dela celjskih sindikatov, je značilno predvsem dvoje. 
Prvo dejstvo je razveseljivo, drugo nekoliko manj.

Gre po eni plati za to,
© da je bil zbor več kot dobro obiskan in da s tem sklepčnost ni bila niti najmanj 

ogrožena, po drugi strani pa za ugotovitev,
@ da sestanek sindikata delavcev industrije in rudarstva ni prinesel tega, kar so si 

predsednik odbora, inž. Janez Barborič in njegovi najožji sodelavci, gotovo želeli.
Diskutanti — resnici na ljubo moramo zapisati, da jih ni bilo veliko — so več go

vorili o stvareh, ki vsekakor niso sodile na IV. redni občni zbor občinskega odbora sin
dikata delavcev industrije in rudarstva in manj o problemih oziroma dilemah, ki jih 
je v svojem referatu lepo nakazal inž. Barborič oziroma skrbno izdelano poročilo o delu 
odbora, ki ga je predhodno prejel sleherni udeleženec zbora.

Seveda... ugotovitev ne velja za vse, ki so se oglasili k besedi. Vendar, ne glede 
na to, dejstvo je, in izogniti se mu je danes nemogoče, občni zbor na račun mlačnosti 
in nezainteresiranosti številnih udeležencev ni prinesel tega, kar so nekateri pričakovali.

OB IV. OBČNEM ZBORU OBČINSKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV INDUSTRIJE IN RUDARSTVA CELJE

»Prekinitev dela — negativna 
oeena za samoupravne organr 

in sindikalno organizacijo«
tl

»Nujno je, da se sindi^, 
opredelimo do prekinitev 
Dejstvo namreč je, in izogniti ^ 
mu ne moremo, da so ti poj3' 
pogosti in da gre včasih za sp0’ 
tane, včasih pa za organizir« 0 
prekinitve. Zato sindikati 
moremo kar tako mimo teg«,^ 
se zadovoljevati le s pavšal® . 
obsodbami..je poudaril ® 
Barborič in nadaljeval; »Na % 
močju Celja smo bili 
zadnjih letih številnim preki« 
vam dela in to celo v porn®®^ 
nih delovnih organizacijah, 
so Cinkarna, Železarna, žel®zrij 
ca itd. Moje mišljenje je, da „ 
večina prekinitev dela plod p ^
urejenih notranjih odnosov 
delovnih organizacijah. Skraf
prekinitev dela predstavlja ^ 
nes negativno oceno dela sa®,,.,

Poročilo o delu občinskega 
odbora sindikata delavcev indu
strije in rudarstva v Celju uvo
doma poudarja, da je za čas 
med obema občnima zboroma 
značilna krčevita borba delovnih 
organizacij za prestrukturiranje 
proizvodnje, dvig produktivnosti 
in ekonomičnosti poslovanja.

Podjetja v celjski občini so 
v tej borbi le delno uspela, saj 
celo največji kolektivi, kot ‘so 
EMO, Cinkarna in Železarna po« 
slujejo na meji: rentabilnosti, 
medtem ko nekaj manjših 
podjetij, predvsem kemične, 
grafične industrije in industrije 
gradbenega materiala, izkazuje 
normalno oz. visoko rentabil
nost.

Vse to je zaskrbljujoče pred
vsem zaradi tega. ker je Celje 
v glavnem industrijsko področ
je in je zanj industrija življenj
skega pomena. Delež zaposlenih 
v industriji je namreč na ob

močju Celja nad republiškim 
poprečjem!

Težak položaj nekaterih de
lovnih organizacij je povzročil 
v številnih podjetjih konfliktne 
situacije, tako da je prišlo celo 
do prekinitev dela. Občinski od
bor je v večini primerov, vsaj 
tam, kjer je sodil, da je to po
trebno, posredoval. Analiziral je 
vzroke za posamezne prekinitve 
in nakazoval rešitve. S pred
stavniki republiškega sveta je 

-tudi organiziral razpravo o pro
blemu prekinitev dela nasploh 
ih. izoblikoval ustrezne zaključ
ke.

Močno so se celjski sindikati 
angažirali tudi na področju kre
iranja politike osebnih dohod
kov. Mnogo so prispevali k te
mu, da je bil v občini Celje 
sprejet družbeni dogovor o mi
nimalnem osebnem dohodku v 
višini 600 novih dinarjev. Zal, 
pa danes sindikati ugotavljajo, 
da je še vedno več kot 20 %> za

poslenih, ki imajo osebne do
hodke pod tem minimumom.

Osebni dohodki v Celju sploh 
zaostajajo za republiškimi. Zelo 
nizki osebni dohodki sd pred-. 
vsem v lesni, tekstilni in kovin
ski industriji. Vendar, če bi 
osebne dohodke izenačili z repu
bliškim poprečjem, bi se akumu- 
lativnost celjske industrije še 
bolj znižala in bi si tako zaprla 
pot k nadaljnjemu razvoju. Zato 
se vsiljuje mnenje, druge rešit
ve po vsej verjetnosti ni, da bo 
treba povišati produktivnost, 
znižati stroške poslovanja in se
veda vplivati na spremembo zu
nanjih faktorjev, ki neenako
merno obremenjujejo različne 
panoge.

Inž. (Janez Barborič se je na 
občnem zboru v svojem referatu 
dotaknil več aktualnih vprašanj, 
vendar naj to pot povzamemo 
le njegove misli v zvezi s pre
kinitvami dela, ki postajajo pri 
nas vse bolj pogost pojav.

upravnih organov In tudi s® ^
kalne nroanlzarifo. Zakaikalne organizacije. Zakaj 
rdeča luč v podjetju šele tak i 
ko se del kolektiva upre?
ukrepajo tisti, ki so za to P° ^ 
cani, šele po alarmu? Meni«® .jo 
v številnih primerih ne bi P^,,/

lekti^
do prekinitev dela, če bi a~ vg' 
upravni organi, sindikati h®Kti
litične organizacije v kolc"^* 
v redu opravljali svoje osn° 
naloge...«

Diskutanti, ki so se 
za inž. Barboričem, so se 
nili še vprašanja obdavr 
sklada skupne porabe in 
darjenja v delovnih orga®2 ^ 
jah s poudarkom na znan* ^ 
žave Železarne Store, ki vs ^ 
kor predstavljajo vprašanj* j* 
se. Težkemu položaju v Z® 
ni botrujejo namreč števil® ^ 
nanjl faktorji, ob katerih 
lezarji, ki se trudijo k0*, 
kdo, tako rekoč brez moči-

T------  A. ULAgA
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7 dni v sindikatih

predsedstvo rq sindikata gradbenih delavcev

Trenutek pred odločitvijo
_ Razprava o dopolnitvah samoupravnih dogovorov in dejavnost sindikata pri spre
membah samoupravnih aktov, sta bili osrednji točki dnevnega reda nedavne razširjene 

predsedstva RO sindikata gradbenih delavcev in industrije gradbenega materiala. 
^ večurni razpravi so udeleženci sestanka pregledali osnutke splošnih načel in pravil 
° samoupravnem in družbenem dogovarjanju in osnutke sporazumov o najnižjih obra- 
ffltiskih osnovah za delitev OD in vrednotenja dela v kalkulacijah in cenikih del, o 
kriterijih za kalkuliranje in izplačevanje terenskega dodatka ter o osnovnih kriterijih 

delitev dohodka v delovnih organizacijah gradbeništva. V drugi točki dnevnega reda 
P^so se dogovorili o vsebini dvodnevnih seminarjev predstavnikov delovnih organi- 
2acij o samoupravni zakonodaji v delovnih organizacijah, ki bodo v drugi polovici no- 
vembra.

, Zadnje pol leta gradbinci in- 
nzivho razpravljajo o vsebini 

r^oupravnih dogovorov. Njiho- 
,a. Prizadevanja imajo točno do- 
,°cen namen in cilj: z dogovori,

1 so nujni za nadaljnji razvoj 
pPoupravnih odnosov, želijo 
azreševati mnoga vprašanja, ki 

poraiaj° medsebojni odnosi 
!®‘0, da bi omogočali kvalitet
ni razvoj dobrih odnosov sa- 

_ ostojnih organizacij združene- 
r3. dela in njihovih asociacij na 

in širšem gospodarskem 
P°dročju, enotne pogoje gospo- 
?arienja, da bi stalno izboljše- 
.ali materialno osnovo samo- 
Pravljanja in združenega dela, 

pa boljše delovne in živ- 
.,et\!ske razmere in naraščanje 
i'vl5enjske ravni gradbenih de
dcev.
, Zaradi tega so pobude sindi- 
p^iov v večini gradbenih kolek- 
«Vov sprejeli . z zanimanjem, 

ie ugotovil na seji predsed- 
n Lojze Capuder, še posebno 
^ so zadovoljni s predlogi sa

moupravnih dogovorov delavci 
v neposredni proizvodnji. Neko
liko manj so navdušeni v kolek
tivih, ko se lotijo izračunov in 
ugotovijo, koliko dodatnih sred
stev bodo morali ustvariti z 
boljšim gospodarjenjem, da bi 
izpolnili zahteve dogovorov. Do
sedanje razprave kažejo, da to 
ni nepremagljiva ovira zlasti za 
večje delovne organizacije, te 
pa štejejo 80 % vseh zaposlenih 
v gradbeništvu.

Po dosedanjih izkušnjah je 
videti, da so vsebino predlogov 
samoupravnih dogovorov prou
čevali v ozkih strokovnih kro
gih. V zadnjem času pa je steklo 
tudi obveščanje širšega sindikal
nega članstva. Mestni odbor sin
dikata gradbenih delavcev Ljub
ljana na primer je izdal brošu
ro z osnutki samoupravnih do
govorov v 20.000 izvodih, da se 
bodo z njihovo vsebino sezna
nili vsi delavci. Za boljše ob
veščanje, so poudarili na seji

predsedstva, bodo morale po
dobno pot ubrati tudi sindikal
ne organizacije na drugih pod
ročjih.

Razveseljivo je, da so neka
teri kolektivi že pismeno pri
volili v sporazume. Želijo pa za
gotovilo, da jih bodo sprejeli in 
tudi spoštovali v drugih grad
benih organizacijah. Tudi na to 
so mislili predlagatelji in se
stavljavci osnutkov. V sodelo
vanju s pravniki so opredelili 
nespoštovanje dogovorov za kr
šenje poslovnih odnosbv in ne
lojalno konkurenco, kar tudi 
opredeljuje zakon o blagovnem 
prometu. Mimo tega gre tudi za 
moralno politične sankcije, ki 
jih bodo izvajali delavci s svo
jimi zahtevami za dosledno spo
štovanje sporazumov.

TRIJE SPORAZUMI 
ČAKAJO NA PODPIS

Mimo splošnih načel in pra
vil o samoupravnem in družbe-

JEJA predsedstva republiškega odbora sindikata delavcev 
Storitvenih dejavnosti

NOV ZAKON
*0 Sindikata delavcev storitvenih dejavnosti je izdelal predlog zakona ° spre
membah 'm dopolnitvah zakona o delovnih razrnerjih delavcev, ki delajo

pri zasebnih delodajalcih .................................

b zadnji seji predsedstva 
‘pPubliškega odbora sindikata 
slavcev stvoritvenih dejavnosti 
genije minuli torek, so člani 
jf^sjeli predlog zakona o spre- 
0 ea:1bah in dopolnitvah zakona 
v plovnih razmerjih delavcev, 

delajo pri zasebnih delodajal- 
fU'. Predlog omenjenega zako- 
0 J6 bil izdelan na osnovi tez, 

katerih je predsedstvo raz- 
r3v'jalo že na predzadnji seji, 
j)r.roina na osnovi dopolnitev in 
^ predsedstva republi-
skiha nekaterih občin-

n odborov ter posameznih 
\w?v sindikata delavcev storit- 

dejavnosti.
Nh ^onitev statusa kolektiv- 
vr’ Pogodb, ki naj zapolnijo 
(L , . med zakonom in indivi- 
W P'mi delovnimi pogodbami 
Sov ^0nl£retneje, na osnovi do
lih '■r0v na Posameznih področ
ij m območjih urejajo dolžno- 
iv, 'P Pravice iz delovnega raz- 

- a v zasebpem sektorju, je
l?°Vna predlagana sprememba 

>Illa dopolnitev sedanjegatt2iroi

republiškega zakona.
Predlog novega zakona o 

spremembah in dopolnitvah za
kona o delovnih razmerjih de
lavcev, ki delajo piri zasebnikih, 
ureja delovna razmerja v za
sebnem sektorju, vsebuje pa tu
di vsa tista določila temeljnega 
zakona s tega področja, ki so 
pomembna za delavce in za de
lodajalca zaradi sklenitve delov
nega razmerja. Predlog zakona 
tudi razširja sedanji republiški 
zakon z določili TZDR. o razpo
rejanju delavcev na delo, o de
lovnem času, o pravicah delavke 
v času nosečnosti, letnem dopu
stu, počitkih, pravicah do oseb
nega dohodka in do nadomestil, 
o prenehanju delovnega razmer
ja itd. Razen tega predlog vse
buje tudi tista določila s pod
ročja delovnih razmerij, ki jih 
temeljni zakon ne more precizi
rati za področje dela v zaseb
nem sektorju. V predlogu nove
ga zakona je upoštevan tudi se
danji način oblikovanja najniž- 
jega osebnega dohodka delavca,

zaposlenega pri zasebnem delo
dajalcu, in sicer na osnovi 
ustreznega poprečja osebnih do
hodkov delavcev v družbenem 
sektorju. Predlog zakona skuša 
razrešiti tudi vprašanje učinko
vitejšega izvajanja zakonskih 
določil. Zaradi tega so močneje 
kot v sedanjem zakonu poudar
jene kazenske določbe in nadzor 
nad izvajanjem predpisov.

Predlog zakona o spremem
bah in dopolnitvah zakona o de
lovnih razmerjih delavcev, za
poslenih pri zasebnih delodajal
cih, je izdelan v obliki, v kakrš
ni bo, po dokončni razpravi na 
plenumu republiškega odbora 
sindikata delavcev storitvenih 
dejavnosti Slovenije, posredovan 
pristojnim organom.

Člani predsedstva omenjene
ga republiškega odbora so na 
tej seji poslušali še infonnacijo 
o predlogu zaključkov o izvaja
nju družbenopolitičnih stališč 
na področju osebnega dela z za
sebnimi sredstvi za delo.

M. 2.

nem dogovarjanju, ki oprede
ljuje postopek za dogovore, nas 
nedvomno najbolj zanimajo zad
nji popravljeni predlogi spora
zumov. Oglejmo si nekatere 
značilnosti predlogov za prihod
njo politiko delitve osebnih do
hodkov, terenskega dodatka in 
delitve dohodka v delovnih or
ganizacijah gradbeništva.

• Predlog sporazuma o naj
nižjih obračunskih osnovah za 
delitev OD in vrednotenja dela 
v kalkulacijah v cenikih del 
predvideva za izhodišče neto 
3,63 novih dinarjev dogovorjene 
vrednosti za eno uro efektivnega 
dela nekvalificiranega delavca. 
Razmerje med nekvalificiranimi 
in visokokvalificiranimi delavci 
mora biti 1:2. Take najnižje 
vrednosti za uro efektivnega 
dela bi veljale v prihodnjem 
letu in bi se vsa nadaljnja leta 
večale za odstotek porasta živ
ljenjskih stroškov. Da bi v de- 
Jovnih organizacijah laže prešli 
bd sedanjih na nove vrednosti 
obračunskih osnov, sindikati 
predlagajo dvoletno prehodno 
obdobje. V tem. času bodo de
lovne organizacije uveljavile 
obračunske osnove za delitev 
OD in vrednost dela v cenikih 
del za NK delavce v neto znesku 
3,12 novih dinarjev, za PK 3,65, 
za KV 5,00 in VK 5,30.

• Predlog sporazuma o kri
terijih za kalkuliranje in izpla
čevanje terenskih dodatkov med 
drugim pravi: terenski dodatek 
je nadomestilo za večje stroške, 
ki jih imajo delavci v gradbe
ništvu zaradi težjih življenjskih 
razmer, preseljevanja z gradbi
šča' na gradbišče in ločitve od 
svojih družin. Terenski dodatek 
je materialni strošek. Pravico 
do tega dodatka imajo delavci, 
ki delajo na gradbiščih, oddalje
nih več kot 10 km od kraja stal
nega bivališča. Dogovorjena iz
hodiščna osnova za izračun naj
nižjega terenskega dodatka za 
leto 1970 je za eno uro efektiv
nega dela poročenega NK de
lavca 1,10 novih dinarjev v neto 
znesku. Terenski dodatki v no
benem primeru ne morejo biti 
nadomestilo za OD, če so le-ti 
nižji od dogovorjenih obračun
skih osnov za delitev OD.

• Sporazum o osnovnih kri
terijih za delitev dohodka vklju
čuje potrebe osebne, splošne in 
investicijske potrošnje. Za oseb
no potrošnjo bodo delovne orga
nizacije izločevale sredstva, ki 
bodo zagotavljala vse leto OD 
najmanj v višini dogovorjenih 
obračunskih osnov. Za namene 
splošne potrošnje bodo dodelile: 
4% od bruto OD za gradnjo 
stanovanj, četudi bodo ukinjene 
zakonske obveznosti; 2,5% od 
bruto OD za vse vrste izobraže
vanja in 1,5 % od bruto OD za 
rekreacijo in oddih gradbenih 
delavcev. V poslovni in rezervni 
sklad bodo namenile delovne 
organizacije najmanj 10 % od 
čistega dohodka. Skrbele bodo 
za takšne naložbe v investicije 
za osnovna sredstva, še posebej 
pa modernizacijo delovnih pri
prav, ki bodo skupaj z amorti
zacijo po predpisanih minimal
nih stopnjah omogočale stalno 
naraščanje sedanje vrednosti 
osnovnih sredstev.

Predlogi sporazumov so torej 
nared. Praktično vrednost bodo 
dobili potem, ko jih bodo podpi
sali samoupravni organi delov
nih organizacij. Po sklepu pred
sedstva RO sindikata gradbenih 
delavcev, se bo to moralo zgo
diti v novembru.

I. VRHOVCAK

Čemu normativno 
opredeliti odnos?

Pravna posvetovalnica Dfc

Vzrokov za tovrstno opredelitev je več. Omenimo naj samo 
nekatere Politične organizacije so del »socialnega sistema« 
delovne organizacije, v katerem imajo bolj ali manj pomembno 
vlogo, svoj višji ali nižji položaj, vplivajo na vlogo in položaj 
drugih, ustvarjajo, preoblikujejo in negirajo obstoječe medse
bojne odnose. Ce tako vlogo in tak položaj objektivno prizna
vamo družbenopolitičnim organizacijam v delovni organizaciji, 
potem je prav, da ga tudi statutarno opredelimo. Tako bodo bolj 
poznana »pravila igre« pri reševanju porajajočih se ali ze 
obstoječih problemov.

Pri statutarnem urejanju odnosov med^samoupravno m sin
dikalno organizacijo nas ne vodijo nekakšna teoreticno-logicna 
načela, temveč številni povsem praktični primeri. Najmanj, kar 
lahko dosežemo, je to, da bodo bolj javne dolžnosti (obveznosti 
samoupravnih organov do sindikalne organizacije (m ostalin 
političnih organizacij) in narobe: da bomo vedeli, kaj mora 
storiti sindikalna organizacija (in druge politične organizacije) 
v določenih primerih.

ZA KAKŠNO STATUTARNO UREJANJE ODNOSOV MED
SINDIKALNO IN SAMOUPRAVNO ORGANIZACIJO 

SE ZAVZEMAMO?
Samoupravno področje, na katerem ima sindikalna organi

zacija po določilih statutov industrijskih in rudarskih delovnih 
organizacij možnost delovanja, se izraža zlasti v naslednjem.

_ Sindikalna organizacija ima pravico predlagati ali zahte
vati sklic zborov delovnih skupnosti' delovne organizacije ali 
delovnih enot; predlagati ali zahtevati spremembo statuta in 
drugih samoupravnih aktov delovne organizacije; predlagati ali 
zahtevati sklic samoupravnih organov delovne organizacije; 
predlagati ali'zahtevati odpoklic samoupravnih organov; pred
lagati ali zahtevati razpis referenduma; predlagati kandidatno 
listo za člane delavskega sveta ipd. Statuti vsebujejo tudi dolo
čila, da so se samoupravni organi o določenih vprašanjih dolžni 
posvetovati z družbenopolitičnimi organizacijami.

Seveda statuti dajejo sindikalni organizaciji še_ druge pri
stojnosti, npr. pri varstvu pravic delavca, ki izhajajo iz dela 
in po delu, v izobraževanju, v informiranju itd.

KONKRETNI PREDLOGI, KAKO NAJ STATUTI 
OBRAVNAVAJO SINDIKALNO ORGANIZACIJO

V brošuri »Samoupravna zakonodaja v delovnih organizaci
jah«, republiški svet ZSS, Ljubljana, september 1989, str. 25, 
je objavljen predlog statutarnih določil o sindikalni organizaciji 
v delovni organizaciji. Posredujem del predlaganih določil, ki 
se nanašajo na načelno statutarno opredeljevanje odnosa med 
samoupravno in sindikalno organizacijo ter funkcijo sindikalne 
organizacije v sistemu samoupravljanja delovne organizacije.

Člen
»Sindikalna organizacija delovne organizacije... deluje samostojno 

in skladno s svojim delovnim programom, ki ga sprejema na občnem 
zboru in je organizirana s svojimi pravili in po statutu ZSJ, ZSS in 
statutu sindikata ... (na primer industrije in rudarstva).

Člen
Delovna skupnost omogoča delovanje sindikalne organizacije skladno 

s statutom ZSJ, ZSS in statutom sindikata. . . (na primer industrije 
in rudarstva) ter pravil (statuta) osnovne sindikalne organizacije, tako 
da se njena funkcija uresničuje v sistemu samoupravljanja v delovni 
organizaciji zlasti v naslednjem:

O da skupno s pristojnimi organi ali samostojno sklicuje seje 
delovnih skupin ali svojega članstva tudi po delovnih skupinah, da raz
pravljajo o vprašanjih, ki zadevajo koristi posameznikov ali delovne 
skupnosti;

O da daje svoje predloge ob sprejemanju ali za spreminjanje statuta 
in drugih splošnih aktov, o katerih morajo razpravljati samoupravni

°rg G^da je politični nosilec v pripravah za volitve članoV samouprav
nih organov na vseh samoupravnih ravneh v delovni organizaciji;

• da pred odločitvijo samoupravnih organov obravnava tiste pro
grame, ki zadevajo neposredne interese članov in da posreduje samo
upravnim organom svoja stališča;

• da predlaga in zahteva izvedbo referenduma o vprašanjih, ki Jih 
določata zakon ali statut:

• da predlaga ali zahteva odpoklic posameznih članov ali zahteva 
postopek za kolektiven odpoklic kateregakoli samoupravnega organa;

— itd.«
Predlagana določila, prilagojena konkretnim razmeram, so 

primerna za sleherni statut delovne organizacije.
JOŽE SINTIČ

PRIHODNJIČ:
Zagotavljanje in statutarno opredeljevanje pogojev delova

nja sindikalne organizacije.

PRIPIŠ UREDNIŠTVA:
Z minulo številko smo začeli objavljati prispevke na 

temo: Statutarna določila o sindikalni organizaciji v 
delovni organizaciji. Vsi prispevki, ki si bodo sledili 
v nekaj zaporednih številkah našega časopisa, imajo 
namen pomagati delovnim organizacijam, zlasti pa sin
dikalnim vodstvom, da bodo pri snovanju statutov čim 
bolj ustvarjalno sodelovali in predlagali najbolj smo
trne statutarne določbe o vlogi in delovanju sindikata 
v delovni organizaciji.
Zavedamo se, da si v vsakem delovnem kolektivu, 

zaradi specifičnih razmer, ne bodo mogli v celoti poma
gati z vsebino objavljenih prispevkov. Zato smo se z 
nekaterimi strokovnimi sodelavci republiškega odbora 
sindikata industrije in rudarstva in. RS ZSS domenili, 
da bi v takšnih primerih pomagali delovnim organiza
cijam z individualnimi nasveti. Prosimo, da naslovite 
vprašanja na naše uredništvo. Odgovore na vprašanja, 
ki utegnejo zanimati več delovnih organizacij, bomo ob
javili v časopisu, na vsa druga pa bomo odgovorili po 
pošti.

VPRA8ANJE: Ko sem se vračal z dela domov, sem padel 
'n»»edom in se poškodoval na glavi. Nesrečo je videl moj 

i&w.Vec- v bolniškem staležu sem bil deset dm. Delovna orga- 
Juha mi je izplačala nadomestilo osebnega dohodka za ten 
J? dni v višini 70 "/o osnove. Ali imam pravico do nadomestila 
ls*bi 100»/» osnove, ko gre za nesrečo pri delu?

A. V„ Radeče

ODGOVOR: Po določbi 60. člena temeljnega zakona o 
c s^Venem zavarovanju so delovno organizacije pooblaščene, 

^bDSVo:iimi splošni ne i akti same določijo višino nadomestila 
dohodka za prvih trideset dni zadržanosti od dela, 

^,ar sme biti nadomestilo manjše od 50 »/o osnove. 
tn0i° Velja tudi za primere, ko je zavarovančeva začasna ne- 
ri St,'°s^ Za delo posledica nesreče pri delu. Od 31. dne dalje 
kidom Po določbi 61. člena tega zakona takemu zavarovancu 

^ estilo v višini 100 0/o osnove.
>S'btiF>0Vna orSanizacija vam je pravilno izplačala nadomestilo 
' bjen dohodka v višini 70 °/o osnove, ako je tako določeno 

em Pravilniku ali drugem splošnem aktu.
M. VEHOVEC

VPRAŠANJE:
I' 1968 do 21. III. 1968 je bila zaposlena honorarno 

'Tl Podjetju, Po tem je nastopila službo v rednem delov- 
merju kot administratorka, kjer je še sedaj zaposlena.

Ali je upravičena do rednega letnega dopusta in regresa za leto 
1968 ali ne? V. J. — Jesenice

• ODGOVOR:
V vašem vprašanju niste pojasnili, kaj pojmujete pod izra

zom »honorarno delovno razmerje ali zaposlitev«. TZDR toga 
pojma ne pozna; Ce je šlo za vsaj polovični delovni čas, ki je 
deloma tudi vpisan v delovno knjižico in če se je v roku 3 dni 
delavka zaposlila pri vas, je nedvomno upravičena do dopusta 
za leto 1968 in s tem tudi do regresa v tem letu, Ce pa pred
stavlja honorarna zaposlitev civilno pravno razmerje in delovna 
doba delavcu ni priznana in vpisana v njegovo delavsko knji
žico. potem smatram, da taki delavki ne pripada pravica do 
letnega dopusta v letu 1968, ker nima 11 mesecev nepretrganega 
dela.

ALOJZ POLJANŠEK

pohištvo 
in. oprema, 
za vaš dom.

lesnima,
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Pred občnim zborom novomeških sindikatov

OBČNI
ZBOR

(Nadaljevanje s 1. strani)
Torej, v preteklem mandat

nem obdobju je bilo težišče sin
dikalnega delovanja na gospo
darski dejavnosti, na uresniče
vanju gospodarske reiorme. 
Skrb za rast in razvoj samo
uprave pa se je pojavljala pra
viloma le občasno v pripravah 
za volitve v samoupravne orga
ne. Zavora za nadaljnji razvoj 
je bila razen miselnosti tudi za
konodaja, ki ni dopuščala samo
rastniških in izvirnih idej ter 
novih organizacijskih obliK, ki 
bi sledile novim načrtom in po
budam organiziranja delovnih 
organizacij.

»Ena temeljnih slabosti dela 
v naših samoupravnih organih, 
ki pa je bila v dokajšnji meri 
tudi slaba točka sindikalnih or
ganizacij, so bili slabi programi 
dela samoupravnih organov .. 
nam je povedal Adolf Šuštar. 
»Izkušnje nas nenehno učijo, 
da kadrovska še tako kvalitetno 
vodstvo ne more doseči uspe
hov, če slabo in neprepričljivo 
dokazuje svoj program in če je 
le-ta usmerjen večinoma v ob
ravnavanje sprotnih, najbolj 
pogosto nepomembnih nalog. Ne 
dvomim, da so v posameznih 
delovnih organizacijah v pred
volilni aktivnosti oblikovali 
smernice in programe dela sa
moupravnih organov. Ce so kje 
te programe tudi uresničevali, 
jih sprati prilagajali, ali pa so 
bili v glavnem le muha eno
dnevnica, o vsem tem, žal, ni 
zanesljivih podatkov ..

V želji, da bi Občinski sin
dikalni ^et Novo mesto sezna
nil ljudi z vsebinskimi pripra
vami na občni zbor, je sklical 
z vodstvi sindikalnih organiza
cij več posvetovanj, v okviru 
regije pa posebno posvetovanje 
z vodstvi občinskih sindikalnih 
svetov. Skupen dogovor posve
tovanj je bil, da morajo sode
lovati tako pri vsebinskih kot 
kadrovskih pripravah na občni 
zbor prav vse sindikalne orga
nizacije.

»Dalje smo se dogovorili, da 
bodo obravnavale vse sindikal
ne organizacije v obdobju pred 
občnim zborom poročilo o do
sedanjem delu ObSS in na osno
vi tega potlej svetovale oziroma 
sodelovale pri sestavljanju na
daljnje programske usmerit
ve .. je dejal Adolf Šuštar. 
»Poiskali smo tudi stik z vsemi 
delegati in jih seznanili z de
lom občnega zbora in s tem 
v zvezi o njihovih obveznostih. 
Poleg poročila smo dali vsem 
delegatom tudi predlog tez za 
razpravo o nadaljujem delu sin
dikatov v občini...«

Marjan Vrabel, tajnik Ob
činskega sindikalnega sveta No
vo mesto, nam je povedal, da so 
pričeli sindikati s kadrovskimi 
pripravami na občni zbor že 
meseca maja. Vsem sindikalnim 
organizacijam je poslal ObSS 
poziv, da prično pravočasno 
evidentirati svoje člane za novo 
občinsko vodstvo. Tako je dobil 
ObSS do konca junija 29 pred
logov, kmalu za tem pa je bilo 
evidentiranih za novd občinsko 
sindikalno vodstvo že 48 kandi
datov.

»Novoizvoljeni plenum bo 
imel 41 članov, v čemer je vra
čunano tudi 6 predstavnikov 
medobčinskih in občinskih stro
kovnih odborov. V ožjem vod
stvu bo ostalo kot doslej 11 čla
nov, prizadevali pa si bomo, da 
bodo zastopani v predsedstvu 
predstavniki vseh dejavnosti. 
Ob tem bo potrebno seveda 
upoštevati, da dela na našem 
območju približno polovica za
poslenih v industriji . ...« je po
vzel naš razgovor Marjan Vra
bel.

IZ RAZGOVORA S FRANCIJEM KUHARJEM, PREDSEDNIKOM SKUPŠČINE 
OBČINE NOVO MESTO___________________________ _____________ ______

KDAJ SE BOMO OTRESLI 
PREDSODKOV?

Kadri in 
komuniciranje

O Novem mestu navadno go
vorimo kot o središču agrarne 
in romantične Dolenjske, ki je 
prava zakladnica neizkoriščenih 
možnosti in neizčrpen rezervoar 
delovne sile. Vendar skokovit 
vzpon in razvoj gospodarstva v 
novomeški občini v obdobju po 
reformi malodane v celoti za
vrača omenjena pojmovanja. 
Novo mesto je že postalo indu
strijsko razvito in perspektivno 
veliko obetajoče področje. In
dustrija v tej občini ustvarja 
več kot polovico bruto produk
ta; samo Industrija motornih 
vozil pa preživlja polovico toliko 
ljudi kot celotno, kmetijstvo, ki 
prispeva komaj pet odstotkov 
bruto produkta. Narodni doho
dek je sicer še vedno nizek, le 
7000 N-din na prebivalca, ker 
nanj močno vpliva zasebni sek
tor kmetijstva, od katerega živi 
36 % občanov. Ce pa bi zasebno 
kmetijstvo izločili iz teh primer
jav, je novomeška občina že do
segla tisti narodni dohodek, ki 
ga poznajo tudi uradno »pri
znane« industrijsko razvite ob
čine v naši republiki.

Tako nam je na kratko pred
stavil svojo občino novomeški 
župan Franci Kuhar. Njegova 
pojasnila dejansko razblinjajo 
zmotne predstave o Dolenjski na 
sploh in Novem mestu še pose
bej. Vseeno pa nas je zanimalo,

kako se je njihova občina iz
kopala iz zaostalosti in kako 
usmerja svoj prihodnji razvoj. 
Iz obširnega razgovora povze
mamo naslednje misli:

© V času od 1964, do 1968. leta 
vsi kazalci gospodarjenja izpričuje
jo napredovanje po letni stopnji 
okoli 20 %. To je posledica dejstva, 
da so malone vse delovne organi
zacije svoje težave v glavnem raz
rešile že pred reformo; da so bile 
proizvodno in poslovno že .tedaj 
tako usmerjene, da so lahko in 
da lahko vnovčijo svoje proizvode. 
Tretja komponenta je zavzetost 
strokovnih kadrov in neposrednih 
proizvajalcev, ki želijo premagati 
zaostalost za vsako ceno.

Posebej nagel razvoj pa gospo
darstvo novomeške občine beleži 
v lanskem in v letošnjem letu. 
Nanj sicer vpliva tudi konjunktura. 
Vendar ne bi smeli prevzeti priza
devanj v zvezi z izboljševanjem 
organizacije dela in proizvodnje; to
rej skrbi za povečanje produktiv
nosti. Posledica vsega tega je, da 
se je iani, v primerjavi z letom 
1967, celotni dohodek delovnih or
ganizacij povečal za 46,7 %, njihova 
bruto akumulacija za 55,7, produk
tivnost za več kot 16 %♦ medtem ko 
se je izvoz povečal od 5,5 na sko
raj 10 milijonov dolarjev. Za letoš
nje leto so značilne podobne ugo
tovitve. Vsekakor pa izstopata dva 
podatka; po obsegu proizvodnje je 
še zlasti napredovala industrija (za 
57%); letošnja vrednost izvoza, v 
primerjavi z lansko, pa je izražena 
z indeksom 224. Samo IMV bo le
tos na primer izvozil toliko, kot je 
lani celotno novomeško gospodar
stvo!

® Glede prihodnjega razvoja In 
usmeritve novomeške občine velja, 
da ne mislijo dovoliti nikakršnih 
političnih investicij, ker so si že ob

edini dosedanji (tovarna stekla) 
nakopali več kot preveč grenkih 
izkušenj. Zato pa prihodnji razvoj 
gradijo na tem, kar že imajo. 
Skladno z razvojem v svetu in po
trebami trga naj bi torej obstoječe 
delovne organizacije prilagajale in 
dopolnjevale svoj proizvodni pro
gram. To velja za vse gospodarske 
dejavnosti. Pri tem bodo namenili 
posebno pozornost družbenemu: sek
torju kmetijstva, znotraj katerega 
predvsem KZ Krka že usmerja 
svojo aktivnost tako, da si je mo
goče obetati večjih uspehov tudi 
pri povezovanju ž zasebnimi kme
tovalci in pri pospeševanju njihovo 
proizvodnje. Kot že rečeno, prav 
zasebno kmetijstvo trenutno še 
najbolj »vleče nazaj« skupne dosež
ke novomeške občine.

• Čeprav doseženi gospodar
ski rezultati govorijo sami po 
sebi, prebivalci novomeške ob
čine vseeno pričakujejo in tudi 
zahtevajo, da bi pristojni orga
ni v naši republiki realno vred
notili njihov gospodarski pro
stor in mu v programu razvoja 
naše republike priznali tisto 
mesto, ki mu po vsej pravici 
in logiki tudi pritiče. Dovolj je 
namreč sanjarjenja o roman
tični Dolenjski, od česar prebi
valstvo nima nobenih koristi. 
Priznati' je treba dejstvo in se 
sprijazniti z njim, da Dolenjska 
z Novim mestom ni več dežela 
cvička, klobas in kislega zelja, 
ampak industrijsko že razvito 
področje, ki je to doseglo zve
čine z lastnimi kadri in z last
nimi sredstvi.

»NOVOLES« IZ STRAŽE PRI NOVEM MESTU ZAKLJUČUJE PRIPRAVE 
ZA PODVOJITEV PROIZVODNJE

Tretji, odločilni mejnik
Ce je tujina še pred deset

letjem Stražo pri Novem mestu 
poznala kot kraj, kjer je mogo
če kupiti hlodovino, razen les in 
še nekaj malega vezanih plošč, 
1000-članskemu kolektivu pod
jetja NOVOLES finalni izdelki 
že prinašaj'o več kot polovico 
dohodka. Že po treh ali štirih 
letih pa naj bi iztržek na račun 
prodaje stilnega pohištva, veza
nih plošč in embalaže presegel 
dve tretjini realizacije, ki pa 
naj bi tudi bila še enkrat višja 
od sedanje. Ta cilj poskušajo 
doseči s sedanjo, že tretjo etapo 
rekonstrukcije, ki bo zaključena 
na pomlad prihodnjega leta in 
pri kateri s svojimi sredstvi so
deluje tudi Mednarodna banka 
za obnovo in razvoj.

Ko smo letos pred delavskim 
praznikom — 1. majem obiskali 
NOVOLES, nam je njihov di
rektor Jože Knez med drugim 
povedal tudi naslednje:

»Kupili smo si takšno opre
mo in stroje, da bodo lahko de
lavci z njimi ob enakem fizič
nem delu kot zdaj proizvedli še 
enkrat toliko, kot lahko nare
dijo zdaj. To pomeni, da gremo 
v razpolovitev sedanjih izdelav- 
nih časov. Ce bomo vložili vso 
našo sposobnost in znanje, če 
naj hkrati sledimo zahtevam 
tržišča, bi v treh ali štirih letih 
dejansko lahko podvojili vred
nost proizvodnje od sedanjih 
pet na približno 10 milijard S- 
dinarjev!«

Ob našem sedanjem obisku 
v tovarni NOVOLES nas je za
nimalo, kako tudi s politiko de
litve osebnih dohodkov spodbu
jajo višjo produktivnost. Besedo 
prepuščamo predsedniku tovar
niškega odbora sindikalne orga
nizacije, tovarišu Štefanu Jak
liču: s

»Vsak naš obrat ima svoj ce
nik del po enoti proizvoda. To

pomeni, da si pripadajoči del 
zaslužka razdelijo tisti člani ko
lektiva, ki so zaposleni z dolo
čeno proizvodnjo. Več jih je, 
manjši so zaslužki; manj jih je, 
višji so zaslužki. To je poglavit
na značilnost našega sistema de
litve po delu. Najbrž mi ni tre
ba poudarjati, da vse to hkrati 
pomeni tudi najboljšo spodbudo 
vsem prizadevanjem za poveča
nje produktivnosti.

Pri vsem tem bi rad povedal 
še dvoje: naši sedanji rezultati 
so predvsem posledica nove teh
nologije, ki jo uvajamo in pri
zadevanj za boljšo organizacijo 
dela, kar vse spodbujamo tudi

s politiko delitve osebnih do
hodkov. Drugič pa gre za to, da 
naš sistem delitve osebnih do
hodkov avtomatično izloča iz 
proizvodnje vse tiste, ki ne mo
rejo ali nočejo slediti povečane
mu delovnemu tempu. Prizadeti 
imajo možnost zaposlitve na ta
kih delovnih mestih, kjer dina
mika dela ni tolikšna, da bi pre
segala njihove sposobnosti. Ce 
gre za starejše in oslabele čla
ne kolektiva, poskrbimo, da za
radi premestitve njihovi zasluž
ki niso manjši, kot so jih imeli 
na dosedanjem delovnem mestu. 
Delomrznežev pa nikjer noče
jo; zakaj bi jih morali trpeti pri 
nas?«

Občinski odbor sindikata delavcev industrije in rudarstva 
Novem mestu je v zadnjem času zaposlen predvsem s priprava 
na občni zbor ObSS, hkrati pa tudi na obračun lastnega dela. 
so pokazale dosedanje priprave, na katere probleme so predvs 
opozorile? Na vprašanje nam je odgovoril predsednik omenjene* 
odbora, Marjan Kraus: ^

Že ves čas občutimo pomanjkanje primernih kadrov, ki bi « 
sposobni in voljni delati v našem sindikalnem odboru. Živimo nan 
reč v okolju, kjer se vse delovne, posebno pa industrijske or§a‘ 
zacije zelo naglo razvijajo. Ljudje so prezaposleni z rednim ° 
lom, zato pa jim zmanjkuje časa za vse drugo, tudi za Polltl ; 
delo v sindikatih. Ker je tako, smo se v minulem obdobju pret 
»lovili«. Zdaj smo,si končno na jasnem, da moramo izboljšati » 
municiranje z osnovnimi organizacijami in poživiti njihovo ^ 
kretno delo znotraj lastnih kolektivov. Razne skupne akcije, kiJ 
izvajamo skupaj z ObSS, na primer glede usklajevanja in«5* 
zakonodaje, oddiha in rekreacije itd. lahko aktivnost osnovnih 
ganizacij samo še spodbudijo. Vse to seveda pod pogojem, ce h 
v novi odbor izbrali prave ljudi; kaže, da smo tokrat imeli 
srečno roko!-«

Vse več pristojnosti
ALBIN LUZAR je predsednik medobčinskega odbora sindikata <®e** 

cev v kmetijstvu, živilski in tobačni industriji za sedem dolenjskih ob 1 
drugače pa je sekretar JCmetijske zadruge Krka. Za posebno izdajo 
smo ga zaprosili, da nam pove nekaj osnovnih misli o usklajevanju 
terne zakonodaje.

»Na tem področju dela bi morali odigrati sindikati zelo pomeml>»_ 
vlogo. Dejstvo namreč je, da prinašajo novosti v predpisih vse več P 
stoinosti delovnim organizacijam. Zadruge imajo pri tem seveda spečih 
pogoje. Zelo interesantno za nas je pri tem na primer vključevanje 
operantov v samoupravni sistem. No, dar.es so kooperanti tako rekoč * 
kopravni člani delavskih svetov, vendar bo potrebno storiti še marš ^ 
da bo ta, tako imenovana skupna samouprava privedla do zaželenih ^ 
zultatov. Poskrbeti bomo morali tudi za učinkovitejšo strokovno služb« 
seveda za nadaljnje pospeševanje razvoja privatnega sektorja ...» ^

Medobčinski odbor sindikata delavcev v kmetijstvu, živilski in toba ^ 
industriji v Novem mestu je v začetku minulega meseca razpravlja^ 
uskladitvi statutov in samoupravnih aktov in je sprejel sklep, da se tu. 
vsak član odbora aktivno vključiti v to delo in nuditi konkretno po® 
sindikalnim oziroma delovnim organizacijam.

VARLJIVE
ŠTEVILKE

Ko smo Jožeta Blažiča, pred
sednika občinskega odbora sin
dikata delavcev družbenih de
javnosti v Novem mestu povpra
šali, v kakšni meri so uspeli 
uveljaviti merila za delitev po 
delu, kot jih navaja znani »ka
talog«, je odvrnil naslednje:

»Ce bi zaslužke delav^ 
družbenih dejavnosti ocenjeV3 
zgolj na podlagi statističnih P 
datkov, bi ugotovili, da samo : 
malenkost zaostajamo za tishj1 
dohodki, kot bi jih naši lju<% 
— na osnovi kataloga — de]3' 
sko morali prejemati. Žal, te s 
Vilke močno varajo. Na s0,7„

SOŽITJE MED OSNOVNO SINDIKALNO ORGANIZACIJO IN OBČINSKIM SINDIKALNIM 
SVETOM _______________________ ___________________________________

Zrcalo dela organizacij

zelo ugodno povpr
vplivajo

^ va' zaslužki ne*3 
(sod

Roman Jevšek, predsednik 
centralnega sindikalnega odbora 
v Splošnem gradbenem podjetju 
»Pionir«, je že v prvem stavku 
povedal odnos te sindikalne or
ganizacije do občnega zbora no
vomeških sindikatov, ko je de
jal, da so vsebinske priprave na 
občni zbor pregled dela posa
meznih osnovnih sindikalnih 
organizacij in občinskega sindi
kalnega sveta od zadnjega obč
nega zbora do danes.

»S tem ni rečeno, da bomo 
samo ugotavljali, kaj smo stopi
li,« je dejal Roman Jevšek, »am
pak bo potrebno oceniti naša 
dosedanja prizadevanja in uspe
he na vseh področjih družbeno 
ekonomskega življenja, poudari
ti dobre strani naše skupne sin
dikalne politike in kritično oce

niti neuspehe zlasti, če so posle
dica premalo skladnega sodelo
vanja sindikalnih organizacij 
na vseh ravneh v občini. Zato 
bo potrebno na občnem zboru 
posebej osvetliti naslednja vpra
šanja: kako uresničujemo druž
beno in gospodarsko reformo, 
razvijamo samoupravljanje, ure
jamo notranjo zakonodajo, 
uresničujemo spodbudno nagra
jevanje, rešujemo stanovanjska 
vprašanja, vprašanja socialnega 
zavarovanja, oddiha in rekrea
cije, izobraževanja in še neka
tera druga.

O vsem tem smo govorili 
tudi na občnem zboru naše sin
dikalne organizacije.

Poudariti moram tudi dobre 
odnose med občinskim vodstvom

in vodstvom osnovne sindikalne 
organizacije. Sproti smo bili ob
veščeni o akcijah občinskega 
sindikalnega vodstva in narobe, 
svoja stališča do posameznih 
vprašanj smo sproti posredovali 
občinskemu sindikalnemu svetu 
in tako pomagali zagotoviti 
enotnost delovanja sindikalne 
organizacije na našem območju. 
Menim, da je to bistven vsebin
ski del priprav za občni zbor.

zmerno 
namreč
terih kategorij zaposlenih (s^, 
šče, javno tožilstvo, odgovor 
uslužbenci občinske skupše' 
itd.), katerih prejemki so odro ^ 
jeni v fiksnih zneskih, če 
ljudi izločimo iz povprečja, 
tovimo, da zaslužki pretežne ( 
čine zaposlenih, v -povprečju 
■»= 25 % ostajajo za merili, 14

la^
za
jih navaja katalog.

Vse te probleme zato
na dva načina^...

štev".razrešimo le 
bolj je treba zmanjšati 
tistih delovnih mest v družbe , 
dejavnostih, kjer niso PreC% 
sana merila dela za sleher113'^ 
posameznika. Drugič pa si 
ramo prizadevati za to, da bi 
kakorkoli že — zagotovitve p 
sredstva za potrebe družbe 
dejavnosti.«

Na igrah 
2000 zaposlenih

NOVOLES — pogled Moškoa

Občinski sindikalni svet No
vo mesto je organiziral doslej 
že dvoje zimskih in šest letnih 
delavskih športnih iger. Ko smo 
se nedavno pogovarjali v Novem 
mestu o dosedanjih izkušnjah 
ObSS na tem področju aktiv
nosti, nam 'je Stane Zupančič, 
predsednik komisije za delav
ske športne igre; povedal med 
drugim naslednje:

»Zelo zanimiva ugotovitev, 
ki je za nas tudi najbolj raz
veseljiva, je v razvoju sindikal
nih športnih iger ta, da iz leta 
v leto raste interes za sodelova
nje, najsi bo na letnih ali pa 
na zimskih športnih srečanjih 
zaposlenih. Tako je nastopilo 
na prvih letnih igrah blizu 700 
delhvcev, letos pa se je povzpelo 
to število že na 2000!«

»In načrti?«
»V želji, da bi preživeli naši 

delavci čim več uric letno na
planem, bodo prihodnje leto

prva tekmovanja na spored^ ^ 
mesec dni poprej, kot doslej’jj, 

" osnovi P°a “je že aprila. Na osnovi P°‘^l 
šanega koledarja bo s tem 
udeležba na igrah še večja 
doslej...«

»In kaj vas kot funkciob^ 
na športnem področju ^ 
najbolj moti?«

»Predvsem to, da ne!ia<:ijc 
večje sindikalne organi .^jO 
naših prizadevanj ne 
resno in da stoje ob strani. ^ 
tako ne odobravam običaja^- 
katerih ekip, da med tek $ 
njem odstopijo, ko spoznaj l,,;, 
njihovi rezultati ne bodo i 
kot so si zamislili...«

Posebno izdajo v 
mestu so pripravili: 4.
VRHOVCAK, Andrej 
GA, Milan GOVEKA« 
Rihard SOPEU.
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Pred občnim zborom novomeških’ sindikatov

Kaj so 
povedali 

delegati?
Pred občnim zborom ObSS 

Novo mesto smo se pogovorili 
‘Udi z nekaterimi delegati in 
Sh povprašali, kako v času 
Priprav na občni zbor njihove 
Osnovne organizacije usmerja- 

svojo aktivnost, oziroma o 
Ce*n nameravajo spregovoriti 
Pa občnem zboru. Povedali so
Paslednje:

», Erika KOŠARIC, delegat Iz 
VOVarne zdravil »Krka«: »Odkar 
"Ostaja naša tovarna, se^spoprije- 
°Janio z otroškim varstvom. Do- 

pri tem, žal, nismo imeli več- 
uspehov. Morda je temu tako 

v^i zaradi tega, ker smo računali, 
bi problem začeli razreševati 

b sodelovanju z ostalimi kolek- 
*Vi v občini. Zdaj ne moremo več 
akati na dobro voljo kogarkoli, 

je brez urejenega varstva že 
eč kot 50 otrok naših delavk in 

aelavcev. Zato smo se odločili za 
“Skup stanovanja na Mestnih 
!*Jivah, ki bo preurejeno v vrtec, 

letu 1970, ko se bo celotna to- 
arna preselila na Ločno, bi po

dobne manjše vrtce uredili ali 
gradili tudi na ostalih glavnih 
Področjih našega mesta.«

STANE TL C, delegat skupnih 
|Pžb Gozdnega gospodarstva No- 

. 0 mesto: »Ko smo v naši sindi- 
alni organizaciji razpravljali o 

Popravah na občni zbor občinske- 
sindikalnega sveta, je prevla

do prepričanje, da bi delegati iz 
kolektiva morali spregovo- 

^ predvsem o dveh zadevah:

• Znano je, da se pripravlja 
“Prememba zakona o gozdovih, če

to zgodilo v napovedani ob- 
bi kar na mah tudi v našem 

polektivu prišlo do presežka stro
kovnega in administrativnega oseb- 
ia' Kje naj bi zaposlili te ljudi: 
aao naj kolektivu pojasnimo, da 

.° bila samo zaradi sprememb ne- 
zakona povsem odveč naša 

oigoletna prizadevanja za izbolj- 
an.ie kadrovske strukture zapo- 

'lenih?

• Najbrž bi lahko bile tudi za 
ru?e, zlasti za sorodne kolektive

k^bimive in spodbudne naše iz- 
bsnje pri skrbi za izboljševanje 
-lovnega in življenjskega stan- 
arda naših ljudi. Pri nas na pri- 

lavF ustanavljamo vedno nove de- 
Jv^ke menze, tako da večina za- 
P°slenih med delovnim časom lah- 
. b PouŽije topli obrok. Letos smo 
uPili tudi avtobus in tri kombije, 
katerimi naše ljudi prevažamo 

„ia delovno mesto in nazaj. Po- 
edica tega je boljša produktiv- 

rt”sti ker ljudje pridejo spočiti na 
tl,bjvi8Če v gozdovih. Uspeli smo 

v tem, da naš počitniški dom 
nrr,°vem gradu v Istri objskujejo 
Vni; em fizični delavci, kar spet 
KTUVa na njihovo dobro počutje 

^r(>duktivnost.

ANDREJ BURJA, delegat Iz 
ovomeške tovarne perila Labod: 
Glede na to, da smo delegati že 

bfejeli gradivo za občni zbor in 
Qa je za nami že posvet v zvezi 
J Pripravami na konferenco, de- 
*®Sati vsekakor ne bomo v zadre- 

o čem naj bi govorili na obč- 
Qem zboru.

s vsej verjetnosti se bom 
aih dotaknil predvsem stvari, ki 
b v neposredni povezavi z delov- 
“ organizacijo, v kateri sem za- 

tov en‘ Povem, da je naša
k arna razmeroma mlada in da 
,jaJbb močni konkurenci, ki vlada 
Po11^ v te^ branži, posluje uspeš- 
stv To dokazuje med drugim dej- 
hiert’ smo po osebnih dohodkih 
Hj d Prvimi v domovini, razum- 
bom V naši branži. Z novim pla- 
*u i bomo povečali norme za bli- 
bom° odstotkov, ustrezno temu pa 
dbJJ^^eveda dvignili tudi osebne

lja?*a občnem zboru bi dalje ve- 
izftK sPregovoriti o potrebnem 
^p.braževanju in priučevanju v 
Je ?Vn^b organizacijah. Pri nas 
na 10 vprašanje zadovoljivo reše- 
ceje b^rsikje pa predstavlja pre- 

Jseb problem ...«

l* o^kenttn Šalamun, delegat 
stu.peltarne Zalog pri Novem me- 
Sg * *y naši delovni organizaciji 
soupravljamo predvsem na di- 
p0 .H® v zvezi z nagrajevanjem 
v$ekailnku- To namrce danes 
8ani kor en° najaktualnejših vpra- 
biorau gradbeništvu. Seveda bomo 
teRa 11 Pri vsem tem izhajati iz 
baj ’ d.a mora imeti tisti, ki bo 
^bčak e pIačan’ vsa^ šestdesetna mesec.

IJe podpiram predlog, da na 
fH0 Jh zboru temeljito pretrese- 
staiv f °-

meseca v mesec bolj za- 
Se ^bjoča. Verjamem v to, da 
Ul fn nekaj pametnega storiti 

Problem omiliti...«

DouJfSTlMA PROGAR, delegat Iz 
v° banke in hranilnice No-
0 kateS*°: * Aktualnih problemov, 
Uti herib bomo morali spregovo- 
Ovoif °Učnem zboru, je več kot 
bajj^j vendar bi sama, kot mati,
*vega y načela vprašanje 
Jtestu i .stVa* Poglejte, v

2 * ki se danes sicer ž~ ^-----
Jo vnra^meroma močno industrijo, 
UivoVr *anje že zdaleč ni zadovo- 

no* Ketos Jo na primer 
Joii „..kar 120 mamic, da bi spre- 
Var^tv^^bove malčke v otroško 

pr Pa je bilo odobrenih le 
®enj* No, če se ne bi v No- 

Iokaci?l*Stu tol{ko prepirali okoli 
vUca za gradnjo otroškega

bilo morda vprašanje že 
• Tako pa .. •«

'* GABRIJELČIČ, delegat
teliico ne š0,e Šmihel: »Kot uči- 
Jpra^an?16 danes tare predvsem 

posebnega šolstva. V 
150 na primer, kjer imamo
!avnih ncev» delamo v tako te- 
^Jover>Hip0g°jlb» kot malokje v 
rttori zt?1* Prirnanjkujejo nam pro- 
beiavmi p0uk» nimamo potrebnih 
;^0io ’™,ne Prostorov za telesno 
JU j. • Tudi kabinetov nimamo, 
“iti daMVemo, kakšna bi morala 
>0 »na65. ^°la» da nudi otroku 
k Irebini1^6 02iroma vzgojo, ki jo 
»bij zait', vsem tem je naj- 
®blj v' ek^bljujoče dejstvo, da na 
k*b naJbibelu ne vidimo realnej- 

Spektiv» bo sčasoma

vprašanje otroš- 
Novem 

že pona-

IMV — montažni trak za austin IMV 1300 — Foto: M. Moškoa 

ENA NAJPOMEMBNEJŠIH INDUSTRIJ DOLENJSKE

- avtomobilska tovarna

i

i

Za razvoj novomeške Indu
strije motornih vozil je značilna 
popolnoma samorastniška pot. 
Podjetju, ki se je razvilo iz nek
danje manjše agroservisne de
lavnice, so ob uvedbi gospodar
ske reforme, ko se je znašlo v 
resnih težavah, mnogi preroko
vali hiter propad. Kolektiv IMV 
je z vztrajnostjo in samoodpove- 
dovanjem takratne težave uspel 
prebroditi. Morda bi lahko rekli, 
da je reforma celo pospešila 
njegov razvoj, zakaj prav ukrepi 
reforme so terjali od kolektiva 
hitro preusmeritev proizvodnje. 
Tako so se pred nekako tremi 
leti rodile prve avtomobilske 
kamping prikolice »ADRIA«, s 
katerimi se je IMV hitro uve
ljavil, zlasti še na zahodno-ev- 
ropskem tržišču.

Letos so sklenili pogodbo z 
veliko trgovsko hišo »Scandina- 
vian caravan center« iz Stock
holma za izvoz 20.000 prikolic 
»ADRIA«, ki jih bodo v skandi
navske dežele prodali v prihod
njih petih letih. Na velikem sej
mu prikolic v Essnu v Zahodni 
Nemčiji pa so pred kratkim 
prodali 3000 prikolic za prihod
nje leto, kar je nedvomno velik 
uspeh. Tako so prikolice 
»ADRIA« postale glavni vir de
viznega dohodka IMV.

Ob proizvodnji prikolic pa 
seveda niso zanemarili razvoja 
avtomobilske proizvodnje. Opu
stili so sicer dostavne avtomobi
le z motorjem DKW, zato pa 
so se povezali z angleško motor
no industrijo British Lejdand 
Motor Corporation — BLMC, 
kar jim je razen sodobnejšega 
dostavnega avtomobila z moč
nejšim angleškim motorjem za
gotovilo tudi montažo osebnih 
avtomobilov AUSTIN — IMV 
1300 super saloon de luxe.

Vsi ti uspehi so pripomogli, 
da je IMV z okoli 2500 zaposle
nimi in 230 milijoni N-din ce
lotnega dohodka ob koncu lan
skega leta zavzela vodilno me
sto ne samo v novomeškem, am
pak v celotnem dolenjskem go
spodarstvu. Letos bodo izdelali 
že kakih osem tisoč prikolic ter 
štiri tisoč dostavnih in osebnih 
avtomobilov, celotni dohodek pa 
bo predvidoma dosegel blizu 400 
milijonov N-din in okoli 6 mili
jonov dolarjev izvoza.

Bodoča proizvodna usmeri
tev IMV je jasna.. Gre v štirih 
smereh in zajema razen proiz
vodnje prikolic ter dostavnih in 
osebnih avtomobilov še servis
no opremo in zastopstvo angle
ške motorne industrije BLMC. 
Skupno predvidevajo v prihod

njem letu proizvodnjo 25.000 vo
zil, od tega 15.000 prikolic 
»ADRIA« ter 10.000 osebnih in 
dostavnih avtomobilov v raznih 
izvedbah. Celotni dohodek naj 
bi dosegel 700 milijonov N-din, 
izvoz pa okoli 10 milijonov do
larjev. Se letos bodo povečali 
tudi število zaposlenih na več 
kot 3000 ljudi.

Ob tolikšnem povečanju pro
izvodnje pa so nujno potrebni 
novi delovni prostori. Spomladi 
so uredili nove prostore za konč
no montažo prikolic, medtem ko 

'so izdelavo vseh elementov pre
nesli na lani pripojena podjetja: 
Lepiš na Suhorju, Zora v Čr
nomlju in tovarna šivalnih stro
jev na Mirni ter obrat v Breži
cah. Pred kratkim so odprli no
ve prostore za montažo osebnih 
avtomobilov, v gradnji pa je še 
nova dvorana z 21.000 kvadrat
nimi metri pokrite površine. Ob 
tem naj zapišemo, da se podjet
je izgrajuje v glavnem z lastni
mi sredstvi in s podporo Do
lenjske banke in hranilnice. Se
veda pa s tem izgradnja tovar
ne še ne bo končana, saj pred
videva razvojni program v 1972. 
letu že proizvodnjo 25.000 avto
mobilov in 20.000 prikolic v 
vrednosti približno 1.200,000.000 
N-din.

PO DOBRIH POSLOVNIH USPEHIH TUDI VEČJA SKRB ZA DRUŽBENI STANDARD 
ZAPOSLENIH____________________ , _____________________________________

»Labod« je široko razpel
svoja krila

Minilo je komaj nekaj let, ko 
so bili tudi Novomeščani sami 
prepričani, da bo konkurenca 
»povozila« njihovo tovarno pe
rila »LABOD«. Zgodilo pa se 
je drugače: zdaj 600-članski ko
lektiv si je postavil nove pro
izvodne prostore in se obenem 
specializiral na izdelovanje 
modnih artiklov. Rezultat?

»Naša skladišča so prazna! 
Kupci sproti razgrabijo vse, kar 
naredimo! Ne bi pa bilo tako, 
če ne bi izdelovali res modnih 
izdelkov, na primer Beatles 
moških srajc, po katere trgovci 
hodijo naravnost v tovarno,« 
nam je zaupal Branko Senica, 
predsednik osnovne organizacije 
sindikata v tovarni »LABOD«.

To, kar nam je povedal naš 
sobesednik, še zdaleč ne pomeni 
samohvale. Rezultat opisane po
slovne usmeritve čuti tudi ko
lektiv, ki zdaj lahko namenja 
neprimerno več sredstev tudi za 
družbeni standard.

Kdo bi si na primer lahko še 
pred leti zamislil, da bi delavci 
v tovarni »LABOD« lahko brez
plačno prejemali tople malice 
ter tudi obedovali po zelo zmer
ni ceni. Zdaj to imajo.

Skoraj povsem brezupno je 
bilo pred leti tudi pričakovati, 
da bi kdorkoli od »navadnih« 
delavcev s pomočjo delovne or
ganizacije prišel do stanovanja. 
Zdaj jih pa gradijo kar po teko
čem traku. V zvezi s tem je zna
čilna naslednja izjava Branka 
Senice:

»Lani smo za stanovanjsko 
gradnjo razdelili več kot 200 
milijonov S-din. Letos smo 
ustregli nadaljnjim 15 prosil
cem. Kritičnih stanovanjskih 
problemov sploh ne poznamo; 
nerešene so ostale samo še tri 
prošnje... Ker pa je naš ko
lektiv še zelo mlad, povprečna 
starost je 23 let, bo v prihodnje 
kajpak potrebnih še precej sta

novanj. Da bi bili na to pri
pravljeni, smo že odkupili zem
ljišče, na katerem bo mogoče 
zgraditi 25 individualnih stano
vanjskih hiš!«

Če je tako, ali sploh še kaj 
žuli kolektiv novomeške tovar
ne »LABOD«? Pač, nekaj je še 
ostalo, kar morajo razrešiti.

PRIZADEVANJA SINDIKATA RODILA USPEH

Po poti napredka
Ni še tako dolgo, ko so v Iskrinem obratu za proizvodnjo upo

rov in potenciometrov v Šentjerneju, ki sodi v sklop ljubljanske 
tovarne elementov za elektroniko, delali povsem ročno. Pri taki 
proizvodnji so bili izdelki seveda zelo dragi, pa tudi kakovost ni 
bila konstantna. Razmere na domačem tržišču so obrat prisilile na 
večje vključevanje v mednarodno delitev dela. In prav takrat so 
v Šentjerneju spoznali, da s takim načinom proizvodnje ne bodo 
mogli uspešno prodreti na zahtevna tuja tržišča, pa tudi rentabil
nost je začela padati. Tako so nekako 1966. leta dosegli svoj vrh, 
že sredi 1967. leta pa je nastala kriza, v kateri so morali celo 
odpustiti približno 120 ljudi.

Predsednik sindikalne podružnice Ivan Metelko nam je ob 
obisku v obratu pripovedoval, da je akcija sindikata in ostalih 
družbeno političnih organizacij za modernizacijo trajala kakih pet 
let. Zdaj, ko so s skupnimi močmi domačega kolektiva in strokov
nih kadrov ter s pomočjo matične tovarne in ISKRE kot celote 
proizvodnjo uporov uspeli modernizirati in avtomatizirati, so se
veda lahko ponosni, saj so njihova večletna prizadevanja rodila 
popoln uspeh. S tem bodo povečali proizvodnjo uporov na 300 mi
lijonov na leto, od tega jih bodo za 3 milijone dolarjev izvozih 
izključno na konvertibilna tržišča. Zmanjšal se bo tudi izdelavni 
čas na enoto proizvoda od sedanjih 12 na slabih 5 sekund. Tako 
se bo šentjernejski obrat uvrstil med najproduktivnejše tovarne 
za proizvodnjo uporov v svetu.

Zaposlili so že več novih ljudi, kot pa so jih v predlanski 
krizi odpustili, izboljšali pa so tudi kvalifikacijsko strukturo za
poslenih. Seveda pa doseženi uspehi sindikata niso uspavali. Na
sprotno, zdaj si prizadeva še za modernizacijo proizvodnje po
tenciometrov. Izkušnje in strokovni kadri so porok za uspešno 
izvedbo tudi tega koraka. Vendar sindikat v Šentjerneju meni, da 
je v okviru tovarne elementov za elektroniko zdaj treba najprej 
modernizirati obrat keramičnih kondenzatonev v Žužemberku. 
Sedanja politika in odnosi v celotni tovarni namreč zagotavljajo 
razvoj vsem obratom v sklopu ljubljanske tovarne elementov za 
elektroniko. ____— •

Pot do skupne 
govorice

Kakor nam Je pripovedoval VINKO BAMBIČ, predsednik medobHn- 
skega odbora sindikata delavcev prometa in zvez v Nov.®m ®e*™' ““J1* 
hov odbor največ ukvarja s tem, da bi dosegel ° h
osnovnimi organizacijami, ki delujejo kar v desetih <lolenJskibobeta»£ 

Takšna ugotovitev pravzaprav preseneča. Zakaj Je tako? Tovariš Bam

šele v zadnjem času učinkoviteje deluje tudi petčlanski sek!‘®t®^a* k°t 
operativno telo. Ko je sekretariat prek ostalih članov odbora, ki 
ženi za posamezne osnovne organizacije, navezal stike tudi f
sindikalnimi delavci po kolektivih, je bil led Pr^ j: 'jfJunnn? .ovorici takšne, kot bi želeli. Dejstvo pa je, da se le približujemo skupni govorici. 
Hočem reči, da zlasti v zadnjem času tudi osnovne organizacije sindUtata 
kažejo vse več interesa za to, da bi nekatere zadeve sk,jPnefa .P,?1”611* 
(interno zakonodajo in drugo) urejali skupno In po enotnih načelih.«

Velika
prizadevnost

Z Ludvikom Kebetom, predsednikom komisije za samouprav
ljanje in nekdanjim predsednikom ObSS Novo mesto, smo se se
veda pogovarjali predvsem o usklajevanju samoupravnih aktov. 
Med drugim nam je povedal, da je komisija že na pomlad pripra
vila program svojega dela v zvezi s potrebnim usklajevanjem sa
moupravnih aktov. , , .

»Pravočasno smo opozorili delovne organizacije, kaj bo po
trebno uskladiti v zvezi s XV. in XIII. amadmajem ...« je uvodo
ma dejal Ludvik Kebe in nadaljeval: »Meseca septembra smo znova 
organizirali razgovor in ponovno smo opozorili delovne organiza
cije na spremembe. Opazili smo, da so bile delovne organizacije 
zelo prizadevne pri reševanju tega vprašanja, vendar je bila kljub 
vsemu naša pomoč več kot dobrodošla. No, vsem skupaj je pri
skočila na pomoč tudi republiška komisija, ki je napravila veliko 
dobrega, seveda predvsem v manjših delovnih organizacijah...«

Dogovor 
in obveznost

otroško varstvo.. »Najbolje bo 
in tudi najhitreje bomo ta pro
blem spravili z dnevnega reda, 
če se bomo te zadeve lotili ob 
sodelovanju z nekim drugim 
kolektivom. Računamo, da bi to 
lahko bila tovarna zdravil 
KRKA,« je za zaključek pove
dal Branko Senica.

Predsednik medobčinskega odbora sindikata gradbenih delav
cev Novo mesto Alojz Jožef odgovarja na vprašanje: Cernu po
svečate gradbinci v zadnjem obdobju naj večjo pozornost?

»Posebej moram poudariti dejavnost sindikalne organizacije 
na področju samoupravnega dogovarjanja. V okviru samouprav
nih dogovorov posvečamo vso pozornost skrbi za življenjske in 
delovne razmere gradbincev, izpopolnitvi samoupravne zakonodaje 
in organizacije samoupravljanja v delovnih organizacijah, ustvar
janju in delitvi dohodka, pravilni, točni in pravočasni informira
nosti in skrbi za rekreacijo in športno dejavnost zaposlenih.«

Omejitev preučiti
Po nekaterih ocenah je v občinah Novo mesto in Trebnje pri zasebnih 

obrtnikih zaposlenih približno dva tisoč ljudi. Obiskali smo predsednika 
medobčinskega odbora sindikata storitvenih dejavnosti za novomeško in 
trebanjsko občino inž. STANETA STAVDOHARJA, da bi zvedeli, kakšno 
Je stališče tega odbora do zaposlovanja v zasebnem sektorju. Tovariš Stav- 
dohar pravi, da njihov odbor soglaša s stališčem republiškega odbora sin
dikata storitvenih dejavnosti, ki meni, da bi bilo treba preučiti omejitev 
v zaposlovanju pri zasebnih obrtnikih in morda najvišje možno število 
zaposlenih povečati od sedanjih 5 na 7 ljudi, sindikat se zavzema za take 
predpise, ki zasebne obrti ne bi omejevali. Nasprotno, naj bi jo se ra z vi- 
jaii, saj bi to samo pomagalo reševati vprašanje zaposlovanja, vendar pa 
je treba na drugi strani doseči, da bodo zasebni obrtniki dosledno plače
vali tudi družbene obveznosti. Za to bi morali imeti učinkovitejšo davčno 
službo, ki bi dohodek zasebnikov znala realno oceniti in ga tudi primerno 
obdavčiti.

»Sčasoma bomo 
prebili led«

»Znana je naša želja, da bi samouprava zaživela v državni upravi prav 
tako, kot je v delovnih organizacijah. Dejstvo pa je, da je razvojna pot 
samouprave pri nas nekoliko težja kot drugod ...« nam je dejal MARJAN 
POREBER, predsednik sindikalne organizacije pri Upravi javne varnosti
v Novem mestu. , __. .

Dejstvo je, da tudi na območju Novega mesta danes samoupratmi si
stem še ni tako zaživel v javni upravi, kot bi bi bilo potrebno. Samo
upravni organi so namreč še vedno vse premalo samostojni in se ne po
služujejo svojih dolžnosti in pravic v takšni meri, kot bi se jih morali.

Kllub temu so storjeni na tem področju koraki naprej. Sodelovanje 
samoupravnih organov, sindikalnih organizacij in vodilnih ljudi v javni 
upravi postaja vse bolj pogost pojav. ... *

»Priznati je treba, da samoupravljanje v javni upravi marsikje še ni 
zaživelo, kar je v glavnem posledica poznega uvajanja samoupravnega 
sistema v javno upravo. Vendar, kljub številnim težavam in preprekam, 
bomo s pomočjo dela in prepričevanja sčasoma prebili led tudi na tem 
področju ...«, Je povzel razgovor Marjan Poreber.

Pokriti toliko, 
kolikor seže plašč!

Tovariša Janeza Sajeta, tajnika osnovne sindikalne organiza
cije v Komunalnem zavodu za socialno zavarovanje Novo mesto 
smo vprašali, o čem bi spregovoril na občnem zboru, če bi bil 
delegat. Povedal je: . .. . .

»Nekaj bi morali storiti, da mnoge delovne organizacije ne bi 
prekomerno zviševale osebnih dohodkov, čeprav ne dosegajo temu 
primernih poslovnih rezultatov. Posledica tega ni samo povečana 
nelikvidnost, ampak tudi povečevanje razlik pri zaslužkih enakih 
kategorij delavcev, ki so zaposleni v gospodarstvu, oziroma v druž
benih službah. . ,, A

Praksa našega zavoda kaže, da določena previdnost pri delitvi 
osebnih dohodkov, če se tako lahko izrazim, že pomeni nekakšen, 
čeprav le začasen izhod iz opisane zagate. Več pa bi, po mojem 
prepričanju, lahko dosegli s primernimi družbenimi dogovori zno
traj posameznih panog ter med gospodarstvom in družbenimi služ
bami kot celoto.«
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Iz naše družbe

)

^ 7 našem gospodarskem in družbenem življenju se nam 
y večkrat povsem nepričakovano zatakne: enkrat za

radi pretiranega uvoza, drugič zaradi slabe (ali preveč 
bogatel letine, pa spet zaradi splošnega neposluha za ta ali 
oni družbeni dogovor, premalo premišljenega pisanja v časo
pisih in revijah itd.

Zapletenih gospodarskih in družbenik problemov in nega
tivnih pojavov ni mogoče razrešiti ali odstraniti drugače kot le 
z dobro premišljenim ravnanjem, ki mora temeljiti na po
znavanju vzrokov na nastanek takšnih problemov in pojavov, 
kakor tudi na predvidevanju posledic, ki jih lahko rodi 
takšno ali drugačno ukrepanje pri njihovem odstranjevanju. 
Na žalost pa še vse prepogosto razvozlavamo zapletene druž
bene odnose brez temeljitega premisleka, »kampanjsko« in 
zato nepolitično, na vred na nos. V boj z različnimi dilemami 
na poti našega razvoja se spuščamo tudi premalo priprav
ljeni, brez trdnih argumentov, »na pamet« — takšno ukre
panje pa prej škodi kot koristi, saj ne pomaga iskati naj
boljše odgovore na tista vprašanja našega časa in razvoja, 
ki je nanje nujno treba najprej odgovoriti.

Opisano vedenje in ravnanje, ki ga rode zaostrene druž
bene razmere, je mogoče lepo ilustrirati s primeri besednega 
bojevanja z nedefiniranimi negativnimi in razkrojevainimi 
silami, ki da škodijo naši gospodarski rasti i.n spodkopujejo 
temelje našega samoupravnega sistema. Najbrž ni mogoče 
zanikati delovanja »anarhosindikalisiičnih«, »ultraliberali- 
sUčnih«, »etatističnobirokratskih« in še drugih^ škodljivih

ZAKAJ Z MLINI 
NA VETER?

»ičnih« sil tudi v naši družbi, toda kaj nam pomaga, ko pa 
po pravilu pojavnih oblik ravnanja takšnih sil nikoli ne 
opišemo. Prav tako v takšnem besednem bojevanju s teža
vami v našem razvoju tudi nikoli ne identificiramo oseb in 
skupin, ki se ukvarjajo s takšno dejavnostjo, čeprav bi bil 
boj »progresivnih sil« z »nosilci« negativnih pojavov ne
dvomno mnogo bolj uspešen, kot je, če bi vedeli, s kom 
konkretno se bojujejo.

Posplošene oznake takšnih ali drugačnih sil ustvarjajo 
le razmere, v katerih nihče ne ve, kdo je napadalec in kdo 
se brani, kdo ima prav in kdo ne. Razen tega lahko takšno 
posplošeno naslavljanje tudi vnaprej diskvalificira sobesed
nika v razpravi in mu jemlje enakopraven status pri izme
njavanju pogledov, stališč in predlogov. Z eno besedo: če 
človek ne ve, kdo je in kako deluje politični nasprotnik, se z 
njim tudi spopasti ne more. Minili so časi, ko se je natanko 
vedelo, kdo je Brdavs in kdo Krpan z Vrha pri Sveti trojici.

Namesto da bi bilo naše celotno politično delovanje koli
kor mogoče učinkovito, je torej zaradi posplošenega govor
jenja o skrivnostnih negativnih silah v mnogih primerih še 
vedno močno podobno Bon Kihotovemu sabljanju z mlini na 
veter. VINKO BLATNIK

v/ELEBLAGOVNICA

nama
onporofta potrošnikom hiter, oodoben Ir 
cenen nakup vseh potrebščin va sebe 
*a družino r.a dom In *a gospodinjstvo

potrošnikom
plačevanje:

nudi blago na obročno od

tuje kupce je m hiši menjalnica.

Potrošniki lahko izbirajo blago * poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2 

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 
Ljubljana, VVolfova 1

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7 

BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka, Kidričeva 
ulica 1 a
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KAJ SE JE ZGODILO V ZADNJIH DVEH LETIH NA PODROČJU OTROŠKEGA VARSTVA? | @ POSTOJNA
- ,

Celovita skril 
za otroka

Večkrat se sprašujemo, kakšne naloge opravlja Republiška skupnost otroškega var
stva in kakšen je njen delež v skrbi za celovito reševanje otroškega varstva. Hkrati

Republiška skupnost otroške
ga varstva živi poldrugo leto. 
Združuje vse zainteresirane de
javnosti in dejavnike, tudi star
še. Njena naloga pa je celovita 
skrb za otroka na zdravstvenem, 
vzgojnem in socialnem področ
ju. V tej skrbi si je tudi zasno
vala program dela.

SEST OSREDNJIH NALOG
Otroško varstvo ne ponieni 

le čuvanje in vzgojo otrok v

SEJA PREDSEDSTVA REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV INDUSTRIJE 
IN RUDARSTVA __________ ________________________________________ ______ __

Kakšen statut?
Na zadnji seji predsedstva Republiškega odbora sindi

kata delavcev industrije in rudarstva, ki je bila minuli te
den v Slovenjem Gradcu, je bila osrednja točka dnevnega 
reda razprava o osnutku začasnega statuta Zveze sindika
tov Slovenije. Razen tega so člani predsedstva obravnavali 
še predlog za izdajo zakona o minimalnem osebnem do
hodku delavcev ter poslušali dokaj obširno informacijo o 
predvideni splošni potrošnji v zdravstvenem in invalid
skem zavarovanju v letu 1970.

Predlog začasnega statuta je 
dokaj podrobno obrazložil Jože 
Marolt, tajnik Republiškega sve
ta Zveze sindikatov Slovenije. 
Poudaril je, da je zlasti uvodni 
del začasnega statuta zelo po
memben, ker v njem najdemo 
zelo pristen odraz programskih 
in organizacijskih načel delova
nja sindikatov v naši republiki. 
Z-ačasni statut, ki ga bodo pred
vidoma sprejeli v začetku pri
hodnjega leta na konferenci 
slovenskih sindikatov, pa daje 
možnost tudi drugačnega pove
zovanja sindikalne organizacije, 
kot je bilo to mogoče doslej. 
Predlog začasnega statuta slo
venskih sindikatov po besedah 
Jožeta Marolta dopušča organi
zacijo sindikalnih svetov za šir
ša krajevna področja. Zlasti bo 
dobrodošlo to določilo za manj 
razvita področja v Sloveniji, na 
primer v Pomurju ali Zasavju 
pa tudi na drugih področjih. Po 
novem bodo na teh področjih 
lahko ustanovili enoten sindikal
ni svet, ki bo lahko kompleks- 
neje obravnaval vse probleme. 
Razen tega je takšno medobčin

sko in celo medrepubliško pove
zovanje sindikalne organizacije 
koristno tudi pri vse pogostejših 
integracijskih procesih v gospo
darstvu.

Razprava, ki so se je v tej 
zvezi udeležili skoraj vsi člani 
predsedstva, je kljub dobremu 
predlogu začasnega statuta slo
venskih sindikatov odprla še 
nekatere dileme. Srečko Mlina
rič, prAlsednik sindikalne orga
nizacije jeseniške železarne, se 
je vprašal, zakaj bomo imeli kar 
naenkrat več statutov v sindi
kalni organizaciji. Kajti po nje
govem mnenju bo osrednjemu 
statutu verjetno sledil še statut 
sindikata delavcev industrije in 
rudarstva Jugoslavije in podob
no.' Menil je, da bi imeli le en 
centralni statut sindikatov, vse 
odnose v sindikalnih organizaci
jah na najrazličnejših nivojih 
pa bi urejali s pravili. Srečko 
Mlinarič z Jesenic se tudi ni 
strinjal, s tem pa je povedal 
tudi mnenje svoje sindikalne 
organizacije v jeseniški železar
ni, da se sedanji osnutek ime
nuje le kot »začasni«. Iz tega

razloga, po njegovem mnenju, 
sindikalne organizacije dosti 
manj prizadeto razpravljajo o 
statutu slovenskih sindikatov, 
kot če bi bil to osnutek traj
nejšega statuta.

Stjepan Saubert, podpred
sednik republiškega odbora sin
dikata delavcev industrije in 
rudarstva je pripomnil, da bi 
morali v uvodnem delu sedanje
ga predloga osnutka začasnega 
statuta slovenskih sindikatov še 
bolj jasno zapisati, da se slo
venski sindikati nenehno borijo 
za demokratične odnose, tako v 
celotni družbi kot tudi znotraj 
same sindikalne organizacije.

Strinjal pa se je, da bi mandat
no dobo sindikalnih delavcev 
prilagodili mandatni dobi. ki 
velja za samoupravne organe.

Ciril Vidrih, predsednik sin
dikata mežiških topilničarjev in 
rudarjev je v polemiki okrog 
novega statuta slovenskih sindi
katov menil, da bi moral nov 
statut mnogo bolj jasno poveda
ti, kdaj se lahko osnovne sindi
kalne organizacije poslužujejo 
konference kot nove oblike dela 
in kdo naj se v okviru sindikal
ne organizacije udeleži te kon
ference. M. 2.
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varstvenih ustanovah, ampak 
veliko več. Kako razvejana je 
skrb za otroke, izvemo že iz ne
katerih glavnih nalog, ki si jih 
je v programu zapisala repub
liška skupnost otroškega varstva 
in jih tudi uresničuje.

© Zavzemajo se za uveljavi
tev sistema zdravstvenih pregle
dov otrok starih tri leta. Ta na
loga naj bi pripomogla v živ
ljenje republiškemu registru 
potencialno ogroženih otrok ob 
rojstvu v Sloveniji. Priprave za 
sistematične preglede so v teku 
in prihodnje leto jih bo zdrav
stvena služba tudi opravila.

Skrb za nezadostno razvi
te otroke. V Sloveniji je približ
no 22.000 takih otrok, med njimi 
polovica duševno nezadostno 
razvitih. Republiška skupnost je 

, ^pobudnik in sofinancer pri reše- 
1 vanju različnih vprašanj priza

detih otrok preko zdravstvene 
službe, z ustanavljanjem in raz
vijanjem varstvenih oddelkov 
za predšolske otroke in šolanje 
v posebnih šolah.

0 Strokovni nadzor in po
moč šolskim kuhinjam. Najprej 
je bilo potrebno ugotoviti v 
kakšnih razmerah živijo šolske 
kuhinje, med drugim, kako 
shranjujejo in pripravljajo živi
la ter uresničujejo normative za 
šolska kosila. Podatki so zbrani, 
potrebno jih je strniti in na 
osnovi ugotovitev zasnovati 
predloge za nadaljnje delo šol
skih kuhinj. Ta dejavnost vklju
čuje tudi strokovno usposablja
nje kadrov s tečaji.

0 Racionalno in ekonomično 
razvijanje oblik otroškega var
stva. Ta naloga vsebuje pred
vsem oblikovanje in izpopolnje
vanje občinskih programov raz
voja otroškega varstva. To delo 
ni najlažje, ker se temeljne 
skupnosti otroškega varstva še 
niso navadile, na tako potrebno 
sodelovanje. Strokovni sodelavci 
republiške skupnosti nudijo te
meljnim skupnostim strokovne 
nasvete in posredujejo strokov
no gradivo.. V naslednjem ob
dobju bodo temu področju po- 
s\retili še izdatnejšo pozornost, 
da bi programiran razvoj otro
škega varstva dobil tudi ustrez
no mesto v srednjeročnem pro
gramu naše republike.

0 Analiza stroškov in maksi
miranje stroškov za upravo in 
oskrbo v vzgojno varstvenih 
ustanovah. Naloga je zelo ob
sežna. Njen osnovni namen pa 
je, doseči čim nižje stroške za 
oskrbo v varstvenih ustanovah, 
ki jo plačujejo starši.

0 Organizirana gradnja 
vzgojno varstvenih ustanov. Na
loga vsebuje dokončno obdelavo 
normativov, kar bi naj služilo 
za osnovo pri sprejemanju 
ustreznega zakona. Strokovna 
skupina svetuje pri racional
nem, funkcionalnem in ekono
mičnem projektiranju ustanov. 
Letos bodo razpisali natečaj za 
najboljši tipski projekt, ki mora 
vsebovati tipske elemente, da bi 
jih na posameznih področjih 
lahko združevali kot najbolj 
ustrezne kraju in razmeram.

SREDSTVA DANES IN JUTRI
S petino sredstev za nepo- 

svpdno otroško varstvo pr, Poda
ri Republiška skupnost r»t--nške- 
ga varstva. Po finančnem načr-

na 7 milijonov 250 tisoč novih 
dinarjev. Vendar je skupnost, 
skupno s prenosom sredstev z 
lanskega leta, letos razpolagala 
z 1,003.601 N dinarjev. Glavni 
potrošnik teh sredstev je parti
cipacija pri izgradnji varstvenih 
ustanov. Mimo tega financira 
skupnost v okviru svoje dejav
nosti še nekatere študijske na
loge, za delo organov republiške 
skupnosti pa bo predvidoma po
rabila 500 tisoč novih dinarjev.

Poudariti velja, da je repub
liška skupnost oročila banki 6 
milijonov 500 tisoč novih dinar
jev in si po 10 mesecih obogati
la ta sredstva za 75 "/o. Na ta 
način je lahko razpisala prvo 
posojilo letos spomladi v višini 
2 milijona 950 tisoč novih dinar
jev in drugo, veliko večje v vi
šini 8 milijonov 400 tisoč novih _ | 
dinarjev. Te dni bo strokom! 
komisija objavila imena prosil- g 
cev, katerih prošnje so bile 
ugodno rešene. To je izredno te
žavno delo, kajti kot se pogasto 
zgodi, je prosilcev veliko več, kot 
je razpoložljivih sredstev. Za 
drugo posojilo se konkretno po
teguje 21 občin s 26 projekti v 
skupnem znesku 16 milijonov 
novih dinarjev.

V LIVU so ta mesec prazno
vali 15-Ietnieo svojega obstoja. 
Zadnja leta se podjetje vse bolj 
uspešno uveljavlja In tako postaja 
pomemben dejavnik v gospodar
skem razvoju postojnske občine. 
Kolektiv dobro gospodari in rast 
podjetja je trdna. Zato trditev so 
najbolj nazorni pokazatelji financ- 
ni rezultati. Poslovni uspeh v le
tošnjem prvem polletju je za ^ 
odstotkov višji od lanskoletnega. 
Masa osebnih dohodkov se je po
večala za 34 odstotkov, zvišali Va 
so se tudi osebni dohodki, saj zna
šajo na mesec v letošnjem prvem 
podjetja je trdna. Za to trditev so 
zaposlenega. Načrti delovnega ko
lektiva za naprej so realni. Večji 
del investicijskih sredstev so na
menili za nabavo strojne opreme. 
Pospešili bodo proizvodnjo tistih 
artiklov, ki so na trgu najbolj 
iskani. To na so kovin oplastični W 
plastični izdelki, izdelki iz elufcsi-
ranega materiala, aluminijaste ža
luzije, sifoni za pomivalna korita, 
izdelki za notranji transport itd

KAKŠNA JE USMERITEV 
REPUBLIŠKE SKUPNOSTI 

V PRIHODNJE?
Zavzema se za nespremenje

no prispevno stopnjo in pri tem 
poudarja, da te stopnje ne bi 
vsako leto sproti določali, am
pak bi naj veljala vsaj za sred
njeročno obdobje, da bi lažje in 
bolj učinkovito načrtovali otro
ško varstvo. Predlagajo spre
membo delitve za otroški doda
tek in dnevno varstvo v razmer
ju 75:25, namesto sedanje 80:20. 
Pri tem se oslanjajo na dejstvo, 
da upada poraba sredstev za 
otroški dodatek. Republiški 
skupščini bodo predlagali spre
membo predpisov o otroškem 
dodatku tako, da bi revalorizi
rali cenzus za dobo dveh let v 
znesku 640 N din, namesto se
danjega 550 N din in spremem
bo višine otroškega dodatka za 
prvega otroka na 60 dinarjev 
mesečno, za vsakega naslednjega 
pa 80 N dinarjev.

To bi bile pri sedanjih pri
spevnih stopnjah največje mož
ne in tudi smotrne spremembe.

I. VRHOVCAK

td.
2e sedaj trdno računajo tudi na 
nove tovarniške prostore in na no
ve strokovne kadre, saj trenutno 
štipendirajo ”0 študentov, kar je za 
komaj 300 članski kolektiv zelo 
pohvalno. L»»

® MARIBOR
Seminarja, Id sta ga nedavn® 

tega organizirala občinski sindi
kalni svet in mestna konferenca 
ZK, predsednikov osnovnih sindi- 
jetim ustavnim amandmajem, se je 
udeležilo okoli 200 ljudi, in sicer 
direktorjev delovnih organizaciji 
sekretarjev osnovnih organizacij 
ZK predsednikov osnovnih sindi
kalnih organizacij, predsednikov 
DS itd. Na seminarju so predava
li Slavko Podmenik prof. na viso
ki v šoli za sociologijo, politične ve
de in novinarstvo, Mitja Švab 
predsednik Komisije za samo
upravne odnose pri RS ZSS, Peter 
Toš, strokovni sodelavec RS ZSS 
in Danica Jurkovič direktor zavo
da za produktivnost, dela SRS.

' Udeleženci seminarja sb pozor
no sledili kvalitetnim predava
njem, razprava pa je pokazala, da 
je bil ta seminar eden najboljšim 
kar so jih imeli na mariborskem 
področju. F. 2.

Q SLOVENSKA 
BISTRICA

Predvidevanja o porastu indu
strijske proizvodnje v občini so 
vedno bolj realna. Podjetja so * 
minulih mesecih krepko povečala 
proizvodnjo, stanje pa se poprav
lja tudi v kmetijstvu, medtem ko 
z dosežki v gostinstvu in turizmu 
še vedno ne moremo biti zado- 
voljni.

Industrijska proizvodnja se 
povečala za več kot četrtino, ker 
pa moramo v precejšnji meri pri
pisati povečanju proizvodnje v to
varni Impol, kjer so pričeli s P°' 
skusno proizvodnjo v novi va
ljarni.

V devetih mesecih se je pove
čal tudi izvoz. Poleg Impola so 
bili najbolj uspešni pri izvozu v 
Steklarni in obratih LIP. OK

»■■■■■■•■■•■■■■■■■■■■■»■■i

tu za letošnje leto pomeni peti-

DELAVSKA
-ENOTNOST

Glasilo republiškega sveta ZS 
za Slovenijo, izdaja CZP De
lavska enotnost v Ljubljani. 
List je bil ustanovljen 20. no
vembra 1942. Ureja ga ured
niški odbor. Glavni in odgo
vorni urednik

MILAN POGAČNIK 
Naslov uredništva in uprave: 
Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, 
poštni predal 313/VI, telefon 
uredništva 316-672, 316-695,
312-402 in 310-033, uprave 310-033. 
Račun pri Narodni banki v 
Ljubljani, št. NB 501-1-991, de
vizni račun pri Kreditni banki 
in hranilnici Ljubljana, št. 
501-620-7-2000-10-3204-486 - Po
samezna številka stane 50 N-par
— 50 S-din — Naročnina je 
četrtletna 6,50 N-din - 650 S-din
— polletna 13 N-din - 1300 S-din 
In letna 26 N-din - 2600 S-din
— Rokopisov ne vračamo — 
Poštnina plačana v gotovini
— Tisk in klišeji CZP »Ljudska

pravica« Ljubljana

Zaposlimo

servirko
lahko je začetnica z zna
njem nemščine.

Urejen delovni in prosti 
čas, dober zaslužek.
Ponudbe naslovite na:

Familie A. FISCHER 
Marktgasse (j 
CH 4460
Gelterkinden/BL.
(Schweiz)

Interesentke opozarjamo, da 
morajo zaposlitev urediti 
prek zavoda za zaposlova
nje.

Zaposlimo

hišno pomočnico
ki ima veselje s kuha
njem. .

Pri nas se bo mnogo na
učila. Dober zaslužek, oskr
ba v družini. Zaposleno 
imamo že eno Jugoslovanko, 
vanko.
Ponudbe naslovite na:

Fran M. MARTI 
RESTAURANT MARTI 
CH 5504
Othmarsingen/AG.
(Schweiz)

Interesentke opozarjamo, da 
morajo zaposlitev uredit1 
prek zavoda za zaposlova
nje.
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Kako gospodarimo

naša SERIJA ČLANKOV NA TEMO: (NE)LIKVIDNOST NAŠEGA GOSPODARSTVA

Kaj sploh hočemo?
Smo na nelikvidnost že pogledali tudi s tiste strani, na katero je opozoril Jurij Levičnik, generalni di
rektor IMV Novo mesto: »Naš trg zdaj pretirano odpiramo, potem pa spet zapiramo pred tujo konku
renco. Tako ali drugače zaščitena domača proizvodnja seveda potrebuje zadostna obratna sredstva. 
Teh pa gospodarstvu ne moremo zagotoviti, ker je vedno znova treba ,reševati' tista podjetja, ki so

zašla v težave zaradi nedosledne gospodarske politike...«

O skokovitem razvoju novomeške Industrije motornih vozil najbolj zgovorno pričajo 
naslednji podatki:

• celotni dohodek se bo, v primerjavi z minulim letom, letos skoraj podvojil;
• izvoz bo dosegel vrednost 10 milijonov dolarjev, kar je toliko, kolikor je celotno 

gospodarstvo novomeške občine lani iztržilo s prodajo na tujih trgih;
• naročila avtomobilskih prikolic so tolikšna, da bodo morali v naslednjem letu 

proizvodnjo povečati za polovico v primerjavi z letošnjim letom. Občutno pa naj bi se 
povečala tudi proizvodnja dostavnih in osebnih avtomobilov ter drugih izdelkov iz nji
hovega proizvodnega programa.

Kako torej, ob tolikšni eks
panziji, IMV Novo mesto občuti 
sedanjo nelikvidnost našega go
spodarstva; kako presoja njene 
vzroke; kako ji kljubuje?

Za odgovor smo naprosili ge
neralnega direktorja Jurija Le- 
vičnika. Naši želji se je rad od- 
*Val in izjavil naslednje:

»Bojim se, da ne bom mogel 
v celoti odgovoriti na vaše, pre- 
cej široko zastavljeno vprašanje. 
Poskusil pa bom to storiti po 
najboljših močeh!

Glede na to, da izvažamo 
tretjino naše proizvodnje, da so 
2a izvoz vselej na voljo namen
ski krediti, imamo v normalnih 
rokih plačanih najmanj tretjino 
računov. Veliko pomeni, da s 
t®m lahko računamo z vso za
nesljivostjo. Praktično je tako, 
da nas, kar zadeva trenutno li
kvidnost, iz najhujših težav re
šuje edinole izvoz.

Kako v IMV presojamo vzro
ke nelikvidnosti in kje bi jo mi, 
če bi mogli, začeli najprej zdra
viti?

Po mojem osebnem in tudi 
našem splošnem prepričanju gre 
za dva bistvena vzroka. Prvi je 
v tem, da vsako gospodarstvo 
mora, če naj bo konkurenčno, 
nenehno povečevati serije svo
jih izdelkov in kakorkoli že za
gotoviti potrebna večja obratna 
sredstva. Banke pri tem še niso 
odigrale prave vloge, ker eno
stavno — zaradi angažiranosti 
sredstev pri drugih poslih — ni
majo dovolj sredstev za zagoto
vitev dela potrebnih večjih ob
ratnih sredstev, za namensko 
kreditiranje prodaje investicij
ske in druge opreme in še za 
vse drugo, za kar bi načeloma 
morale biti zainteresirane. S tem 
hočem reči, da bi morale vse
stransko in bolj podpreti razvoj

podjetij, ki doživljajo največjo 
ekspanzijo in pri katerih, če vlo
žijo svoj denar, lahko praktič
no tudi največ Zaslužijo.

Z drugimi besedami: gre za 
to, da smo še zelo daleč od tega, 
ko bi lahko rekli, da imajo naše 
banke posluh tudi za selektiv
nost znotraj lastne poslovne po
litike. Ker tudi zavoljo tega de
lovnim organizacijam manjka 
obratnih sredstev, omenjeni po
jav sam po sebi povzroča tudi 
nelikvidnost.

Takoj pa bi rad poudaril, da 
po tej poti povzročena nelikvid
nost še zdaleč ni problematična, 
če bi tudi vse drugo v našem 
gospodarstvu bilo urejeno tako, 
kakor bi smeli pričakovati od 
urejene družbe. Hočem reči, da 
po vsem videzu sodeč pri nas 
enostavno ne vemo. kaj hočemo; 
kaj bi radi dosegli?

Naš trg na primer enkrat 
pretirano odpiramo, drugič pa 
spet zapiramo pred tujo konku
renco. Tako ali drugače zaščite
na domača proizvodnja seveda 
vselej potrebuje zadostna obrat
na sredstva. Teh pa gospodar
stvu enostavno ni mogoče zago
toviti, ker morajo banke zaradi 
političnih in še drugih vzrokov 
vedno znova ,reševati1 tista pod
jetja, ki so zašla v ,težave zaradi 
nedosledne gospodarske politike.

Ce se torej vsaj v prihodnje 
želimo izogniti v naših razme
rah že kar kronični nelikvidno
sti, bi se morali odločiti za takš
no ali drugačno, vsekakor pa 
dosledno gospodarsko politiko. 
Tako bomo v podjetjih vsaj ve
deli. s čim smemo računati. Z. 

> druge strani pa bi s tem dosegli, 
da bi se pristojni organi lahko 
resno in določno spoprijeli tudi 
s problematiko tiste skupine ko
lektivov, ki nenehno poslujejo 
z izgubo ali pa se gibljejo na 
robu rentabilnosti. Če bi ob tem 
banke imele možnost, da dejan
sko postanejo poslovne in s tem 
podprejo najbolj progresivne 
kolektive, bi to že začelo vpli
vati tudi na nujno potrebno se
lekcijo gospodarskih organiza
cij.«

MILAN GOVEKAR

PREDSEDSTVO LJUBLJANSKIH SINDIKATOV JE ANALIZIRALO DEVETMESEČNE REZULTATE LJUBLJANSKEGA
gospodarstva

Ljubljansko gospodarstvo
kreditira druge

Ugotovili so gospodarska gibanja v ljubljanskem gospodarstvu in se seznanili z njegovimi šibkimi toč
kami, na katere morajo biti sindikati v prihodnje zelo pozorni

.. Predsedstvo ljubljanskih sin
dikatov je te dni razpravljalo o 
Posledicah, ki jih bodo povzro- 

predvideni ukrepi za od
pravljanje nelikvidnosti v go
spodarstvu. V zvezi s tem so 
Olanj predsedstva najprej teme- 
ihto analizirali tudi devetmeseč- 
d® rezultate ljubljanskega go- 
Podarstva. Podrobno informa- 
'J0. o tem je pripravil Milan 
sojnik, strokovni sodelavec 

^Pijanskih sindikatov.

NEKAJ ŠTEVILK
, podatkih, ki so na voljo, 
J® naraščala realizacija tudi v 

četrtletju z enako dina- 
^'ko kot v prvi polovici letos. 
._ obdobju januar—september 

so celotni dohodki ljubljan
ski,. delovnih organizacij do- 

16.800 milijonov novih di-

^ hotelu zaposlimo mlado

kuharico
in
GOSPODINJSKO
POMOČNICO

^°ber zaslužek in soba v 
oomačem gospodinjstvu, 
v Ponudbi navedite točne 
?**hne podatke in datum, 
^daj bi nastopili službo. Na
javite se lahko po telefonu 
J:® vaše stroške številka 
0dl-95 53 08.
Naslov;

PamiHe W. SCHLUP 
Kotel Jura 
GH 3210 Kerzers
(Schweiz)

iv?kires€ntke opozarjamo, da 
Drel^0 zaposlitev urediti 
hje 2avoda 23 zaposlova

lni

narjev, kar je za 21 odstotkov 
več kot v enakem obdobju mi
nulega leta. Po stopnji, ki do
seže 23 odstotkov, so se v istem 
času povečali tudi materialni 
stroški in vrednost nabavljenega 
trgovskega blaga.

Obresti na sklade in kredite 
so se povečale v tem obdobju od 
202 na 245 milijonov N dinarjev; 
od tega so se najbolj povečale 
obresti na kredite, in sicer za 
35 milijonov N dinarjev.

Kot smo lahko še razbrali iz 
informacije, so se zelo občutno 
letos povečali osebni dohodki 
zaposlenih, in sicer so se v de
vetih mesecih letos v primerjavi 
z enakim obdobjem lani pove
čali za 24 odstotkov, kar znese 
370 milijonov N dinarjev več. 
V primerjavi s tem so se v ena
kem'obdobju skladi povečali le 
za blizu 120 milijonov N dinar
jev, kar pomeni, da se delitev 
dohodka še vedno močno giblje 
v smeri povečevanja osebnih 
dohodkov.

KAKO JE
Z NELIKVIDNOSTJO?

Tako kot celotno naše gospo
darstvo, se je tudi ljubljansko 
v minulem obdobju srečalo s 
problemom nelikvidnosti, so ugo
tavljali člani predsedstva ljub
ljanskih sindikatov. Ker še ni 
na voljo svežih podatkov o tej 
problematiki, si na kratko po
glejmo, kako je bilo z nelikvid
nostjo ljubljanskega gospodar
stva ob polletju. Ljubljansko 
gospodarstvo je financiralo kup
ce za 1265 milijonov N dinarjev 
več, kot pa so njegovi dolgovi do 
dobaviteljev. Največji presežki 
terjatev nad dolgovi so v ljub
ljanski industriji.

Pri pregledu prek 300 delov
nih organizacij iz štirih ljub
ljanskih občin — občina Ljub
ljana Center ni objavila podat
kov — so razmere glede neli
kvidnosti naslednje:

Praktično vse delovne orga
nizacije, z izjemo Adria-avio- 
prometa, Commerca, Imosa, Gi- 
posa, Avtotehne in Cosmosa ter 
Žičnice, so v odnosih medseboj
nega kreditiranja aktivne, to je, 
da terjajo več, kot dolgujejo. 
Pri številnih delovnih organiza
cijah, kot so TKG, skoraj vseh 
Iskrinih tovarnah, ELMA, IMF, 
Kemična tovarna Moste, Satur
nus, Indos, Izolirka, Žito, SAP, 
Litostroj, Agrostroj, TIKI, Te- 
snilka, Lek, Tovarna dekorativ
nih tkanin, Ilirija, Tobačna to
varna in še nekatere, so razlike 
med terjatvami za več kot polo
vico, ali za nekajkratni faktor 
večje kot dolgovi. Nekaj podjetij 
je verjetno — točnejše analize 
bi bile potrebne na osnovi seda
njih razmer — že močno ogro
ženih. Tako je imela ljubljanska 
Tobačna tovarna ob polletju 16 
milijonov N dinarjev dolgov in 
53 milijonov N dinarjev terja
tev, Iskra Horjul 1,3 milijona N 
dinarjev dolgov in 13 milijonov 
N dinarjev terjatev, Bombažna 
tkalnica Vižmarje 1 milijon dol
gov, 8 milijonov terjatev itd. 
Tudi ljubljanska trgovska pod
jetja so v glavnem glede terja
tev aktivna, oziroma so njihove 
obveznosti v realnih odnosih z 
obsegom prometa. Te razmere 
so se v zadnjih treh mesecih še 
močno poslabšale, ker se je zaradi 
pomanjkanja kapitala in močne 
rasti blagovnega prometa med
sebojno kreditiranje samo še 
povečalo.

POZORNOST SINDIKATOV

»Sindikati Ljubljane so prav 
gotovo ravnali izredno dobro, 
ko so ob predlaganih ukrepih 
sami zase pripravili potrebne 
analize glede dosedanjih eko
nomskih gibanj na ljubljanskem 
področju,« je na koncu dejal 
Rudi Bregar, predsednik Ljub
ljanskih sindikatov, ko je raz
pravo številnih govornikov strnil

v zaključke. »Na osnovi tega 
smo lahko ocenili gospodarska 
gibanja ljubljanskega gospodar
stva, ugotovili njegove šibke 
točke, na katere bomo morali 
biti kot sindikati v prihodnje ze
lo pozorni...«

Nato je predsednik ljubljan
skih sindikatov predlagal v zve
zi z omenjeno problematiko na
slednje delovanje ljubljanskih 
snidikatov:

9 Nemudoma je treba sku
paj s pristojnimi občinskimi 
skupščinami ugotoviti položaj 
delovnih organizacij, ki so pol
letno poslovanje zaključile z 
izgubo.

® Nadalje bo treba čimprej 
pregledati razmere v tistih de
lovnih organizacijah, ki še zme
raj poslujejo na račun nizkih 
osebnih dohodkov zaposlenih. 
Kot je znano, je v Ljubljani še 
vrsta delovnih organizacij, kjer 
imajo zaposleni osebne dohodke 
še vedno nižje kot 600 N dinar
jev.

9 Ob takšnih razmerah mo
rajo biti prav posamezni mestni 
odbori sindikatov pobudniki za 
ekonomsko finančne revizije. 
Nemogoče je namreč pristati na 
to, da posamezna delovna mesta 
zasedajo ljudje, ki ne proizve
dejo več vrednosti, kot znaša 
njihov, v resnici mizerni osebni 
dohodek.

9 Slednjič je pred ljubljan
skimi sindikati konkretna nalo
ga, da kar se da hitro pregle
dajo, kako je z integracijo Agro
kombinata Barje s podobnim 
kombinatom iz Grosuplja. V 
zvezi s tem bodo pripravili ne
kaj osnovnih vprašanj in jih 
naslovili na občinsko skupščino 
Vič in Agrokombinat Barje.

»To smo dolžni storiti, da bi 
se izognili posledicam, ki se 
lahko rodijo iz premalo prouče
nih integracij.« je za zaključek 
dejal Rudi Bregar, predsednik 
ljubljanskih sindikatov.

g
§

uw
'Oh

hC0

KO
H
«H
ZH
SO

U
d.■JoHm
>
S
o
<H
2

.TORJEV STOLPEC O KOMENTATORJEV STOLPEC • KOMENTATOR^

Koliko denarja odštevajo 
republike zvezi za skupne po
trebe naših narodov? Koliko 
pomoči dajejo razvitejše repu
blike manj razvitim? Ali Slo
venija res vedno potegne kraj
ši konec?

Ta vprašanja že dlje naj
bolj razgrevajo slovensko po
litično ozračje, zato so o njih 
odkrito in jasno spregovorili 
tudi na osmi seji CK ZKS.

Po uvodni besedi Franca 
Popita, predsednika CK ZKS, 
in po razpravah na seji je 
mogoče sklepati, da že ugo
tavljanje materialih odnosov 
med Slovenijo in federacijo 
oziroma med republikami ni 
enostavno, predvsem zaradi 
medsebojne prepletenosti ju
goslovanskega gospodarstva. 
Primerjave so težavne zaradi 
uporabe različnih, pogosto 
enostranskih podatkov in po
enostavljenih povprečij. Iz te
ga sledi, da bi morali opre
deliti posamezne ekonomske 
kategorije oziroma kazalce in

obrambo 5,4 %, dopolnilni 
sredstva manj razvitim repu
blikam za proračune 1,7 
sredstva za investicije v ne
zadostno razvitih področjih 
1,4 % in odplačilo dolgov v 
tujini 1,4% družbenega pro
izvoda. Vse to skupaj znaša 
skoraj 11 % družbenega pro
dukta Jugoslavije. Razumljivo 
je, da mora Slovenija v 
ustreznem sorazmerju še na
prej sodelovati pri kritju teh 
izdatkov.

Kljub uspešnemu gospe* 
darskemu razvoju naše repu
blike pa kaže opozoriti na ne
katera dejstva, ki bi lahko za
piralno delovala na nadaljnji 
gospodarski razvoj Slovenije v 
prihodnosti; gre za relativno. 
večjo izrabljenost osnovnih 
sredstev, zastarelost industrije 
v Sloveniji glede na druga 
območja in podpovprečna 
stopnja avtomatizirano sti v 
industriji. Medtem ko je bila 
stopnja izrabljenosti osnovnih 
sredstev gospodarstva v Slo-

• SLOVENIJA
! V JUGOSLAVIJI
H
O se dogovoriti za enotno meto- 
Ej dologijo zbiranja podatkov za 
5 vso Jugoslavijo, če želimo 
§ ugotoviti materialni položaj 
g posameznih republik in gospo- 
O darskih vej, ekonomske odno- 

se med republikami in rezul-
* tate njihovega dela.
^ Podatki mednarodnih pri- 
fti merjav pa vendarle jasno ka- 
O žejo, da se Slovenija kakor 

tudi Jugoslavija kot celota
> uvrščata med tiste evropske 
w države, ki šo .dosegle v dalj- 
K šem razdobju po vojni najhi- 
^ trejši gospodarski razvoj. Po- 
< datki tudi nedvomno potrju-

jejo, da je bil v Sloveniji in 
s: v Jugoslaviji povojni razvoj 
^ neprimerno hitrejši, kot pred
li vojni. Čeprav bodo dokončno 
0 oceno o tem razvoju lahko ob- 

likovale šele kasnejše genera
li cije, verjetno ni daleč od res- 
5 niče trditev, da bo v zgodo- 
P vini jugoslovanskih narodo.v 
w to obdobje zapisano kQ{ čas
> izrednega gospodarskega raz- 
§ voja. Zato lahko rečemo so 
§ poudarili na seji CK ZKS — 
U da je bila in je jugoslovanska 
^ skupnost za slovenski narod 
g in za vse jugoslovanske naro- 
g de ne samo oporišče neodvis- 
O nosti, ampak tudi pogoj za 
^ uspešen gospodarski in druž-
* beni razvoj. Prav tako je tudi 
o res, da so Slovenija in druga 
S razvitejša območja v Jugosla- 
$ vi ji — prav zaradi sorazmer- 
B no večje razvitosti — prispe

vala pomemben delež k ma-
h terialnemu in družbenemu raz- 
£ voju jugoslovanske skupnosti. 
O Če že govorimo o prispev-
^ kih Slovenije za skupne jugo- 

slovanske potrebe, si jih velja 
h tudi podrobno ogledati. Skup- 
£ ni neto prispevki Slovenije fe- 
§ deraciji, torej po odbitku sred- 
- štev, ki jih je federacija ne

posredno z izvoznimi subven- 
a cijami in drugim vrnila v SRS, 
[Jj so znašali leta 1963 18,7 %, le- 
O ta 1964 14,0 %, leta 1965 10,3 %, 
[n leta 1966 9.7 %, leta 1967 13,5
> odstotka ter leta 1968 14,0 % 
£5 družbenega proizvoda Sloveni- 
g je.
Eh Struktura izdatkov federa-
^ cije za leto 1968 pa daje na- 
2 slednjo sliko o obveznostih fe- 
g deracije v tem letu: izdatki 
O za zvezne organe so predstav- 
^ Ijali 0,6 % družbenega proiz-
* voda Jugoslavije, za narodno

peniji leta 1968 45,3 %, je iz
rabljenost v drugih republikah 
znašala 36,3 % (povprečje za 
SFRJ 37,5 %). Podatki o avto
matizaciji delovnih sredstev v 
industriji leta 1967 kažejo, da 
je bilo takšnih sredstev v in
dustriji SFRJ 55,7%, ter da 
ta odstotek znaša za Kosovo 
80,6 %, Makedonijo 74,4 %, Čr
no goro 65,2 %, Vojvodino 57,5 
odstotka, Hrvatsko 55,1 %, naj
bolj pod povprečjem pa je 
Slovenija z 49,7 % ter ožja 
Srbija s 46,5 % avtomatizira*, 
nih delovnih sredstev.

Slovenska osnovna politična 
usmeritev v mednarodnostnih 
odnosih je torej po oceni CK 
ZKS jasna. Proti konkretnim 
nepravilnostim se moramo bo
jevati s konkretnimi predlogi 
in argumentacijo, ne pa s pav
šalnim pripovedovanjem o za
postavljanju Slovenije.

Ob tem pa se moramo tudi 
zavedati, da : je doslednejše 
uvajanje - tržnih zakonitosti 

‘nujen pogoj za naš nadaljnji 
gospodarski razvoj. Zato je 
pavšalen napad zaradi preli
vanja dohodka, ki nastaja na 
trgu, v razvitejše predele dr
žave nesmiseln, ker je bistvo 
tržnega delovanja v tem, da 
ob enakih prodajnih pogojih 
produktivnejši dosežejo tudi 
bolje finančne rezultate. V sa
moupravnem socialističnem 
tržnem gospodarstvu pa eks
tremne učinke tega delovanja, 
razumljivo, blažimo z družbe
nim planiranjem ter z medse
bojnimi sporazumi in dogovori 
na osnovi skupnih dolgoročnih 
interesov. Zlasti pomembni sc 
dogovori med republikami in 
njihovo gosvodarsko sodelova
nje v daljšem časovnem ob
dobju. To pospešuje integra
cijo Jugoslavije na samo- 
uvravnih socialističnih teme
ljih.

Prav z razvijanjem teh 
procesov bomo po sodbi CK 
ZKS postopno ustvarjali raz
mere, v katerih bomo različne 
ekonomske probleme razreše
vali vse manj s posredova
njem državnih organov in vse 
bolj z neposrednim sporazu
mevanjem, in z dogovarjanjem 
zainteresiranih gospodarskih 
in drugih družbenih organiza
cij. VINKO BLATNIK

Novo ne tržišču!
Osebni avtomobil ŠKODA, model 1970, z novo obliko 
karoserije in z novim zavornim sistemom.

Na voljo so naslednji tipi vozil:
ŠKODA Š 100 cena 21.200,— din
ŠKODA Š 100 L cena 22.200.— din
ŠKODA Š 110 L cena 23.200.— din

Vse informacije in dinarska vplačila sprejema

volan ljubljana
kersnikova 6

telefon 311-734
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Izobraževanje in kultura

NASA TRIBUNA
,.. ,■ f K j,. "* v / ~

0 DILEMI: ALI S PREDLAGANIMI PROJEKCIJAMI FINANCIRANJA VZGOJE 
IN IZOBRAŽEVANJA V LETU 1970 V CELOTI URESNIČUJEMO SANACIJSKI NA
ČRT IN ZAKON O FINANCIRANJU S TEGA PODROČJA?

KAJ ZMOREMO IN KAJ 
LAHKO ŠE PRELOŽIMO

Odgovarja FRANCE GALIČ, predsednik pododbora za šolstvo RO SDDD Slovenije

... predlog resolucije je za šolstvo res ugodnejši kot za mar
sikatero drugo družbeno dejavnost in pomeni nadaljevanje 
sanacijskega načrta ...

6 VPRAŠANJE: V svoji razpravi na seji predsedstva republi- 
@ škega odbora Sindikata delavcev družbenih dejavnosti Slo- 
® venije ste dejali, da je čutiti težnje, da bi načelno zagotav- 
# Ijali, da se sanacija v šolstvu leta 1910 izvaja po programu, 
4$ v predloženih kvantifikacijah pa se hoče ohraniti še vedno 
© zamudništvo. Ali lahko to misel podrobneje razčlenite?

ODGOVOR: Trditev sem po
skusil utemeljiti z nekaterimi 
osnovnimi podatki: kot je zna
no, je bil lani z resolucijo repu
bliške skupščine in z ustreznimi 
določili v zakonu o financiranju 
šolstva začrtan čisto konkreten 
in brez dvoma tudi zelo pogu
men kratkoročni program za 
materialno sanacijo tega področ
ja. Po tem programu naj bi se 
osebni dohodki učiteljev v letu 
1970 izenačili z onimi, ki so jih 
imeli delavci enakih izobrazbe
nih kategorij v gospodarstvu le
tos, poleg tega pa naj bi bila 
izobraževalnim zavodom zago
tovljena tolikšna sredstva za 
materialne izdatke, da bi bil 
omogočen sodoben pouk. Ker je 
lani materialno . stanje šolstva 
doseglo že spodnjo kritično me
jo, je bilo ob sprejetju sanacij
skega programa čisto jasno, da 
ga bo mogoče realizirati le z

OKNA 
VRATA 
POLKNA 
PRODAJA 
NA

ribnica KRED,T

znatnimi dopolnilnimi sredstvi 
ter da bo leta 1970, v katerem 
naj bi bil opravljen glavni pre
mik, potrebna tudi določena po
razdelitev narodnega dohodka v 
korist šolstva.

Do sedaj je bil program v 
celoti realiziran in sicer tako, 
da so bili v lanskem drugem 
polletju rešeni najhujši proble
mi zlast| v manj razvitih obči
nah, letos pa bodo poprečni 
osebni dohodki v šolstvu na rav
ni osebnih dohodkov v gospo
darstvu v letu 1967, kot je bilo 
predvideno. Vendar pa je ob 
tem treba reči, da bo stvarni 
učinek sanacije zaradi visokega 
splošnega porasta, osebnih do
hodkov, pa tudi poslovnih in 
življenjskih stroškov, precej 
manjši od pričakovanega. Tako 
je po statističnih podatkih po
rast osebnih dohodkov za ob
dobje avgust 1968 — avgust 1969 
v šolstvu 20 °/o, v gospodarstvu 
pa 15 °/o, tako da se je razlika 
zmanjšala le za 5 Vo. Sredstva 
za materialne izdatke pa bodo 
po oceni republiške izobraževal

ne skupnosti letos samo za 6 “/o 
višja kot lani, kar verjetno niti 
ne bo krilo podražitev.

Za leto 1970 je republiška 
izobraževalna skupnost izdelala 
podrobno analizo, po kateri naj 
bi bilo v skladu s sprejetim pro
gramom za šolstvo zagotovljenih 
skupno 1091 milijonov din ozi
roma 7 "/o na nove obveznosti 
(razširitev dejavnosti zaradi več
jega števila učencev, na novo 
uvedena amortizacija). Predla
gano povečanje je seveda fra- 
pantno in na ptvi pogled čisto 
nerealno. Vendar pa je v ana
lizi sleherni predvideni izdatek 
razčlenjen in dokumentiran, ta
ko da je možno razpravljati, ali 
se dajo posamezni izdatki zni
žati, pri čemer pa gre pravilo
ma za manjše postavke, ki na 
celotno predlagano maso sred
stev občutno ne vplivajo.

V predlogu resolucije o okvi
rih ekonomske politike v letu 
1970 (tekst z dne 20. 10. 1969) je 
za šolstvo predvidenih skupno 
1004 milijonov din, kar je za 87 
milijonov din manj kot predla
ga republiška izobraževalna 
skupnost, predstavlja pa še ved
no 28 Vo več kot letos. Če odšte
jemo nove obveznosti, ki jih je 
v vsakem primeru treba pokriti, 
bi po tem predlogu šolstvo v le
tu 1970 razpolagalo s približno 
21 »A, več sredstev kot letos.

Ob upoštevanju drugih pere
čih potreb, bi se skupna sred
stva za osebne dohodke lahko 
povečala za pkrog 18°/o, medtem 
ko bi bilo potrebno 29 “/o pove
čanje, če hočemo doseči z na
vedenim programom začrtan 
nivo. Menim, da je razlika ll®/o 
v osebnih dohodkih (ali morda 
nekaj manj, če se da drugje več 
prihraniti) vendar tolikšna, da 
ni mogoče govoriti o izvršitvi 
programa v celoti. Pa ne gre 
samo za osebne dohodke! Goto
vo bo treba okrniti tudi druge 
izdatke, ki so za nadaljnji raz
voj vzgoje in izobraževanja živ
ljenjskega pomena. Predvsem 
mislim na investicije, vključno 
z neobhodno potrebo po moder-, 
nizaciji opreme. V analizi RIS 
je zanje predvidenih skupno 36 
milijonov din, kar je malo, če 
upoštevamo npr. samo to, da v 
celotno srednje strokovno šol
stvo v zadnjih šestih letih nismo 
vložili praktično ničesar, velike 
potrebe pa so tudi drugod.

Naj ob koncu povem še to, 
da niti s svojo razpravo na seji, 
niti s tem odgovorom nisem 
imel namena dramatizirati stva
ri ali po vsej sili prikazati, da 
bo šolstvo zopet nekje prikraj

šano. Razumem, in mislim, da 
velja to tudi za druge šolnike, 
da gospodarstva posebno sedaj 
ni mogoče prekomerno obreme
niti, še manj pa doseči porazde
litev na račun katerega druge
ga področja, saj se vsakdo uba
da s težavami. Res je tudi, da 
je predlog resolucije za šolstvo 
ugodnejši kot za marsikatero 
drugo družbeno dejavnost in da

ODGOVOR: Menim, da imo
bilizacija morebitnih presež
kov dohodkov nad predvidenimi 
ukrepi enako prizadene vse 
družbene dejavnosti, zato tega 
vprašanja nisem sprožil pose
bej za šolstvo.

Danes je že precej splošno 
prodrlo načelo, naj se poprečni 
osebni dogodki v posameznih 
družbenih dejavnostih oblikuje
jo v neposredni odvisnosti od 
osebnih dohodkov v gospodar
stvu. Za področje izobraževanja 
je to načelo celo uzakonjeno, na 
njem temelji katalog, ki ga je 
pripravil naš sindikat, v bistvu 
je to načelo sprejeto tudi pri 
nagrajevanju funkcionarjev re
publiške in nekaterih občinskih 
skupščin..

Na drugi strani pa so tudi 
celotni dohodki posameznih 
družbenih dejavnosti čisto ne
posredno odvisni od gibanja 
osebnih dohodkov v gospodar
stvu, tako da je na ta način av
tomatično ustvarjen učinkovit

pomeni zanj nadaljevanje sana
cijskega programa. Zato menim, 
da je najbolje, če se temeljito 
pretrese predložena analiza RIS 
o potrebah šolstva za leto 1970 
ter nato na podlagi razpoložlji
vih sredstev odloči, kaj in v 
kolikem obsegu bomo financi
rali v prihodnjem letu, kaj pa 
se iz objektivnih razlogov lahko 
preloži na poznejši čas.

regulator za gibanje osebnih 
dohodkov v družbenih dejavno
stih. Z ukrepom imobilizacije 
presežkov pa ga zavestno ruši
mo v škodo družbenih dejavno
sti. Če osebni dohodki v gospo
darstvu narastejo npr. za 5 ®/o 
nad predvidene, omogoča to pri
bližno enak porast tudi v druž
benih dejavnostih (ne pa večje
ga), imobilizacija tako rtastalih 
viškov pa ima nujno za posle
dico relativen zaostanek osebnih 
dohodkov v družbenih dejavno
stih za okrog 5 Vo. Težko je ti^ 
diti, da je to pravično proti de
lavcem s teh področij, zlasti če 
njihovi osebni dohodki že sedaj 
zaostajajo, kar je praviloma res.

Utemeljitev, da s tem ukre
pom pomagamo preprečiti infla
cijske težnje, je sicer gotovo 
tehtna, vendar pa je vprašljivo, 
ali je njegov dejanski učinek v 
tej smeri tolikšen, da odtehta 
negativne strani.

FRANCE GALIČ

• Murka Lesce: RAZGIBANO KULTURNO ŽIVLJENJE
Malo je delovnih kolektivov, ki bi se lahko pohvalili s tako 

razgibanim kulturnim življenjem, kot se lahko pohvali 105-članski 
delovni kolektiv trgovskega podjetja Murka iz I^esc. Za to imajo 
največ zaslug ppav gotovo njihovi učenci, ki jih je zdaj v podjetju 
že 34. Mimo recitatorske in dramske sekcije, ki jo vodi Majda 
Črnologar, je zelo uspešen tudi ženski pevski zbor pod vodstvom 
Karla Boštjančiča. Učenci Murke in člani kolektiva so svojo kul
turno dejavnost predstavili na minuli proslavi 15-letnice podjetja. 
Članom kolektiva in številnim gostom so se predstavili recitatorji 
in mlade pevke, med njimi pa smo videli tudi štipendistko Murke 
Lidijo Turnšek, ki sicer poje pri znanem ansamblu Bele vrane. 
Naš posnetek prikazuje ženski pevski zbor Murke na proslavi 15- 
letnice podjetja. M. Ž.

... Vprašljiyo je, ali je dejanski učinek imobilizacije viškov 
tolikšen, da odtehta negativne strani...

© VPRAŠANJE: Zamrzovanje sredstev na izobraževalnih skla- 
@ dih, ki bi se natekla preko predvidevanj in finančnih načrtov 
# tudi v letu 1970, ste okvalificirali kot krivično načelo, ki bi 
© se mu morali upreti. Zakaj menite, da je to načelo, se pravi 
(f) praksa, ki hi postala trajnejša, v nasprotju z zakonom o sa- 
© moupravnih skupnostih in financiranju na področju vzgoje 
© in izobraževanja?

S Po sprejetih amandmanih zvezne in republiške ustave 
f tudi Sindikat delavcev družbenih dejavnosti Slovenije začel Z*' 
§ vahno politično delo. Zavzemajo se, da bi tudi delovne organi- 
H zacije z njihovega področja pravočasno pripravile in sprejete 
S popravke in dopolnitve statutov v skladu z ustavnimi spre 
| membami, seveda ob predhodni temeljiti politični in strokovn 
fS oceni dosedanje prakse. Ob tem pa se je pojavilo zlasti dvoj 
S vprašanj, ki terjajo razjasnitve ne le po formahv) pravni plati, 
H pač pa tudi vsebinski. Gre za vprašanji, ali sta 12. člen zakona 
S o spremembah in dopolnitvah zakona o osnovni šoli in 86. člen 
g zakona o osnovni šoli skladna s XIII. amandmanom ustave S 
19 Slovenije.
1 Za kaj gre v prvem primeru? V XIII. amandmanu ustave SB 
H Slovenije in tudi v XV. amandmanu zvezne ustave je med drtl- 
S gim rečeno, da se z zakonom lahko določi poseben postopek in 
M način za imenovanje in razrešitev individualnega organa delovne 
® organizacije, ki opravlja dejavnost posebnega družbenega po- 
| mena. Gre torej le za možnost spremenjenega NAČINA in PO' 
SJ STOPKA imenovanja in razreševanja, v našem primeru raV' 

te samoupravne pravice. Prav tako je v XIII. amandmanu 
I ustave SR Slovenije posebej govora o tem, da so kolektivni tn 
H individualni organi, ki opravljajo določene izvršilne funkcije, 
® odgovorni delavskemu svetu oziroma glede im naravo dejavne- 
i sti drugemu ustreznemu organu upravljanja, pri čemer je mis- 
i Ijen seveda organ delovne organizacije. Medtem pa 12. člen no- 
® veliranega zakona o osnovni šoli jemlje to pravico delovnim 
š natelja šole, ne pa za to, da bi spremenili SUBJEKT, NOSILCA 

IS ljudem v delovnih organizacijah ko določa, da ravnatelja osnov-

i
m

| Ostanki državno
m

I administrativnega
53

I varnštva
m
n

® ne šole imenuje in razrešuje ustanovitelj šole potem, ko je dobO 
j® mnenje delovne skupnosti šole, pedagoške službe in izobraže- 
gj valne skupnosti.
p Sindikati menijo (in o tem ne pišemo prvič!), da ta določba 
|j jemlje samoupravnim organom šole eno njihovih z ustavo do
gi ločenih samoupravnih pravic, seveda pa tudi drugače kot ust&va 
^ obravnava odgovornost ravnatelja (glede na določbo o imeno- 
ij vanju in razrešitvi). Sindikati menijo, da nihče ne zanika po- 
P trebe, da se družbeni interes glede osnovne šole uveljavi, ven- 

darle naj se ta na način, primeren sistemu samoupravljanja. Z® 
Jj| pred spremembo zakona o osnovni šoli je občinska skupščino 
Pl dajala soglasje k imenovanju ravnateljev šol, imenovala pred- 
J® stavnike družbene skupnosti v svetih šol, imela pravico družbe- 
išt nega nadzora in nadzora zakonitosti (zdaj ima tudi pravico 
j® strokovnega nadzora), imela je odločujoč vpliv pri financiranju 
H itd. Praksa pa nam tudi kaže, da zakonski predpis še ničesar 
j| sam po sebi ne more razrešiti, saj že poprej nihče ni mogel 
m postati ravnatelj, če ga ni sprejel kolektiv ali če z njegovo kan- 
HJ didaturo niso soglašali pristojni občinski organi. In če so samo- 
BI upravnim organom v šolah zaupane mnoge druge zelo odgovor- 
§ ne naloge, ni razloga, da jim ne bi zaupali izbire ravnatelja, sej 
BI se družbeni interes prav tako lahko uveljavi (razpisni postopek, 
® paritetne komisije ali predhodna mnenja pristojnih organov).
Ij Za kaj gre v drugem primeru? Sindikat meni, da 86. člen za
la kona o osnovni šoli, ki konkretno našteva organe upravljanja 
jj| in njihove pristojnosti (svet šole, upravni odbor, ravnatelj) ni 
§ v skladu s XIII. amandmanom ustave SR Slovenije, po katerem 
HI delovni ljudje v delovnih organizacijah sami določajo organe 
j| in njihove pristojnosti. V nasprotju s tem pa nekateri danes 
§ razlagajo, da je treba spoštovati zakon, ne pa ustavni amandma, 
H češ, da se vedno neposredno uporabljajo itak le zakoni. Ne 
l! glede na to, da gre za ustavne pravice tudi kolektivov na pod- 
|j ročju šolstva, pa se sindikat zavzema za racionalne oblike samo- 
S3 upravljanja. Z zakonom zdaj določeno število organov je preve- 
|J liko, zlasti v manjših šolah bi verjetno Zadoščal en sam kolek- 
g tivni organ upravljanja, ki bi imel tudi izvršilne funkcije, tak 
S majhen kolektiv pa bi se itak lahko vsak dan sproti dogovoru 
2 o vsem potrebnem. .

V sindikatu delavcev družbene dejavnosti Slovenije menijo,
13 da je potrebno razvijati in poglobiti samoupravljanje tudi na 
2 področju vzgoje in izobraževanja in odpravljati ostanke državno 
IB administrativnega varuštva, kar je izrecno zapisano v tretjem 
| poglavju resolucije 9. kongresa ZKJ o socialističnem razvoju d 

U Jugoslaviji na temeljih samoupravljanja.
Ker gre torej očitno tudi za idejno-politični vidik in ne

■ formalno-pravni omenjenih nerazčiščenih vprašanj, so v sin- 
g dikatu delavcev družbenih dejavnosti Slovenije sklenili zapro- 
H siti Komisijo za ustavna vprašanja Skupščine SRS, Komisijo
■ CK ZKS za družbeno-politična in idejna vprašanja znanosti, 
gg prosvete in idejno-političnega usposabljanja komunistov ter fc°' 
IS misijo za samoupravljanje republiškega sveta ZSS, da o tej1 
j® konkretnih vprašanjih razpravljajo in jim sporočijo svojo 
Ig mnenje.
1 0
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NOVA KNJIGA
V ZBIRKI »LEVSTIKOV HRAM«

NADA MATIČIČ:
LJUDJE Z RDEČIM NEBOM

Zajetno delo nam slika meščansko družbo nekega podeželskega 
mesta pred vojno, med vojno in po njej. Zakulisnost, dvorez
nost in sla po uveljavljanju vodijo te male ljudi med kolesja 
vojne, ki jih vse z njihovimi malimi željami in velikimi načrti 
po svoje'izmaliči, oblikuje pa tudi žrtvuje. To je prizadeto na
pisan roman, ki bo pritegnil marsikaterega bralca.

Cena knjige, ki ima 491 strani, je 80 dinarjev.

Kupite jo lahko v vseh knjigarnah, naročite pa pri Oddelku za direktno 
prodajo Mladinske knjige, Ljubljana, Titova 3.
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V TRBOVLJAH JE VPIS ZA GLEDALIŠKE ABONMAJE PRESEGEL 
VSA PRIČAKOVANJA

GOSTJE IN OBČINSTVO
Občinski svet kulturno-prosvetnih organizacij v Trbovljah 

je tudi letošnjo jesen razpisal gledališke abonmaje. Za podporo 
pri organizaciji teh abonmajev, ki jih sestavljajo predstave 
gostujočih ansamblov, pa je zaprosil vse delovne kolektive. 
Odziv tako pri starejših kot pri mladini, pa tudi pri delovnih 
kolektivih, je razveseljiv in kaže na dokaj razširjeno ljubitelj
stvo gledališke umetnosti v Trbovljah.

Občanom in šolski ter vajen
ski mladini so dali na izbiro 
vrsto dfl, ki bodo to sezono na 
repertoarju ljubljanske Drame, 
Mestnega gledališča ljubljanske
ga, Mladinskega in Šentjakob
skega gledališča ter narodnih 
gledališč iz Maribora in Celja. 
Tokrat so prvič predlagali tudi 
gostovanje ljubljanske Opere ih 
Slovenske filharmonije. Abonen
tom je torej bil na voljo zelo 
širok izbor del, a odločili so se 
za program, v katerem bodo so
delovale vse slovenske gledališke 
hiše. S tem so dali priznanje 
vsem, ki si prizadevajo širiti 
gledališko umetnost med občin
stvom vseh večjih mest.

Na občinskem svetu so pri
čakovali, da se bo za abonma

odločilo okrog tisoč mladih ljudi 
in odraslih. Priglasilo pa se je 
kar tisoč devetsto ljudi, od tega 
skoraj 1300 dijakov srednjih in 
učencev osnovnih šol ter vajen
ske mladine. Vodstvo kovinar
ske šole Strojne tovarne je pri
glasilo na primer kar vseh sto 
deset gojencev. Spričo tolikšnega 
odziva so bili na občinskem sve
tu nekoliko v zadregi, kako orga
nizirati gostovanja, saj velika 
dvorana delavskega »doma nima 
več kot 456 sedežev. Razočarati 
niso smeli ne mladine ne od
raslih. Zato so se odločili za 
dvojne predstave, tako za mla
dinski abonma kot za odrasle. 
To ppmeni, da se bo v tei sezoni 
zvrstilo na odru trboveljskega 
delavskega doma kar 25 gleda

liških predstav in eno operno 
delo. Ker pa se je domače arna' 
tersko gledališče odločilo upri' 
zoriti vsaj dvoje del, bodo eno 
uvrstili tudi v redni abonma. ,

Že doslej so številni trbovelj' 
ski delovni kolektivi izrazili pri' 
pravljenost sodelovati pri orga' 
nizaciji gledaliških gostovani- 
Ponekod bodo plačali vstopnic® 
vsem svojim zaposlenim, ki 
se priglasili za abonma, drugo® 
bodo dali denarni prispeve^ 
svetu kulturnoprosvetnih organi' 
zacij. Kot vsako leto bodo tuo 
letos iz občinskega proračun 
plačali predstave za del šols^
mladine. Svet kulturnoprosve '
nih organizacij se je tudi odl°cl__ 
ohraniti dosedanje cene vstop 
nicam abonmajskih predsta ^ 
čeprav bodo stroški organih 
cije gostovanj precej višji.

Občinskemu svetu kulturn 
prosvetnih organizacij je tre 
dati vse priznanje za široko 0 
ganizirano kulturno akcijo.

MILAN VIDIC
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• RAVNE
Občinska zveza za teles

no kulturo na Ravnah je 
Pripravila občinsko prven
stvo v krosu za pionirje in 
‘mladince. Sodelovalo je nad 
HO tekmovalcev iz osnov
nih in srednjih šol v raven
ski občini.

REZULTATI: mlajši pio
nirji — 700 m: Legner (OS 
Ravne). Starejši pionirji — 
1000 m: Zavrl (OS Ravne). 
Mlajše pionirke — 700 m: 
Kotnik (OS Ravne). Starej
še pionirke — S00 m: Pra- 
per (OS Ravne). Mlajši mla
dinci — 1600 m: Štern (Gim
nazija Ravne). Starejši mla
dinci — 1600 m: Gutman 
(Gimnazija Ravne). Mladin
ke — 1000 m: Kopriva (Gim
nazija Ravne). Ekipno: OS 
Ravne na Koroškem.

V.R.

• NOVA GORICA
V novogoriški tovarni 

Meblo štejejo vsekakor med 
marljive športnike kegljači, 
zato jim je odobril sindi
kalni odbor tovarne za te
kočo sezono kar 4500 novih 
dinarjev. To omogoča keg
ljačem skrbne priprave in 
kontinuirano delo. Dejstvo 
namreč je, da novogoriški 
kegljači iz Mebla veliko 
tekmujejo in da žanjejo iz 
tekme v tekmo lepše uspe
he. Skratka, kegljaška sek- 
flJa v Meblu je zaživela, za 
kar imajo zasluge v prvi 
Prsti sindikat ter športnika 
Koradin in Kravos.

K. RAJMUND

• DRAVOGRAD
Ob dnevu republike bo

do pri elektrarni odprli mo
dernizirano avtomatsko keg
ljišče, ki so ga delavci 
športniki in sploh vsi keg
ljači v Dravogradu že dlje 
časa pogrešali. To bo prvo 
avtomatsko kegljišče na 
Koroškem. Sredstva za mo
dernizacijo je prispeval ko
lektiv elektrarne, mnogo pa 
s° sodelavci storili sami s 
Pristovoljnim delom. ■

V.R.

• PODREČA
Se v tem mesecu bo tudi 

da Podreči odprto dvostez- 
avtomatsko kegljišče. 

™ani kegljaškega kluba 
‘‘Simon Jenkom so v začet
ku leta sklenili' da bodo 
abnovili stezi in jih avto- 
Pta.tizira.li. Pričeli so zbirati 
dfnarna sredstva pri gospo
darskih organizacijah in 
°°enem sami s prostovclj- 
Ptm delom opravili vsa pri- 
Pfuvljalna dela. Pričakuje- 
2?> da bodo monterji LIP 
pled v naslednjih dneh pri
bil z montažo avtomatov, 
,a katere je dalo garancijo 
*9ovsko podjetje "Živila-" 

Kranj.
,. Celotna investicija bo ve
jala 120.000 dinarjev, z go- 
, Pino pa bo potrebno pla- 

!e avtomate. Prizadev- 
* člani kegljaškega kluba 

zJ2cakujejo, da bo z novo 
yjl,tobitvijo porastlo zani- 

unje za to športno zvrst 
e edvsem med mladino.

(-fr)

• Dravograd
Uadaljevanju občinske- 

v Mladinskega prvenstva 
di^lalein nogometu za mla- 
j;”?6 ®o bili doseženi na- 

rezultati: Meža — 
Gr u 3;0< Železničar — 
orr“i no podjetje Dravo- 
5:5 Vič — Libeliče
3-n r,erneče — Žabja vas 
toči. VoiJi ekipa Meže s 14 
PornV*1* *n ?e *e edina ne- 
j0xT,na ekipa med tekmu- 
čimu tekmovanje v ob- 
drurn ^ k odo končali v 
s»ov!i i>0l°v'ci novembra, 

pa bodo prven- 
nadaljevali. V. R.

Zmagovalki v minigolfu iz brežiškega Zavoda za kulturo (Foto: M. Vesel)

OB ZAKLJUČKU LETOŠNJIH DELAVSKIH ŠPORTNIH IGER V BREŽICAH

Lovorika športnikom IMV!
S svečano podelitvijo diplom, 

pokalov in drugih priznanj so 
v torek, 28. oktobra — na praz
nik občine Brežice — zaključili 
letošnje delavske športne igre v 
brežiški občini.

Tokrat jih je organiziral ob
činski sindikalni svet že desetič. 
Predsednik komisije za rekrea
cijo in šport pri občinskem sin
dikalnem svetu, Božo Kerin, je 
v zaključnem govoru poudaril, 
da je zanimanje za delavske 
športne igre med brežiškimi de
lovnimi kolektivi iz leta v leto 
večje. Letos je v tekmovanju so
delovalo že 22 sindikalnih po
družnic s 75 ekipami in 309 ude
leženci.

Tako so igre zajele dobro tre
tjino vseh sindikalnih podružnic 
in desetino vseh zaposlenih čla
nov sindikata v občini. V pri
merjavi z lanskim letom je to 
precejšen uspeh, saj je lani tek
movalo le 251 članov v 64 ekipah 
iz 20 sindikalnih podružnic. Lani 
so se pomerili v osmih discipli
nah, letos pa so uvedli še tenis 
in streljanje z malokalibrsko 
puško in tako povečali število 
tekmovalnih panog na deset.

Tekmovali so v naslednjih 
disciplinah: namiznem tenisu,
malem nogometu, kegljanju, od
bojki, mini golfu (moški in žen
ske), streljanju z zračno puško 
in malokalibrsko puško, tenisu 
in šahu. Za vsako panogo je 
skrbel poseben sindikalni de
lavec, ki je vodil in organiziral 
tekmovanje. Oglejmo si zdaj po
tek iger in zmagovalce v posa
meznih panogah:

Namizni tenis: Srečanja so 
bila v Cateških Toplicah, vodil 
pa jih je Darko Šetinc. Tekmo
valo je sedem od desetih prijav
ljenih ekip. Udeležba pa je kljub 
temu pohvalna, saj so se morali 
tekmovalci voziti na srečanja v 
Cateške Toplice. Zmagala je 
ekipa Občinske skupščine pred 
Gimnazijo.

Mali nogomet: Za to panogo 
se je prijavilo devet ekip, igralo 
pa jih je le osem, ker ekipa 
»Ljudske potrošnje« ni prihajala 
na tekmovanja. Tekmovanje je 
vodil Zvone Lapuh. Zmagala je 
ekipa Obrtno kovinarskega pod
jetja iz Dobove pred IMV.

z brežiške osnovne šole in Za
voda za kulturo. Zmagala je eki
pa Zavoda za kulturo pred ekipo 
Osnovne šole.

Streljanje z zračno puško:
Prijavilo se je 21, udeležilo pa 
11 ekip. Tekmovanja je vodil 
Ivan Novak, najuspešnejša pa je 
bila ekipa iz Vojne pošte Cerklje 
pred IMV.

Streljanje z malokalibrsko 
puško: Strelišče so si uredili pod 
gradom v Vrbini. Tekmovalo je 
sedem od 11 prijavljenih ekip. 
Vodja tekmovanja je bil Ivan 
Krošl, pri organizaciji pa so po
magali tudi delavci brežiške Po
staje milice. Tu je nasprotno kot 
pri streljanju z zračno puško 
zmagala ekipa IMV pred Vojno 
pošto iz Cerkelj.

Tenis: Tekmovalo je sedem 
ekip, vodil jih je Boris Krom- 
šček, zmagala je Gimnazija pred 
občinsko skupščino.

Šah: Šahovska tekmovanja je 
vodil Ivan Veble. Sodelovalo je 
deset ekip, najuspešnejša je 
bila ekipa Gimnazije pred ekipo 
Regiona iz Brežic. v

Zmagovalnim ekipam je ob
činski sindikalni svet podelil 
prehodne pokale in še manjše 
pokale v trajno last, diplomo za 
osvojeno prvo mesto ter prizna
nje za sodelovanje pri športnih 
igrah. Prehodni pokal morajo 
v prihodnjem letu športniki spet 
braniti na - enakih prireditvah. 
Drugo in tretjeplasirani so do
bili diplome in priznanja, vsi 
ostali pa priznanja za sodelova
nje na teh množičnih sindikal
nih športnih manifestacijah. In
dustrija motornih vozil pa je 
dobila še poseben pokal, kot 
najuspešnejša sindikalna po
družnica na letošnjih delavsko- 
športnih igrah v Brežicah.

R. S.

Dva dinarja za šport
Ljubečna pri Celju postaja 

poleg Opekarne znana tudi po 
športu. Tako so pred štirimi leti 
v Ljubečni občani ustanovili 
športno društvo Opekar, ki je že 
v začetku bilo postavljeno na 
tako osnovo, da uspehi niso 
smeli izostati. V začetku sicer ni 
bilo od nikoder večje pomoči. 
Pomoč so športniki dobivali sa
mo pri Opekarnah Ljubečna, ki 
jim že od vsega začetka stoje ob 
strani. Pred dnevi pa so delavci

tega kolektiva znova pokazali, 
koliko jim je do tega, da njihovi 
športniki dosežejo še večje uspe
he. Vsi člani kolektiva so se od
ločili, da bodo vsak mesec pri
spevali za razvoj športa po 2 di
narja. S tem denarjem bodo 
pomagali športnikom njihovega 
društva, da bodo splavali iz fi
nančnih težav in da bodo lahko 
poleg nogometa in smučanja 
razvili še ostale športne panoge.

M.BRECL

Delavske športne igre
Komisija za šport in rekrea

cijo pri občinskem sindikalnem 
svetu je pripravila za delavce 
kolektivov v občini tekmovanja 
v malem nogometu, rokometu, 
streljanju, šahu, odbojki in keg
ljanju. Na tekmovanjih, ki so jih 
imenovali kar delavske športne 
igre, je sodelovalo več kot 300 
delavcev-športnikov iz delovnih 
organizacij v občini.

Rezultati: odbojka: 1. Elektro, 
2. Fecro, 3. Gozdno gospodarstvo 
itd. Mali nogomet: 1. Nova opre
ma, 2. Fecro, 3. Trgovina itd. Ro
komet: 1. Elektro, 2. Tovarna me
ril, 3. Fecro itd. Streljanje: 
1. Fecro, 2. Tovarna usnja, 3. 
Tovarna meril itd. Šah: 1. To
varna meril, 2. Gradbeno pod
jetje, 3. Nova oprema itd.

V. R.

ŽELEZARNA JESENICE:

Tekmoval vsak četrti delavec
Pred dnevi so bila na Jesenicah zaključena tekmovanja v 

športni rekreaciji za leto 1969. Tekmovanja so potekala konti- 
nuiramo skozi vse leto. Komisija za športno rekreacijo je s sodelo
vanjem športnih klubov z Jesenic pripravila in izvedla tekmova
nja v naslednjih športih: sankanju, veleslalomu, kegljanju na ledu, 
kegljanju na asfaltu, streljanju z zračno puško, namiznem tenisu, 
šahu, balinanju, plavanju, atletiki, malem nogometu, odbojki in 
orientacijskem pohodu. Ženske pa so tekmovale v sankanju, vele
slalomu, kegljanju na asfaltu, streljanju z zračno puško in keglja
nju na ledu. Najštevilnejša je bila udeležba v kegljanju na asfaltu, 
kjer so zabeležili 522 tekmovalcev. Skupaj so v trinajstih panogah 
zabeležili 3158 nastopov ali 1595 udeležencev, kar je 25 odstotkom 
vseh zaposlenih v železarni.

Komisija za športno rekreacijo je pri pregledu udeležbe po po
sameznih panogah ugotovila, da že nekaj let vse bolj narašča 
udeležba v tistih panogah, ki so glede na znanje in telesne spo
sobnosti manj zahtevne in tako primernejše predvsem za delavce 
iz neposredne proizvodnje. Temu primeren je tudi odziv iz nekate
rih obratov, ki so se v preteklih letih tako po udeležbi, kot rezul
tatih praviloma uvrščali na dno lestvice. Tudi letos še vedno 
prevladujejo vzdrževalci in delavci upravnih služb, vendar pa so 
opravili premik navzgor martinarji, žičarji, valjavci in livarji. 
Vsekakor so opravili pri tem pomembno vlogo referenti iz obratnih 
sindikalnih odborov.

Rezultati moški: 1. strojne delavnice 892,5 točke (referenti: 
Čebašek, Oblak, Korantar), 2. upravne službe 787 točk (referenta: 
Dobravc, Rotar), 3. hladna valjarna ,in žičarna 728 točk (referent: 
Oven), 4. raziskovalni oddelek 672 točk (referent: Črv), 5. marti- 
narna 597,5 točke (referenti: Klemenc, Dragičevič, Mulalič), 6. 
strojno vzdrževanje 563,5 točke (referenta: Frelih, Markelj), 7. 
vzdrževanje elektro naprav 512 točk (referenta: Deretič, Koblar), 
8. valjarne Bela 506,5 točke (referent: Jordan), 9. OTK 475,5 točke 
(referent: Žlebir), 10. RTA 474 točk (referent: Morič) itd. NastapdOfl 
so ekipe iz vseh 29 obratov.

Rezultati ženske: 1. upravne službe 301 točka, 2. GP2 172 točk, 
3.—4. RTA 97 točk, 3.—4. gradbeno vzdrževanje 97 točk, 5. RO 
93 točk. 6. strojne delavnice 76,5 točke, 7. hladna valjarna in ži- 
čama 72 točk, 8. elektrodni oddelek 53 točk, 9. OTK 30 točk, 10. 
VEN 4 točke itd. Nastopile so ekipe iz 13 obratov.

Uspelo tekmovanje v odbojki
Končano je občinsko prvenstvo v odbojki za mladince in mladinke, ki 

ga je pripravila komisija za odbojko pri občinski zvezi za telesno kulturo 
v Ravnah. Pri mladincih se je za naslov prvaka potegovalo osem ekip, pri 
dekletih pa šest. ObZTK je tekmovanje pripravila zato, da bi med mladimi 
popularizirala odbojko, za katero je zadnja leta zanimanje precej upadlo. 
Z omenjenim tekmovanjem so tudi dvignili kvalitetno raven odbojke v 
občini. Namen tekmovanja je v veliki meri uspel in številni mladinci in 
mladinke so postali dobri igralci odbojke, mnogi med njimi pa so se potem 
včlanili tudi pri Fužinarju.

Pri fantih je zmagala ekipa železarne Ravne, ki ni utrpela nobenega 
poraza. Izkazali so se Mežičani, ki so osvojili drugo mesto, medtem ko je 
bila ekipa lanskega zmagovalca gimnazije Ravne šele tretja, potem ko so 
z novim šolskim letom izgubili nekaj dobrih igralcev. Pri dekletih je bila 
prepričljivo najboljša ekipa dijakinj ravenske gimnazije, ki je osvojila 
10 točk. Zasluženo so bile druge mladinke iz Reke, ki imajo le dve točki 
manj kot zmagovalke. V. R
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MODNA HlSA V LJUBLJANI IN MARI
BORU JE ZA SKORAJŠNJO JESENSKO- 
ZIMSKO SEZONO DOBRO PRIPRAVLJE
NA. OGLEDATE SI LAHKO NOVE VOL
NENE TKANINE ZA DAMSKE PLAŠČE. 
KOSTIME. KAMGARNE V NOVJH DE- 

SENIH ZA MOŠKE OBLEKE. MODNO 

KOLEKCIJO DAMSKIH PLAŠČEV. HLAČ
NIH KOMPLETOV TER VRSTO DRUGIH 
ARTIKLOV ZA JESEN IN ZIMO

s PRODAJNI SERVIS

j modna hiša
š LJUBLJANA — MARIBOR — OSIJEK

Kegljanje: Tekmovalo je se
dem ekip od desetih prijavljenih. 
Tekmovanja je vodil Božo Ke
rin, zmagala pa je ekipa kmetij
skega in trgovskega podjetja 
»Agraria« pred ekipo »Ljudske 
potrošnje«.

Odbojka: Tekmovanja so bila 
v telovadnici TVD »Partizan«, 
vodil pa jih je Polde Rovan. So
delovalo je šest ekip. Najboljša 
je bila ekipa Gimnazije pred 
Vojno pošto iz Cerkelj.

Mini golf: Vodja tekmovanj 
v mini golfu za moške in ženske 
je bil Leopold Avšič. Na igrišču 
v Cateških Toplicah se je zvrsti
lo deset moških ekip,''med kate
rimi je zmagal IMV pred zdravi
liščem iz Cateških Toplic. Od 
prijavljenih sedmih ženskih ekip 
pa sta tekmovali le dve, in to:

Nogometni klub Slovan praznuje
Pod pokroviteljstvom Mestnega 

sindikalnega sveta Ljubljana so bile 
pred dnevi v Ljubljani številne pri
reditve v počastitev visokega jubi
leja Nogometnega kluba Slovan. 
SK Slovan je bil pravzaprav usta
novljen že leta 1914, tako da bi 
moral v letošnjem letu slaviti že 
petinpetdeseto letnico svojega ob
stoja. Toda v letu rojstva se je 
pričela tudi prva svetovna vojna, 
ki je pri priči zavrla vse športno 
življenje, zlasti pa še življenje ta
ko izrazito slovensko usmerjenega 
kluba, za katerega je v tedanji 
avstroogrski monarhiji veljal SK 
Slovan.

Tako je dejansko zaživel SK Slo
van šele po končani vojni. Po vsem 
tem smemo torej leto 1919 šteti za 
letnico ustanovitve SK Slovan, za

začetek njegovega dejanskega de
lovanja pa leto 1919. Ta podatek 
uvršča danes SK Slovan med naj
starejša slovenska športna društva.

Slovanovci so začeli tam, kjer je 
bila zibelka vseh slovanskih šport
nih iger, na tako imenovanem ti
volskem trikotniku med tržaško 
železniško progo in Celovško cesto. 
Pozneje, ko so začeli na tem mestu 
graditi paviljon za Ljubljanski ve-

:

HOTEL .SLAVTJA* MARIBOR^

Moderno opramljen hotel, kjer se srečujejo poslovni 
ljudje iz cele Jugoslavije in Evrope. Obnovljena te

rasa z glasbo vsak dan. Priljubljeni TOTI bar in 
nova slaščičarna.

; JUTRIŠNJE PRVENSTVENE 
S TEKME

Na prostoru Ilirije se absol- 
S vira jutri VII. predzadnje kolo 
| prvenstvenih tekem ijubljan-
■ skega I. razreda. Ob 14.30 na-
■ stopita Hermes in Jadran, za 
S njima ob 16.15 pa Slovan in 
S Slavija.
S Zanimivo moštvo je postala 
S enajsterica SK Slovana, ki ob
■ zaključnih tekmah popolnoma
■ nenričakovano igra vlogo je- 
S žička na tehtnici ljubljanskega 
S nogometnega prvenstva. Nje-
■ gov sestanek s Primorjem pri-
■ hodnjo nedeljo odloči, kakor
■ znano, vprašanje vsaj Ijubljan-
■ skega, če ne celo podzveznega 
; prvaka.

Jutro, 21. aprila 1928

■
ŠPORTNE OBJAVE

lesejem, Je tedanji ljubljanski župan 
dr. Ivan Tavčar odkupil Slovanovo 
Igrišče za razmeroma visoko ceno. 
Slovanovci so se preselili na igrišče 
Pri šišenski železniški postaji, kjer 
je bila potlej dolga leta »arena« 
slovenskega kvalitetnega nogometa.

SK Slovan. Na velikonočni
* ponedeljek celodnevni pešizlet 
S na Katarino, zbirališče pred 
j Prešernom do 6. ure zjutraj.
• Vabijo se vsi člani in prija- i telji kluba. Podrobnosti na 
S klubov! deski.

Jutro, 6. aprila 1928

Marsikdo danes trdi, da bi bilo 
mogoče orisati zgodovino SK Slo
van- kar z naštevanjem in opisova
njem Slovanovih nogometnih igrišč, 
saj je bil SK Slovan skoraj vsa 
leta svojega obstoja takorekoč brez
domec. ki se je selil iz enega kon
ca Ljubljane v drugega, hkrati pa 
je bil primoran spreminjati tudi 
strukturo svojega članstva. Ta nje
gov brezdomski značaj pa danes ne 
more ovreči dejstvo, da si je vsa 
igrišča Slovan zgradil sam in da se 
ob praznovanju svoje petdesetletnice 
ponaša s tem, da je z lastnimi moč
mi in sredstvi zgradil kar štiri no
gometna igrišča.

Glede športnih uspehov SK Slo
van danes vsekakor ne gre našte
vati posameznih rezultatov in zmag. 
čeprav lih ni bilo malo. Umestno 
bi bilo poudariti le tri Slovanova 
obdobja, ki sovpadajo s tremi naj
svetlejšimi obdobji vsega sloven
skega nogometa. Prvo izmed njih 
je obdobje 1919 in 1920. ko je do
živel slovenski nogomet pravcati 
preporod. SK Slovan je bil tedaj 
po moči drugi najmočnejši sloven

ski klub. Drugo obdobje sovpada 
v čas od leta 1928 do leta 1934, ko 
se je SK Slovan uspel vmešati med 
najhujša slovenska rivala in kot 
»jeziček na tehtnici« celo odločati 
o naslovu slovenskega prvaka. Tret
je obdobje je čas med leti 1961 in 
1965, ko so slovenski klubi uspeli 
prekiniti dolgoletni zastoj sloven
skega nogometa, ko smo dobili, tu
di s pomočjo Slovanovih igralcev, 
kar dva slovenska prvoligaša.

NK Slovan, ki je v svojem dol
goletnem delovanju združeval v svo
jih vrstah predvsem delavsko mla
dino in ki je gradil svoje uspehe 
na ljubiteljstvu, klubski tradiciji in 
tovarištvu, ob velikem jubileju — 
prisrčne čestitke!

■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■«!

SLOVAN : JADRAN 3:2
(1:1). Kljub temu, da je bil 
Slovan vso igro v veliki pre
moči, je vendar le s trudom 
dosegel zmago. Bilo je vse 
preveč igranja, »dribljanja« in 
obotavljanja, medtem ko je 
Jadran igral zelo požrtvovalno 
in dokazal, da stalno napre
duje. Napadalna vrsta Slovana 
je zagrešila nešteto napak. 
Birsa v sredi je zase dober 
igralec, samo preveč se igra in 
dela vse na svojo roko, name
sto da bi pomagal graditi kom
binacijo. V obrambi je ugajal 
levi bek Bregar. Koti 9:2. — 
PubHke malo. — Sodnik G. 
Vrančič.
Šport, Ljubljana 21. VIII. 1920
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PREDSEDSTVO REPUBLIŠKEGA SVETA ZVEZE SINDI
KATOV SLOVENIJE JE NA SVOJI REDNI SEJI 3. NO
VEMBRA 1969 RAZPRAVLJALO O NEKATERIH VPRA
ŠANJIH PREDLAGANE EKONOMSKE POLITIKE IN 
POLITIKE ZBIRANJA TER UPORABE SREDSTEV ZA 
SPLOŠNO POTROŠNJO V LETU 1970 IN O TEM SPRE
JELO NASLEDNJA

Stališča
I.

1. Predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Sloveni
je ugotavlja, da so bili v go
spodarstvu letos doseženi neka
teri pomembni rezultati, ki se 
med drugim kažejo v 9,7-odstot- 
nem povečanju družbenega pro
izvoda celotnega gospodarstva, v 
14-odstotnem porastu fizičnega 
obsega industrijske proizvodnje, 
v 7,7-odstotno povečani produk
tivnosti dela in v 2,7-odstotno 
povečani zaposlenosti v družbe
nem sektorju. Pomemben na
predek je prav tako dosež.en pri 
modernizaciji in poslovnem po
vezovanju, prilagajanju produk
cije zahtevam tržišča ter konč
no tudi pri uspešnejšem vklju
čevanju V mednarodno menjavo.

2. Visoka gospodarska ko
njunktura in njej ustrezni go
spodarski rezultati so bili dose
ženi v relativno nestabilnih po
gojih, ki se med drugim kaže
jo v nelikvidnosti dela gospo
darskih organizacij, v večjem 
primanjkljaju plačilne bilance 
ter v zvišanju življenjskih 
stroškov. Predsedstvo ugotav
lja, da take tendence gospodar
ske nestabilnosti zmanjšujejo 
realne možnosti za dinamičen

razvoj v prihodnje in da je v 
tem ena od poglavitnih ovir za 
nadaljnje uveljavljanje družbe- 
no-ekonomske reforme.

3. Predsedstvo se glede eko
nomske politike zavzema za 
sprejetje in dosledno uresniče
vanje vseh tistih ukrepov, ki 
bodo omogočali stabilnost in 
večjo reprodukcijsko sposobnost 
gospodarstva, kar je pogoj za 
doseganje ciljev naše ekonom
ske reforme.

Morebitna orientacija zgolj 
na visoko stopnjo rasti bi v do
ločenem smislu izključevala 
možnosti za odpravo nestabilno
sti. Zato se predsedstvo zavze
ma za take ukrepe v ekonomski 
politiki, ki dajejo prednost sta
bilizaciji, pa čeprav ti pogoju
jejo nekoliko blažjo rast druž
benega proizvoda. Edino taka 
realna usmeritev bo v bodoče 
zagotavljala resnično stabilnejši 
in hitrejši razvoj gospodarstva 
ter družbenih služb v celoti.

4. Predsedstvo se zavzema, 
da v ekonomski politiki za leto 
1970 dosežemo' tako skladnost 
pri delitvi družbenega proizvo
da, ki bo sinhronizirano upošte
vala potrebe in interese repro
dukcije v gospodarstvu in nego

spodarstvu. Pri tem je vsekakor 
treba upoštevati že sedanjo 
stopnjo obremenitve gosppdar- 
stva, ki je — glede na druge re
publike — v Sloveniji naj višja.

Predsedstvo je prepričano, 
da je sanacijo odprtih proble
mov tako v gospodarstvu kot v 
negospodarstvu treba izvajati v 
medsebojni odvisnosti in z vi
dika zagotavljanja družbene re
produkcije kot celote.

II.
Na posameznih področjih 

splošne potrošnje v letu 1970 se 
predsedstvo republiškega sveta 
ZSS zavzema za naslednjo po
litiko:

INVALIDSKO 
IN POKOJNINSKO 

ZAVAROVANJE

Upoštevajoč predviden 4-od- 
stoten porast števila upokojen
cev in nujnost valorizacije po
kojnin skladno s porastom živ
ljenjskih stroškov ter skladno 
z že lani sprejetimi stališči o 
usklajevanju starih pokojnin z 
novimi, meni predsedstvo, da 
mora imeti to področje pred
nost. Zato podpira predloge iz
vršnega sveta skupščine SRS, da 
se temu področju z obstoječo 
12,9-odstotno stopnjo od bruto 
osebnih dohodkov zagotovijo 
sredstva in z njimi ter z del
nim presežkom iz leta 1969 
ustrezno uredi invalidsko in po
kojninsko zavarovanje.

Hkrati opozarja predsedstvo 
na posledice zaradi zmanjšanja 
rezerv v invalidskem in pokoj
ninskem zavarovanju. Vztraja 
na tem, da je treba zagotoviti 
takšne rezerve, ki bodo olajšale 
pokrivanje potreb v naslednjih 
letih in to brez kakršnega koli 
relativno večjega obremenjeva
nja gospodarstva. Predsedstvo 
tudi zahteva, naj pristojni or
gani za urejanje invalidskega in 
pokojninskega zavarovanja čim-

prej izdelajo vsaj 5-letno pro
jekcijo, ker bo le po njej možno 
začrtati stabilnejšo in dolgo
ročnejšo politiko.

ZDRAVSTVENO 
ZAVAROVANJE DELAVCEV

Predsedstvo podpira predlog 
za odpravo limitov prispevne 
stopnje in se hkrati zavzemaj da 
dogovorjene prispevne stopnje v 
okviru komunalnih skupnosti 
socialnega zavarovanja v nobe
nem primeru ne bi smele biti 
v poprečju višje od 5,2 %. To 
pomeni, da naj ta potrošnja 
ostane na področju republike v 
relativno enakih okvirih,. kot je 
bila leta 1969. Ce bo v okviru 
vseh komunalnih skupnosti do
govorjena prispevna stopnja v 
poprečju presegla 5,2 %, je tre
ba v republiški skupščini spre
jeti ustrezne ukrepe. Predsed
stvo pa meni, da bi bilo politič
no, socialno in ekonomsko ne
sprejemljivo iskati rešitev v 
zmanjšanju nadomestil za bolez
nine nad 30 dni. Analize že se
daj opozarjajo, da zmanjšanje 
nadomestil ogroža uveljavlja
nje zdravstvenega varstva zava
rovancev in to predvsem tistih 
z nižjimi osebnimi dohodki. Če 
bi dokumentirane analize poka
zale nujnost in umestnost pove
čanja udeležbe zavarovancev pri 
plačilu zdravstvenih stroškov, se 
predsedstvo zavzema, da se to 
rešuje diferencirano glede na 
socialni položaj zavarovancev 
(upoštevati bi kazalo družinski 
dohodek).

Predsedstvo hkrati opozarja 
na lanska stališča sindikatov, po 
katerih je treba temeljito raz
iskati pojave v potrošnji zdravil, 
kjer je ob zmanjšani potrošnji 
in povečani udeležbi zavarovan
cev prišlo do občutnega porasta 
izdatkov. Analizirati je treba 
ekonomske ukrepe, ki vplivajo

na oblikovanje cen zdravil, ar
gumentirano oceniti rezultate 
reorganizacije zdravstvene služ
be, izdelati standarde in nor
mative ter verifikacijo bolnišnic 
in končno pripraviti temeljito 
oceno za racionalizacijo zdrav
stvene službe na Slovenskem.

OTROŠKO VARSTVO

Predsedstvo podpira predlog, 
naj se otroškemu varstvu tudi . 
v naslednjem letu zagotavljajo 
sredstva in to iz prispevka od 
osebnih dohodkov (1,8 %) ter da 
je treba valorizirati mejo za 
priznavanje otroškega dodatka 
in njegovo višino. Preostala 
sredstva iz tega sklada naj bodo 
namenjena za neposredno otro
ško varstvo, to je predvsem za 
povečanje zmogljivosti otroško- 
varstvenih ustanov. Predsedstvo 
nasprotuje predlogom, po kate
rih naj bi se del teh sredstev 
preusmeril za vzgojo in izobra
ževanje.

VZGOJA IN IZOBRAŽEVANJE

Glede financiranja vzgoje in 
izobraževanja v letu 1970 pod
pira predsedstvo predlog Izvrš
nega sveta skupščine SRS, ker 
ugotavlja, da 25-odstotno pove
čanje sredstev nudi realno mo
žen okvir za postopno uresniče
vanje v preteklem letu dogo
vorjenega sanacijskega progra
ma. Ob takih stališčih se pred
sedstvo zaveda, da bo na tem 
področju tudi v naslednjem letu 
naraščala potrošnja hitreje kot 
družbeni proizvod v celoti in da 
je to v določenem smislu odmik 
od uresničevanja sklepov zadnje 
seje predsedstva CK ZKJ.

KULTURA

Predsedstvo meni, da je tre
ba pri narnenski opredelitvi po

rabe sredstev proračunov upo
števati dosedanje zaostajanje 
materialnega položaja kulturne 
dejavnosti ter da je treba temu 
ustrezno povečati sredstva za to 
dejavnost in na ta način urediti 
nevzdržne materialne razmere 
v kulturi nasploh.

ZAPOSLOVANJE

Predsedstvo v načelu podpi
ra predlog, da ostane v letu 
1970 prispevna stopnja za po
trebe zaposlovanja (0,2 %) ne
spremenjena, vendar hkrati opo
zarja na svoje že sprejeto sta
lišče glede višine nadomestil 
nezaposlenim in glede ostrih 
kriterijev za pridobitev pravice 
do nadomestila. Če se bo z no
vimi predpisi razširil krog upra
vičencev % in zvišala spodnja 
meja nadomestil, je treba ustrez
na sredstva zagotoviti v okviru 
splošne potrošnje in ne z do
datnim obremenjevanjem gospo
darstva.

Navedena stališča; ki obrav
navajo le nekatere ukrepe eko
nomske politike in politike za 
zbiranje ter uporabo sredstev 
za splošno potrošnjo v letu 1970,- 
bodo sindikati zagovarjali na 
vseh ravneh od delovne organi
zacije do republike. Predsedstvo 
hkrati seznanja vse sindikalne 
organizacije, da bo v tem me
secu o celotni ekonomski politi
ki za leto 1970 razpravljal re
publiški svet na svoji plenarni 
seji.

Ljubljana; 4. novembra 1969.
PREDSEDSTVO 

REPUBLIŠKEGA 
SVETA ZSS

KAJ LAHKO POVZROČI NELIKVIDNOST?

Spor na relaciji:
železnica - železarna

Jeseniški Železarni danes kupci dolgujejo blizu 20 milijard starih dinarjev, prav toliko pa Železarna Je
senice dolguje svojim dobaviteljem • Najbolj nestrpni glede poravnave dolga s strani Železarne so na 

železnici, ki ji Železarna Jesenice dolguje blizu 2,5 milijarde starih dinarjev____________

Srečko Mlinarič, predsednik 
sindikata jeseniških železarjev 
je na minuli seji predsedstva 
Republiškega odbora sindikata 
delavcev industrije in rudarstva
v Slovenjem Gradcu prisotnim 
sporočil zelo presenetljivo no
vico:

»Železnica bo s 1. novembrom 
zavoljo neporavnanih obveznosti 
Železarne do železnice ustavila 
vse dovoze in odvoze surovin 
oziroma blaga za jeseniško Že
lezarno ...«

Če bi se to v resnici zgodilo, 
bi danes nekaj tovarn ne obra
tovalo več, zlasti tistih, ki so 
najbolj odvisne od jeseniškega 
jekla. Kakšno škodo za sloven
sko in jugoslovansko gospodar
stvo pa bi to predstavljalo, si 
lahko zdaj samo mislimo. Če
prav se železnica ni poslužila 
najdrastičnejšega ukrepa, je pro
blem vseeno ostal in treba ga bo 
nekako razrešiti. Kako _ pro
blem razrešiti, ne preveč bo
leče za oba partnerja, to je za 
jeseniško Železarno in za Zdru- 
ženo-železniško transportno pod
jetje v Ljubljani, pa^ smo sku
šali zvedeti nekaj več v razgo
voru z direktorjem jeseniške že
lezarne mg. inž. PETROM KUN
CEM.

OB SANACIJI NOVI 
PROBLEMI

»Kot vam je verjetno znano, 
smo za sanacijo naše železar
ne sprejeli vrsto ukrepov, med 
drugim smo zmanjšali stalež za
poslenih za več kot 400 delav
cev, izvedli ^družitev treh slo
venskih železarn, sklenili vrsto 
pogodb o dolgoletnem sodelova
nju z našimi večjimi partnerji,« 
je začel svojo pripoved direktor 
jeseniške železarne. »Vsi ti in
terni napori za sanacijo železar
ne in napori ostalih, so omogo
čili, da je finančni rezultat^za 
prvih 9 mesecev letos že mbčno 
izboljšan, tako da nam ob koncu 
devetih mesecev primanjkuje 
samo še 2,056.000 N dinarjev do

hodka za pokritje izplačanih do
hodkov zaposlenim. Ob takem 
':e. .pu zmanjševanja naše izgu
be lahko pričakujemo, da bomo 
v tekočem poslovnem letu ustva
rili določen presežek dohodka, s 
katerim bomo delno krili pre
nesena izgubo iz minulega le
ta..

Ob vseh teh naporih celot
nega kolektiva jeseniške žele
zarne za rentabilno poslovanje 
pa prav nelikvidnost zdaj ogro
ža izvajanje sanacijskega pro
grama Železarne.

»Friavljajo se dooavitelji, ki 
grozijo, da nam ne bodo več do
la ijali. na primer rudnik v 
Ljubiji potrebne rude, koksarne 
V Lukavcu koksa in tudi Zdru
ženo železniško transportno pod
jetje iz Ljubljane grozi, da bo 
ustavilo vse -mevoze, tako suro
vin kot naše blagovne proizvod
nje.«

nelikvidnost je dosegla tako 
velik ot ;g. da ima danes jese
niška Železarna pri kuncih, če
prav smo v času konjunkture 
pri nrodaji njenih izdelkov, bli
zu 20 milijard starih dinarjev 
ner -avnanih računov in prav 
toliko železarna dolguje svojim 
dobaviteljem, '^d drugim naj 
c menimo, da trenutno Železarnp 
-c:c..iee dolguje /--..uženemu 
železniškemu transportnem pod
jetju Ljubljana blizu 2.5 mili- 
;arde S dinarjev, koksarni v Lu
kavcu 2.5 milijarde S dinarjev 
in rudniku v Ljubiji 4,7 mili
jarde S dinarjev.

KAKO IZ ZAČARANEGA 
KROGA?

»Način, ki si ga je izbrala
leznica .... od nas izterja po

pe' ma upravičene dolgove, ni 
nov in se ga poslužujejo tudi ne-

tere druge deloe organiza
cije,« je nadaljeval direktor mg. 
inž. Peter Kunc. »In če bi šlo v 
te:, primeru za dve dele i or
ganizaciji, ki nrita toliko med 
seboj odvisni, kot sta konkretno 
'elezarm in železnic-, bil tak

način izterjave dolgov - neke 
mere sprejemljiv. Za oba part- 
ne-ja, to je za železnico in za 
nas pa tak način izterjave, s 
pravza av nerazumljivo grož
njo železnice, ni sprejemljiv. 
Bom skušal razložiti, zakaj ne? 
Enako kot železnica se laf-o 
spomni koksarna v Lukavcu in 
rucnik v Ljubiji, kateri:. tudi 
precej ^ gujemo, da nam usta
vita dobavo surovin. Če bi se to 
v resnici zgodilo, potem železni
ca ne bi imela kaj voziti in bi 
bila ob dohodek, mi r e bi imeli 
kaj delati, ustavita bi se proiz
vodnja v maidkateri tovarni... 
Mimogrede povedano nam želez- 
..ica l.tno pi pelje t Jesenice 
blizu 1 milijon to . surovin, z 
Jesenic pa odpelje blizu 250.000 
ton naših izdelkov ...«

To je ena stran medalje. Po
glejmo še dre to.

Ta je, da Železarna Jesenice 
z l1izu 20 milijardami dinar
jev, kolikor ji dolgujejo razni 
kupci, kreditira prav njih. Kup
ci pa Železarni Jesenice tudi 
nočejo ali ne morejo plačati 

olgov. Znano pa je, da si neka
teri grosisti, ki trgujejo z jeseni
ško železarno, prav na račun 
jeseniškega jekla ustvarjajo pre
cejšnjo akumulacijo.

»Torej, 'če hočemo vsaj delno 
priti iz začaranega kroga, ki se 
mu pravi »nelikvidnost« potem 
se mora ustaviti proces, da, se 
nekateri na račun našega jekla 
bogatijo, mi pa drugim, konkret
no železnici, ne moremo porav
nati najosnovnejših obveznosti,« 
je pripomnil direktor Železarne 
Jesenice.

POT K RAZREŠITVI 
PROBLEMA

»Kaj ste kljub temu, da vam 
mnogi dolgujejo velike vsote de
narja, storili, da bi trenutna 
nesoglasja med železnico in va
šim podjetjem čimprej odpra
vili?«

»O vsej nastali problematiki 
je takoj razpravljal delavski 
svet naše železarne. O razme

rah, ki so nastale v ^vezi z grož
njo železnice, da bo ustavila pre
voz surovin na Jesenice in od
voz naših izdelkov z Jesenic, 
smo takoj obvestili vse naše 
večje kupce in tudi predsednika 
Izvršnega sveta Slovenije Sta
neta Kavčiča, predsednika skup
ščine SRS Sergeja Kraigherja, 
Gospodarsko zbornico Slovenije 
in še nekatere. Na seji delavske
ga sveta so bili na jasnem, da 
moramo plačati dolgove želez
nici in, da jih ta upravičeno 
terja od nas. Konkretno zahte
va, da dolg 2,5 milijarde S di
narjev takoj znižamo na 1 mili
jardo S dinarjev. Kot že rečeno, 
tega ne moremo storiti čez noč, 
pa čeprav letošnje obveznosti 
železnici plačujemo v redu, ozi
roma smo izdelali celo takšno 
finančno konstrukcijo, da smo 
minuli mesec plačali železnici 
za prevoz celo 200 milijonov S 
dinarjev več, kot bi bilo. treba. 
Toda problem je v tem, da smo 
železnici še iz lanskega leta 
dolžni blizu 2,1 milijarde S di
narjev. Ta dolg/ nas zdaj vse
skozi tepe. Kljub temu, da bo
mo letos železnici v redu porav
nali blizu 5 milijard S dinarjev, 
kolikor znaša letno vrednost 
uslug železnice za Železarno, 
trenutno ne vem, kako bomo v 
najkrajšem času poravnali pre
ostali omenjeni dolg. Z name
nom, da bi ublažili napeto 
ozračje med železnico in nami, 
je naš delavski svet sprejel ne
kaj ukrepov. Med drugim je na
jel še pol milijarde S dinarjev 
premostitvenega kredita za 
zmanjšanje dolgov železnici. Ra
zen tega je delavski svet ugo
tovil. da je sedanja finančna 
konstrukcija plačevanja železni
ci maksimalni napor, ki ga lah
ko zmore kolektiv jeseniške že
lezarne.« je zaključil mg. inž 
Peter Kunc, direktor Železarne 
Jesenice.

MILAN ŽIVKOVIČ

Prihodnjič: KAJ PRAVIJO NA 
ŽELEZNICI?

— Kupuješ?
— Ne, prodajam!

Kateri je tvoj?
— Saj ga nimam tu. Za 

zdaj le kombiniram. Rad bi 
Se ga znebil in kupil kaj več
jega ...

— Kakšnega imaš?
—Volkswagen. Sem mislil, 

da mu bo šla zdaj, ko je mar-

— Pravijo, ja, da moraš; 
jasno, če se ne znajdeš. Ja* 
sem pa nekaj pogruntal...

— Kaj?
— Kupil bom zasedeno sta

novanje. Poceni so, saj strank 
po nobenih zakonib ni mogoče 
spraviti ven. Potem se bom 
pa šel zamenjavo s svojim 
boljšim. Tako bom prišel do 
praznega stanovanja, ki bo šlo 
dobro v denar. Le naj mi kdo 
kaj reče!

— Koliko pa bo anuitet na 
posojilo?

— Čez sedemdeset na me
sec. Pa saj niso samo anuitete; 
pri novih gradnjah je še kopi" 
c i, drugih stroškov...

— Po petintrideset na sta
novanje?

— Ja, po petintrideset...
— Kaj pa boš z drugim sta

novanjem?

ka več vredna, cena gor, pa 
mu ne gre! Tako spet ne bom 
mogel preskočiti na večjega. 
Ne vem, kako morejo drugi...

— Varčujejo...
— Kaj še. V vseh letih, od

kar sem pri »Eksportu«, sva 
z ženo komaj nastrgala pet 
milijonov. Z delom in varč
nostjo že ne prideš naprej.

— Kako pa drugače?
— Kaj se boš delal! Poznam 

direktorja banke, ki mu obrt
niki kar naprej stiskajo de
nar v roke. Tudi k mesarju 
mu ni nikoli treba. Dandanes 
se brez kuvert nič več ne na
pravi.

— Pet milijonov, praviš?! 
To niso mačje solze! S tem 
denarjem lahko skočiš na res 
velik avto.

— Lahko bi, ja, pa kaj, ko 
gradim. Vse gre sproti v hišo?

— Kaj zmoreš v teh časih?
— Misliš, da s plačo?! Ta 

je pa dobra! Kdo pa danda
nes še sploh gradi od plače. 
Le kje živiš?! Dobi! sem po
sojilo, tako kot drugi pri nas.

— Veliko?
— Zaenkrat dvajset, zdaj 

jih pa vrtam še za sedem. 
Veš, ni majhna stvar^ stose- 
demdeset uporabne površine, 
dve stanovanji. Veliko denar
ja požira...

— Kje pa zdaj stanuješ?
— V občinskem. Veš, neum

no se mi zdi. da bi jim ga kar 
tako pustil. Ko človek takole 
gleda, kako si drugi pomaga
jo...

— Kaj ga moraš vrniti?
— Ja, še ne vem, ali bi vzel 

stranko ali študente. Na vsak 
način bi rad najprej pokril 
anuitete, a s tistim, kar bo 
ostalo...

— Kaj boš s tistim?
-- Skočil bom na večji avto. 

Čas je že. Ne vem, kako je t° 
drugim uspelo, meni pa ne b* 
ne. Kdor le dela in varčuje.••

VINKO BLATNIK

■■■»■■■■■■■■■»■■■■■i111*«
J

- V
' Švici, v Kreuzlingenu ob ; 
odenskem jezeru, zaposli- J 
10 inteligentno, zanesljivo !

hišno pomočnico
v družini s tremi otroki« S 
od katerih se dva šolata« S

Lepa soba s kopalnico, vi- j 
sok zaslužek, urejen prosti
čas.

Ponudbe s sliko naslovit61 
na:

Frau dr. S. GOLDINGE* j 
CH 8280 Kreuzlingen
(Schweiz)

Interesentke opozarjamo, da t
morajo zaposlitev uredi 
prek pristojnega zavoda 23 ^ 
zaposlovanje.
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